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Kontakt Arborea Dania 
og oplev den 

professionelle leverandør.

SKOVPLANTER 
OG SERVICE 
AF ABS01UT 
TOPKVALITET

A\
ff

Arborea Dania
Dansk Planteproduktion AIS

Ribevej 45-47 ■ 8723 Løsning 
Tlf. 75 65 12 II Fax. 75 65 05 75

Slagger
Slagger fra forbrændingsanlæg og 
kulfyrede kraftvarmeværker, kan 
anvendes med stor fordel i forskel
lige anlægsopgaver. Vi er leverings
dygtige på Sjælland, Lolland/Falster, 
Vestfyn samt trekantsområdet i Jyl
land.

Sorterede forbrændingsovnsslagger 
0/50 mm kan fx bruges til:

Markveje, indkørsler, stier 
P-pladser, vendepladser 
Idrætsanlæg 
Anlæg af vejkasser 
Underlag til belægningssten 
Vinterbådpladser 
Opfyldning i haller, lader, 
maskinhuse og omkring 
kloakledninger etc.

Sorterede kulslagger 0/14 og 14/32 
mm kan fx bruges til:

Ridebaner og -stier 
Sti- og gangsystemer i 
kolonihaver, kirkegårde, 
skove, friarealer etc. 
Tennisbaner 
Atletik- og løbebaner

Ring på telefon 42 32 01 66 og få 
et tilbud.

Anlæg, Teknik & Miljø

Egevej 7, Skuldelev, 4050 Skibby 
Telefon 42 32 01 66, telefax 42 32 01 06

_________________  DSV Marketing 1026
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borg Hegnsruller MK II TC

Oldenplov og 
dækharvesystem

Hvalsø Maskinforretning 
Esben Nielsen, Vestergade 1 
4300 Hvalsø 
Tlf. 46 40 80 65 
Fax 46 40 70 16

SALG - SERVICE 
REPARATION - RESERVEDELE

vi er til for dig -
en stabil samarbejdspartner

iris r

Ambrolauri planter
(2/1 s først igen fra E '94)

Bols1 Forstplanteskole
v/Marianne og Lars H. Bols
Løvetvej 30 • 8740 Brædstrup -75 76 00 43
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Hydraulisk Netmaskine, til juletræer: Type 2 T

u
v;

Granvægt bærbar, Type LYN-LET Granvægt, Type H trillebørsmodel

BESTIL VENLIGST NU - REKVIRER BROCHURER

P. Liihning's Skovmaskiner a/s
ASSENSVEJ 464 - FAT.ST.En
DK - 5642 MILLINGE - TELEFON 62 68 11 30 - FAX 62 68 15 61
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302 Produktudvikling
Landbrugsministeren præsenterer i et inter
view et nyt initiativ til produktudvikling af 
skovbrugets råvarer. (I interviewet berøres 
også skovkonferencen i Helsinki, samarbejde 
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bruget.
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Erfaringer om selvforyngelse af bøg på Ledre- 
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Energiministeren fortæller hvad den ny aftale 
betyder for skovbruget.

309 Plantager i Andes
Det meste af den naturlige skov er ryddet i 
Andes bjergene. Der er stort behov for hjælp 
til småbønderne til dyrkning af deres planta
ger.
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Svar på artikel af Greenpeace.

318 Privatskoves regnskaber
Skovbrugets krise er fortsat i 1992, viser den 
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udspring, især om bevarelsen af egekrat og 
forbud mod dyrkning af nåletræ i visse områ
der.

328 Debat om braklægning
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tes til skovplantning.

330 Gråsnuder
En lille snudebille som gnaver nåle af bl.a, 
nobilis og kan forårsage stor skade.
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338 “Mi n" skov (pige på 12 år skriver om skovdrift),
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Et egekrat i Skovsbøl 
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Forfatteren Helge Qvistorff (i midten) blev udnævnt til “Årets Træven" ved foden af 
Danmarks højeste bøg på 45 m i von Langens plantage i Jægersborg Dyrehave.

Østsjællandske
skovkreds
Skovrider Leif Jørgen Madsen, 
Vemmetofte skovdistrikt, er den
29.6.93 valgt til ny formand for Øst 
sjællandske skovkreds. Han afløser 
her skovrider Ole Pedersen, Bregent- 
ved.

Skov-
dyrkerforeninger
Søhøjlandets Skovdyrkerforening og 
Østjydsk Skovdyrkerforening er pr.
1.7.93 slået sammen ti! en forening 
med navnet Østjydsk Skovdyrkerfore
ning.

Leder af den ny forening er skovrider 
Henrik Buhi fra Søhøjlandets Skovdyr
kerforening. Den tidligere leder af 
Østjydsk Skovdyrkerforening, skovrider 
Per Christensen, har overtaget ledelsen 
af Skovdyrkerforeningen Sydfyn.

Skovdrift i 
Stillehavsreg ionen
Forstkandidat Klaus Enevoldsen har til
trådt en stilling som Associate Professi
onal Officer i South Pacific Forest 
Development Programme.

Projektet udføres af FAO og beskæf
tiger sig med skovdrift i 15 lande i Stille
havs øgruppen. Hovedformålene er en 
forbedret udnyttelse af skovressourcer
ne samt opbygning af informationsnet
værk mellem medlemslandene.

Træets Arbejdsgiver
forening
På generalforsamlingen er valgt en ny 
bestyrelse. Nye vedtægter betød at 
antallet af medlemmer blev skåret ned 
fra 18 til 10, hvoraf savværker mv. 
besætter 2. Desuden valgtes ny for
mand.

Bestyrelsen består herefter af:
Adm. direktør Flemming Rohde Niel

sen, Rationel Vinduer, Sdr. Felding (for
mand)

Direktør Erling Andersen, Farstrup 
Møbler (næstformand)

Adm. direktør Peter Bennedsen, Jut- 
landia Døre, Sdr. Felding

Adm. direktør Tage Bojsen-Møller, 
Novopan Træindustri, Pindstrup

Adm. direktør John Bredvig, M.H. 
Stålmøbler, Middelfart

Snedkermester Bruno Hansen, Sla
gelse

Direktør Ib Hansen, Hyllinge Træin
dustri

Direktør Poul Lenskjold, Friis Møbler, 
Horsens

Adm. direktør Knud Svinding, Ferrit- 
slev Savværk

Direktør Hans Witthøft, Junckers 
Industrier, Køge

Årets Træven
Hædersprisen “Arets Træven” er tildelt 
forfatteren Helge Qvistorff af Texaco A/S.

Prisen blev første gang uddelt sidste 
år til Helmuth Barner (se Skoven 5/92). 
Og i år var det Helge Qvistorff som fik 
25.000 kr “til en rejse i udlandet som 
påskønnelse for den hidtidige indsats til 
gavn for skovbruget i Danmark”.

Prisen blev uddelt den 23. juni. Texa
co’s adm. direktør Sven Gullev begrun
dede valget af Helge Qvistorff således:

“Helge Qvistorff er ikke skovmand 
eller fx. historiker af fag. I en tid der er 
præget af professionelle er han et af de 
sjældne eksempler på at det i nok så 
høj grad kan være begejstringen som 
sagkundskaben der driver værket.

Han er født i 1938 og er hoteluddan
net i Danmark, Schweiz og England.
Han blev i 1967 direktør for Rold Stor
kro, og siden købte han Hotel Rebild 
Park som han drev til 1980.

Naboskabet til en af landets største 
skove vakte hans interesse for skoven 
og dens historie, og siden 1980 har han 
helliget sig sin interesse. Han bor stadig 
i Roid Skov, hvor han skriver, tegner og 
fotograferer om skoven og naturen.

Da han i 1991 - sammen med TV- 
producenten Dafolo og Danmarks Radio 
- søgte sponsorstøtte til en fjernsynsse
rie der skulle dække årets gang i sko
ven, var det netop hans begejstring der 
var med til at bære projektet igennem til 
12 udsendelser i 1992. De blev fulgt af 
en interesseret og - for en sådan serie - 
usædvanlig stor seerskare, der her med 
Qvistorff som fører trængte ind bag sko
vens træer og erfarede spændende, 
kuriøse og vigtige træk om skovene i 
Danmark, deres historie og vilkår.

Helge Qvistorff har skrevet en halv 
snes bøger og holdt talrige foredrag

rundt om i landet om bl.a. røvere og 
godtfolk i Rold Skov, de danske skove 
og den nordjyske natur.

Forestående opgaver er bl.a. en stor 
bog om Nordjylland, en bog om den 
95 årige statsskovrider Jens Hvass, og 
senere et stort værk om H.C.Andersens 
rejser.

Men det er de 12 udsendelser i DR- 
TV sidste år, der for alvor har plantet Hel
ge Qvistorffs navn i den danske befolk
nings bevidsthed. Danskerne er således 
blevet sat ind i skovens mysterier på en 
charmerende og interessant måde."

Prisen uddeles af Texaco efter ind
stilling af en priskomite bestående af 
statsskovdirektør Karen Westerbye-Juhl, 
skovrider Klaus Waage Sørensen, og 
skovfoged Bjørn Døssing fra “Plant et 
Træ”.

DANIDA
Forstkandidat (83) Anders P. Pedersen, 
Danida Forest Seed Centre i Humle
bæk, tiltræder pr. 7. juli stillingen som 
Seed Procurement & Tree Improvement 
Adviser ved det Danida støttede Natio
nal Tree Seed Programme i Tanzania 
med hovedsæde i byen Morogoro.

Dansk Agrokemisk 
Forening
Dansk Agrokemisk Forening er flyttet fra 
Bella Centeret til Skovenes Hus, adresse 
Amalievej 20, 1875 Frederiksberg C. Tlf. 
31 24 42 66. Fax direkte 33 25 84 16.

Foreningen har 21 medlemmer og er 
brancheorganisation for importører, pro
ducenter og forhandlere af plantebe
skyttelsesmidler.
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LEDER

C/j

REGNSKABS
OVERSIGTER

- UDSIGTER
Det er velkendt, at skovbrugserhvervet har vanskelige vilkår. Omverdenen har 
været mål for beretninger om økonomisk og biologisk misvækst.

Det virker lidet konstruktivt med nærmest monotone meddelelser om sko
vbrugets vanskelige erhvervsvilkår, “Er skovbruget nu ikke bare ude på at få 
snablen i de offentlige kasser og tage skoven, miljøet og naturen som gidsler.”
- En sådan reaktion er ikke fremmed.

Troværdigheden bliver sat på prøve. Eskapismen råder nogle steder i de 
kredse, som kunne være med til at gøre en samfundsindsats, der ville gavne 
både skovene, de der lever af skovene, og de der føler oprigtig interesse for 
skovenes værdier.

Det skal siges kort og tydeligt. Skovbruget tager ikke gidsler - skovbruget er 
gidslet.

Skovbruget søger åben dialog, hvor vi redegør for erhvervets forudsætnin
ger og de trusler, vi konfronteres med. I denne udgave af Skoven fremlægger vi 
oplysninger om 1992- regnskabet fra næsten 50% af det private skovareal over 
50 ha. Ikke uventet er resultaterne entydigt negative. Hvad værre er - der fin
des ikke nogen fornuftig forventning om, at indeværende driftsår vil vise andet 
end yderligere negativ udvikling. Konsekvenserne af de ødelæggende afsæt
ningsvilkår vil først slå fuldt igennem i 1993.

Der er tale om bristede forudsætninger i forbindelse med de seneste års 
lovændringer. Skovloven og naturbeskyttelsesloven er gennemført uden en 
økonomisk kompensation, der tilnærmelsesvis afspejler den interesse som 
samfundet har ytret i forbindelse med skabelse og bevarelse af produktions-, 
miljø-, rekreations- og miljøværdier i skovene.

Skovforeningen møder interesser, der udtrykker oprigtig vilje til at medvirke 
til positiv afklaring af situationen. Den nærmeste tid skal så afgøre, hvilke 
initiativer, der vil kunne udmøntes i sådanne samarbejder. Skovforeningen vil 
dog allerede nu udtrykke forventning til kontakterne.

Valuta- og renteuroen virker på en gang fjern og uvirkelig, men også kontant 
nærværende. Skovbruget er blevet taber med prisfald på mere end 30 % på 12 
måneder. Politisk manes til besindighed.

Vi møder udtalelser, der spænder lige fra veldokumenteret analyse til hals
starrig omgang med begrebet fastkurs. Skovbruget kan lægge sine konsekven
ser veldokumenteret frem. Det er efter vores opfattelse en overvejelse værd at 
anerkende Danmarks behov for tilpasning.

Uden international konkurrenceevne - såvel på rente som på valuta - har 
mange andre politiske ambitioner ikke realiteter i sig. Vi taler ikke om fri 
bevægelighed - men om ansvarlig og styret justering.

Produktudvikling i skovbruget
Landbrugsminister Bjørn Westh fremlægger i et interview i dette nummer af 

Skoven sit oplæg til en analyse af en produktudviklingsindsats for skov- og 
træsektoren. Vi har tidligere udtrykt os positivt om disse tanker.

Forudsætningerne for en succesfuld indsats synes vanskeligere end nogen
sinde. Alligevel deler vi fortsat Bjørn Westh’s opfattelse af, at det er igennem 
produktudvikling og markedstilpasning, vi har mulighed for at gengive træ som 
råstof en offensiv placering.

Markedstilpasningen skal efter vores opfattelse også udtrykkes gennem en 
sober markedsføring, som kan rehabilitere træ og træbaserede produkters 
position i bevidstheden hos bl.a. ingeniører, arkitekter, politikere og ikke mindst 
forbrugerne. Skovbrugets og træerhvervets oprigtige interesse i samarbejde 
med landbrugsministeriet om en produktudviklingsindsats må ganske naturligt 
opfattes som en rimelig forudsætning for, at der også på andre områder kan 
etableres forståelse for skovproduktion.

Begrebet bæredygtigt skovbrug har - som det senest er udtrykt ved 
Helsinki-konferencen - kun mening, hvis bæredygtigheden indeholder såvel 
økologi som økonomi. Og denne økonomi skal strækkes også til andre sektorer 
i samfundet, med så stor en effekt som muligt, men med en ufravigelig forvent
ning om bæredygtig økonomi, også til skovbruget.

Gustav Berner/Jens Thomsen
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KØRT MYT STILLINGER

Regional
Training Adviser: 
Nepal

Dårlig sundhed i Euro
pas skove
Skovene i Europa får det værre og 
værre, viser en ny undersøgelse gen
nemført af FN-organisationen ECE.

Årsagen til, at de europæiske træer 
taber bladene og misfarves, menes 
først og fremmest at være luftforurening.

Næsten hvert fjerde træ (23,5 %) ud 
af de 95.000 undersøgte træer havde 
mistet en fjerdedel eller mere af blade
ne. Det svarer til 1,3 procentpoint flere 
end i 1991.

Rapporten bygger på sammenligne
lige undersøgelser i 34 europæiske lan
de. Undersøgelserne dækker mindst 80 
% af alle Europas skove.

Ifølge ECE peger de nationale under
søgelser på, at træernes dårlige tilstand 
skyldes vejret, insekter, skovbrande, 
menneskers aktivitet eller svampe.

- Der rapporteres kun meget lidt om 
direkte indflydelse fra kendte forure
ningskilder, men dette udelukker ikke 
muligheden af mere vidtspredte effekter 
fra luftforurening. I 69 % af alle tilfælde 
var det ikke muligt at finde en åbenlys 
årsag til skaderne, siger den ny rap
port.

Den tilføjer, at nogle lande mener, 
luftforurening er den væsentligste grund 
til ødelæggelsen af deres skov. Andre 
lande understreger, at forureningen 
svækker skovenes økosystem så 
meget, at andre faktorer kan fuldføre 
ødelæggelsen.

Storbritannien ligger på “førsteplad
sen” i ECE-rapporten med afløvning 
eller misfarvning af over halvdelen af 
landets træer. Polen er nr. 2 med 45 % 
skadede træer, Danmark er nr. 3 med 
29,9 %, efterfulgt af Portugal med 29,6 
%.

ECE-rapporten viser, at skaderne 
ikke længere er begrænset til nåletræer. 
Løvtræer - især eg - rammes nu lige så 
hårdt som nåletræer.

Ritzau

Ruslands træproduktion 
falder
Produktionen af tømmer fra Rusland vil 
falde med 10% i 1993 i forhold til året 
før, vurderede lederen af de russiske 
forstmyndigheder, Valerij Shubin, på 
den europæiske skovkonference i Hel
sinki i juni. Tømmerproduktionen bliver 
dermed omkring 200 mio. m3 i år, men 
for blot fire år siden, i 1989, var der tale 
om 300 mio. m3.

Som hovedårsag til det fortsatte fald i 
produktionen peger Shubin på at man 
er stadig under påvirkning af de senere 
års politiske og økonomiske omvæltnin
ger.

Valerij Shubin understregede også at 
Rusland ønsker at værne om sine sko
ve. - Vi betragter ikke længere skovene

Danida invites applications for three 
positions as Regional Training Advisers 
(RTA) within the Community Forestry 
Training Project (CFTP) in Nepal. The CFTP 
assists the Ministry of Forests of His Majesty's 
Government of Nepal (HMG/N) in 
promoting sustainable management of the 
forest resources in a number of hill districts. 
The project began in 1989 and is planned to 
continue till 1996. Under the project five 
Regional Training Centres (RTC) have been 
established to facilitate training of HMG/N 
forestry personnel, forest users, and other 
interested parties. For the remaining project 
period, training will focus on community 
forestry management, extension, and 
planning.

Duties
Under the guidance of the Chief Adviser of 
CFTP, who is stationed in Kathmandu, and in 
close cooperation with the staff of the 
Regional Training Centre, the RTA will assist 
in the coordination of the overall training 
and extension programme within the region. 
In particular the RTA will undertake the 
following activities:
- Assist in the planning, budgeting, 

administration, monitoring, 
implementation and evaluation of training 
courses, field trips, seminars, and 
workshops;

- assist in the development and provision of 
course materials, curricula, and training 
manuals;

- assist in the preparation and teaching of 
trainees on specific forestry subjects;

- develop working relationships with other 
training and forestry institutions and 
projects;

- assist Department of Forest staff in 
planning and implementation of extension 
activities,

The RTA will liaise closely with HMG/N 
Department of Forestry staff, in particular 
the District Forest Officers within the region. 
The RTA is expected to travel regularly -

som en kilde til tømmer, men ser dem 
som økosystemer som vi skal værne 
om.

Han afviser desuden påstande om at 
multinationale firmaer anvender forkerte 
metoder ved skovningsarbejdet i Rus-

mainly on foot - to distncts of the project 
region in order to visit forestry user groups 
and become acquainted with the needs of 
local communities.

Qualifications
- Graduate with a degree in Forestry or 

similar discipline;
- at least 5 years professional experience, 

preferably including training aspects;
- working experience in developing 

countnes;
- ability to work with counterpart at 

vanous levels in a complex administrative 
structure;

- ability to adapt to living in remote areas;
- fluency in written and spoken English.

Duty Station
Out of Kathmandu, currently the five 
Regional Training Centres are located in 
Dhangadhi, Nepalganj, Pokhara, Godavan, 
and Biratnagar.

Employment Conditions
Tax-free salary based on qualifications, 
seniority, and family status. Benefits include 
housing, education, health services, travel 
expenses, insurance, and pension scheme. 
Date of availability: Soonest possible.

Duration of Employment
Two years with possibility of extension.

Applications
The dosing date is 24 September 1993.

The Danida Application Forms and 
additional information on the position can be 
obtained from Danida through our 24-hour 
automatic telephone answering service, 
telephone No. +45 33 92 09 88, or through 
telefax No. 45 33 92 09 82, by quoting your 
full name, address, title of position applied 
for, and

Danida File No.: l04.Nep.4.d. 
Recruitment No.: I993/NEP.04.

land. Myndighederne kræver at alle 
udenlandske selskaber skal indgå et 
samarbejde med russiske partnere, 
ligesom de må underordne sig den den 
russiske miljølovgivning.

Jyllandsposten

Danida
Udenrigsministenet Asiatisk Plads 2

1448 København K
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INTERVIEW

NYT FRA 
WESTH-FRONTEN

Af Martin Einfeldt og 
Søren Fodgaard, 
Dansk Skovforening.

Landbrugsminister Bjørn 
Westh (S) har i sommer 
bragt et godt budskab 
for skovbruget og hele 
træsektoren:

Der er penge til de 
træprodukter, der er 
brug for. Hvad det så er, 
er der lige nogen, der 
skal finde ud af.

- Jeg vil bede en arbejdsgruppe om at 
komme med forslag til hvordan man får 
en øget efterspørgsel på træ.

/

Hver sommer risikerer regeringsmed
lemmerne at få freden ødelagt af en 
historie, der ikke vil gå væk. Det skete i 
år for Bjørn Westh, og historien hed Sal
monella.

En sen eftermiddag i juli havde Sko
vens to udsendte fået tid hos Land
brugsministeren umiddelbart efter TV2 
havde været inde og lave optagelser. 
Ministeren troede lettet, at det nu var 
slut med svin og kyllinger for den dag. 
Men nej.

Forslag søges til øget 
efterspørgsel på træ

- Har du set Skovens juninummer? 
lød spørgsmålet. Med det fulgte billedet 
af en kylling på et skærebræt af plastic
- et paradis for en salmonellakoloni (i 
modsætning til et skærebræt af træ).

Det havde Ministeren ikke. Han bad 
straks om et abonnement på bladet og 
greb chancen til at skifte til noget mere 
appetitligt: Udvikling af træprodukter.

- Nu tror jeg, vi skal prøve at lave en 
større historie. Vi vil sætte en halv snes 
millioner af om året for at prøve at 
udvikle nye produkter.

- Jeg vil bede en arbejdsgruppe 
med tidligere industriminister Nils Wil- 
hjelm som formand om at komme med

ideer til nye anvendelser af træ, for at få 
en øget efterspørgsel på træ.

- Det kunne være, at man ved at 
ændre teknologiske processer kunne 
gøre det mere attraktivt for brugerne at 
anvende træ. Det kunne også være, 
man kunne finde nye materialer, hvor 
træ kunne indgå.

- Hvis arbejdsgruppen siger, der er 
ideer i at arbejde på det og på det, kun
ne vi lave en produktudviklingsordning. 
Herigennem kunne der ydes tilskud til 
at udvikle nye produkter eller produkti
onsprocesser, så man kunne bruge træ
i højere grad end i dag.

- Kunne sådan en ordning også 
omfatte markedsføring?

- Ja, jeg synes udvalget skal vurdere 
alle sider af sagen. Så skal de komme 
med et oplæg til mig, og så må vi drøfte 
om det er noget.

- Hvor kommer pengene fra?
- Pengene tages fra Landbrugsmini

steriets budget. Hvis det er nogle 
meget voldsomme projekter, nåja så 
kunne det være, at de millioner jeg kan 
skaffe ikke slår til. Men hvis projekterne 
er interessante, er det da muligt, at EF 
eller andre herhjemme kan være med.

- Men lad os nu først analysere, hvad 
er der af muligheder, og så har vi altså

nogle millioner til at skubbe til ordnin
gerne.

Dagen efter interviewet offentliggjor
de Landbrugsministeriet den presse
meddelelse, der er gengivet i boxen.

Beskyttelse af Europas 
skove

- Sommerens internationale skovbe
givenhed var regeringskonferencen i 
Helsinki om beskyttelse af de euro
pæiske skove. Hvad siger du til den kri
tik, at resultatet ikke var andet end ord?

- Det var 40 lande, der var samlet. 
Jeg ved ikke, hvor meget konkret man 
egentlig kunne forvente sig.

- Det der blev sagt var, at 40 lande 
erklærede sig enige i, at man så hurtigt 
som muligt skulle lave det, man kalder 
et bæredygtigt skovbrug. Herunder 
nævnte man også biodiversitet (biolo
gisk mangfoldighed, red.). Nogle sag
de, at det skulle være i år 2000. Vi sag
de inden for få år, og det var hele EF- 
kredsen enige om.

- Jeg talte med Greenpeace, og de 
var såmænd ikke så utilfredse med 
resultatet.

- Der blev vedtaget nogle opfordrin
ger, som alle 12 EF-lande skrev under 
på, og derfor vil det være helt naturligt
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at tage det op i EF-regi. Så kommer der 
et tidspunkt, hvor man skal gøre status 
og fortælle, hvad man har gjort.

- Jeg tror virkelig ikke, at det var rea
listisk at forvente sig større resultater af 
konferencen, end der kom.

- Hvilke konsekvenser får det i Dan
mark?

- Vi har skrevet under på, at vi vil 
etablere en bæredygtig skovdrift. Det 
må betyde noget for vores naturskovs
trategi. Jeg tror også vi vil se vores 
skovbrug udvikle sig med liere træarter, 
end vi har haft tidligere.

- Biodiversitet vil vi tage mere hensyn 
til i Danmark. Landbrugsministeriet har 
lige gennemført lovgivning om den bru
ne bi på Læsø. Jeg tror vi er det mini
sterium, der først har lavet en konkret 
lovgivning på biodiversitet. Så det er vi 
helt indstillet på.

- Der er meget ubeskyttet naturskov 
ude hos private ejere. Kunne du forestil
le dig, at Staten betalte det private 
skovbrug for at opretholde naturskov?

- Det synes jeg er helt i orden, det 
gør vi allerede med Skovloven og 
Naturbeskyttelsesloven. Det kan godt 
være, man skulle gøre det i større 
udstrækning, det vil jeg bestemt ikke 
afvise.

W
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- De østeuropæiske lande har brug for 
at udnytte deres træressourcer bedre, 
bl.a. til energi, og her kan dansk skov
brug hjælpe til.

Samarbejde 
med Østeuropa

- Er der nogle punkter, hvor dansk 
skovbrug kan hjælpe til i samarbejdet 
med de østeuropæiske lande9

- Det er der bestemt. Sammen med 
Energiministeren og Industriministeren 
prøver jeg at skubbe til en udvikling af 
fiisproduktionen i de baltiske lande. Det 
kunne slå flere fluer med et smæk.

- De kunne få udviklet nogle af deres 
egne råstoffer til energiproduktion, og 
de ville blive mindre afhængige af 
Rusland og af atomkraft. Endelig ville

\
- EF-Kommissionen skal nu komme med 
forslag til hvordan EF kan åbne sig 
mere over for Østeuropa.

de ikke have behov for at sende så 
mange trævarer ud på et marked, der i 
forvejen er overfyldt, sådan som de gør 
nu til for lave priser.

- Så der er en industriside, der er 
etablering af kraftvarmeværker baseret 
på flis, produktion af flis, og endelig 
planlægning af skovdriften, så flisen får 
en større andel.

- Jeg har talt med vores ambassadør 
i Letland om det, og nævnt det på kon
ferencen i Finland, Jeg tror faktisk, det 
er realistisk at gøre noget ved det, og 
jeg har mødt velvilje overfor tankerne.

- Jeg tror østeuropæerne efterhånd
en savner konkrete ting. Jeg tror ikke, 
det er feasibility studies og administrati
onsdiagrammer, de har mest brug for.

- Herhjemme mærker vi virkningerne 
af EFs beskyttelse af landbrugs- og 
industrivarer. Dette tvinger Østeuropa til 
i stedet at komme ind på markedet med 
blandt andet skovbrugsvarer...

- skovbrug er også landbrug!
- ...men skovprodukter er ikke inde 

under markedsordningerne.
- Der er meget rigtigt, hvad du siger. 

Men vi tillader import af landbrugsvarer, 
for eksempel har vi fået kritik for, at vi 
har tilladt for mange solbær. Der har 
også været ungarske agurker oppe i 
debatten.

- På det uformelle Landbrugsmini
sterrådsmøde i slutningen af juni blev 
det aftalt, at kommissionen skulle ned
sætte en arbejdsgruppe, der skulle 
komme med forslag til konkrete hand
lingsplaner for åbning af markedet mod 
Østeuropa. På en måde, der tilgodeser 
de østeuropæiske landes behov og 
som er mindst generende for EF-lande- 
ne.

- Men jeg tror deres behov for at tje
ne valuta er så stort, at de også fortsat 
vil sælge træ.

Tilplantningen i 
Vesteuropa

- Hvor står skovbruget i EFs jord
brugspolitik?

- Da Danmark blev medlem af EF, vil

le vi ikke have skovbrug ind under EFs 
ordninger. Dér har vi ændret holdning i
dag.

- Vi vil gerne have EF til også at for
mulere en fornuftig skovbrugspolitik.
Når der har været modstridende inter
esser, skyldes det blandt andet, at nog
le lande har så lidt skov. Og i andre lan
de er så stor en del ejet af det offentli
ge, at man ikke følte, det var rigtigt at 
tage det op i EF.

- Gennem landbrugsreformen er der 
taget hul på at inddrage skov meget 
mere direkte. Nu giver man noget større 
tilskud end tidligere til plantning og ple
je af skov.

- Kommissionen skal på dansk initia
tiv komime med et forslag om mere flek
sibilitet i braklægningsordningen inden 
udgangen af juli. Jeg håber meget, at 
skovtilplantning kommer ind som en 
mulighed på de braklagte arealer. Jeg 
kunne meget vel forestille mig, at skov
brug bliver en mere integreret del af 
den fælles landbrugspolitik.

///
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- Vi skal etablere en bæredygtig skov
drift i Danmark, og det må betyde noget 
for vores naturskovsstrategi.

- Hvilken form for skov skal det være 
- er der nogen begrænsninger på det?

- Det skal være bæredygtigt.
- Det kan altså være almindelig pro

duktionsskov, som vi kender det her
hjemme fra?

- Det tror jeg ikke EF vil stille krav 
om. Det må de nationale lovgivninger i 
givet fald tage stilling til.

- EF er i øjeblikket kun selvforsynen
de med træ for 50 % vedkommende. 
Blev alle de nordiske lande og Østrig 
medlemmer af EF ville selvforsynings
graden stige til 80 %. Men altså ikke 
100 %.

- Men allerede i den ordning, der lig
ger nu, differentierer man tilskuddene 
efter om det er løvskov, man planter, 
eller nåleskov. Deri ligger jo en politik.
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- Der skal mere fleksibilitet i braklægnin
gen, og her håber jeg meget at skovtil
plantning kommer ind som en mulighed 
på de braklagte arealer.

Flis i danske kedler
- I juni præsenterede Energiministe

ren sin biomassehandlingsplan. Den vil 
øge afsætningen af træflis med 200.000 
tons årligt senest år 2000. Hvor store er 
chancerne for, at forbruget kommer i 
gang med det samme?

- I regeringen har jeg bedt om, at vi 
prøvede at stramme vore målsætninger 
op. Sådan at vi for at nå de 200.000 
tons i år 2000 allerede i ‘95 eller '96 
skulle være oppe på at bruge 150.000 
tons mere. Så vi ikke står I 1999 og 
siger “hov, vi mangler noget".

- Ved at bygge nogle trin ind, var 
man sikker på, man nåede derop. Det 
vil jeg gerne arbejde videre med.

- Hvordan er det blevet modtaget?
- Jojo, det overvejes. Der er ikke truf

fet nogen beslutning, men de overvejel
ser tror jeg da, at Energiministeren var 
meget sympatisk Indstillet over for. Det 
er ham, der har den endelige afgørelse.

- Jeg mener at vi allerede i 1995-96 bør 
udnytte 150.000 tons flis mere til energi
produktion.

Håbet er grønt
- Tilsidst. Har du skov selv? 
Nej. Desværre.

Pressemeddelelse fra Landbrugsministeriet 6.7.1993:

PRODUKTUDVIKLING 
I SKOVBRUGET

Landbrugsminister Bjørn Westh nedsætter en arbejdsgruppe om produktudvik
ling i skovbruget med tidligere industriminister Nils Wilhjelm som formand.

Skovbruget og træindustrien spiller en stor samfundsøkonomisk rolle i Dan
mark. Træindustrien alene har omkring 24.000 ansatte og eksporterede i 1991 
for 12 mia. kr.

Skove har både en rekreativ og en landskabelig værdi. Træ oplagrer kuldi
oxid, det kan genanvendes, er biologisk nedbrydeligt og udgør ikke en be
grænset ressource, men vokser i princippet uendeligt.

Skovbruget og dets produkter udgør således såvel i miljø- som produkti
onsmæssig sammenhæng en unik ressource.

Skovbruget og træindustrien er imidlertid inde i en alvorlig krise, bl.a. som 
følge af svigtende efterspørgsel og et øget udbud af råvarer og halvfabrikata.

Resultatet er, at mange virksomheder i dag ikke har økonomisk mulighed for 
at investere i den udvikling af produkter og produktionsprocesser, der på læn
gere sigt vil forbedre deres konkurrenceevne og mindske deres konjunktur- 
følsomhed til gavn for beskæftigelsen og eksporten.

Derudover mangler virksomhederne et tilstrækkeligt incitament til at påtage 
sig udviklingsopgaver, der ikke direkte vedrører deres eget led i produkti
onskæden.

Der nedsættes en arbejdsgruppe, der skal foretage en vurdering af per
spektiver i en statslig indsats gennem etablering af en produktudviklingsord
ning på området.

Arbejdsgruppen bør så vidt muligt fremkomme med konkrete forslag til 
områder, hvor der kan gøres en indsats.

Såfremt vurderingen giver anledning dertil, skal gruppen endvidere frem
sætte forslag til en konkret produktudviklingsordning.

Arbejdsgruppen foreslås sammensat således:
Landbrugsministeriets departement, Jordbrugsdirektoratet, Industriministeri

et, Miljøministeriet (Skov- & Naturstyrelsen), Forskningscentret for Skov & Land
skab. Teknologisk Institut, Danmarks Tekniske Højskole, Dansk Skovforening, 
Dansk Industri, Arbejderbevægelsens Erhvervsråd.

Udvalget kan i øvrigt inddrage sagkyndige efter behov.

Sekretariat: Jordbrugsdirektoratet med ekstern bistand.

Lad os 
jævne vejen 

for Dem

mm f

Levering og udlægning af grus, sten og 
andre vejmaterialer direkte fra lastbil med 
patentanmeldt vejafrettermaskine.

& Vi udlægger sorterede materialer i 
lag, 1-20 cm i profil. 

ik Vi jævner veje, hvis overflade er 
grus, i profil.

di Vi kan begrænse udlægningen til 
sporene.

d: Vi udlægger Deres egne materialer 
eller leverer materialer. 

d= Udlægningen kræver ikke mand
skab ud over føreren af lastbilen - 
så arbejdet kan klares uden Deres 
medvirken.

di Med metoden opnås en fin jævn vej 
- hurtigt og billigt, 

di Tilbud uden forbindende, 
di Vi kommer over hele landet.

Hyllede
Vognmandsforretning

Svend Petersen
Møllevej 88, Hyllede - 4683 Rønnede 

Telefon 53 82 50 77
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VEJBROER I TRÆ 
PÅ VEJ FREM

Af afdelingsdirektør 
PerTutein Brenøe, Træteknik/ 
Dansk Teknologisk Institut.

Ny teknologi gør vejbro
er i træ konkurrence
dygtige med stål og 
beton.

Træ har gode tekniske 
egenskaber og opfattes 
som mere miljøvenligt. 
Bygning af træbroer er 
til gavn for beskæftigel
sen lokalt, og de passer 
godt ind i landskabet.

I USA holder vejbroer i beton og stål 
ikke så længe som eksperterne håbe
de. De er meget kostbare at renovere, 
og det tager lang tid, til gene for trafik
ken.

Amerikanerne skal i de kommende år 
renovere 230.000 broer af stål og beton. 
Mange broer bygget i 30’erne, 40'erne, 
50’erne og 60’erne skal helt udskiftes.

Samtidig findes i USA mange eksem
pler på træbroer, der stort set uden

vedligeholdelse har stået 40-50 år og er 
i god stand. Det fik i midten af 80’erne 
US Forest Service (det amerikanske 
statsskovbrug) til at igangsætte et 
udviklingsprogram for træbroer med 
støtte fra regeringen i Washington.

Formålet med programmet er at 
udvikle konstruktioner i træ, der kan 
anvendes i brobygning. Broerne skal 
kunne opfylde tidens krav til stor bære
dygtighed, lang holdbarhed og lille ved
ligeholdelse. Og de skal kunne opføres 
til konkurrencedygtige priser over for 
stål og beton.

Foruden at fremme anvendelsen af 
træ til gang- og cykelbroer har det ame
rikanske broprogram det hovedformål 
at skabe et nyt marked for træ til lande
vejs- og motorvejsbroer.

Træbroprogrammet har et udviklings
budget på 9 mio $ om året. Disse mid
ler fordeles til en række universiteters 
træafdelinger til forskningsformål samt 
til US Forest Services, Forest Product 
Laboratories i Madison, Wisconsin. Her 
omsættes forskningsresultaterne til 
rådgivning over for vejvæsenerne i de 
enkelte stater og til brobyggerne.

Træets fordele
Træ har fordele som brobygningsma

teriale i forhold til stål og beton.
Træ er stærkt og let, det har gode

energiabsorberende egenskaber og 
tåler kortvarige overbelastninger uden 
at tage skade. Træ skades ikke af 
vejsalt, og en træbro vil kunne bygges 
og repareres hurtigere end tilsvarende 
broer af stål og beton.

Men det er ikke alene i USA, der er 
igangsat træbroprogrammer. Også 
Australien, Canada, Tyskland, Schweiz 
m.fl. er i gang med træbrobygning.

Træbroprogrammet - en 
succes

Det amerikanske program for træbro
er er blevet gennemgået af en studie
gruppe bestående af broeksperter, 
vejmyndigheder, træindustrier, træinsti
tutter og landskabsplanlæggere fra de 
fire nordiske lande. Efter en uges studi
etur kunne gruppen konstatere, at det 
er blevet en succes. Mere end 300 lan
devejsbroer til person- og lastbiltrans
port er bygget i de sidste 6 år, og det 
endda i skarp konkurrence med beton- 
og stålbroer.

Megen ny teknik og design er udvik
let, f.eks. forspændte brodækker i træ, 
der pålægges normale asfaltbelægnin
ger, uden der opstår revner. Interessant 
er det også at se de mange forskellige 
træsorter anvendt i træbroerne - både 
nåle- og løvtræ.

Interessen hos lokalbefolkningen for

Foto 1. En 20 år gammel vejbro, 24 meter lang og 7 m bred. 
Broen er bygget af laminerede douglasgran-bjælker, der er 
imprægneret med tjæreolie. (Brunsweiler River Bridge, 
Wisconsin, USA).

m m

Foto 2. En 5 år gammel hovedvejsbro, 28 m lang og 12 m 
bred. Broen er bygget af douglasgran, der er imprægneret 
med tjæreolie. Broen har fra begyndelsen været konstrueret 
for svagt. Brodækket er siden forstærket med en tillempet 
forspændt laminering. Det er en bro lavet af en “money
maker". (Chief River Bridge, Wisconsin, USA).

c '>*•
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Foto 3. Det amerikanske broprogram har ført til at der er lavet mere end 300 landevejsbroer af træ i de seneste 6 år

at få træbroer frem for broer i stål og 
beton er stor. Der er flere årsager - 
træbroer fremmer beskæftigelsen i 
lokalområdet, træbroer passer bedre 
ind i landskabet, og endelig opfattes 
træ som mere miljøvenligt. I mange af 
USA’s stater er der derfor dannet inter
essegrupper, der ønsker at fremme 
anvendelsen at træbroer.

Men træprogrammet har også van
skeligheder. Først og fremmest har det 
krævet en meget stor indsats for at 
overbevise vejmyndigheder og broin
geniører om træs fortræffelige egenska
ber til brobygning. Dernæst er der i køl
vandet på programmet opstået en ræk
ke useriøse træ- og broleverandører 
(“money-makers”), som tilsidesætter 
elementære principper for konstruktion 
og træbeskyttelse.

Disse money-makers vil på længere 
sigt være den største trussel mod bro
programmet, mener broprogrammets 
leder M. Ritter, FPL i Madison. Men 
også trusler og chikane fra beton- og 
stålindustrien giver problemer.

Nordisk program til 
træbroudvikling

Den nordiske gruppe skulle under
søge, om der i Norden er et marked for 
landevejsbroer i træ og evt. igangsætte 
et fælles nordisk træbroprogram inden 
for Nordic Wood (det nordiske træpro
gram). Programmet skal bygge på erfa
ringer samlet i USA med henblik på at 
tilpasse den amerikanske teknologi til 
forholdene i de nordiske lande.

Flere amter og kommuner i Norge og 
Sverige har efter studierejsen besluttet

at igangsætte træbroprojekter af mil
jøhensyn, for at fremme beskæftigelsen 
lokalt og forhåbentlig for at spare pen
ge.

Danske interesser
I Danmark har vi en lang og god tra

dition for at bygge flotte broer i stål og 
beton, hvorimod træbroer næsten er 
gået i glemmebogen.

Og ved de få træbroer, der i dag stil
les op til personer og cykler er simple 
regler, konstruktioner og træbeskyttelse 
gået i glemmebogen. Dette gavner ikke 
et fremtidigt træbroprogram i Danmark.

Men et dansk træbroprogram vil kun
ne få samme effekt som i USA. Det vil 
fremme anvendelsen af træ (og det er 
der som bekendt brug for), forbedre 
miljøet, give større landskabsværdier og 
fremme lokalbeskæftigelse i skovbrug, 
træindustri og byggesektoren.

Endvidere vil et dansk træbropro
gram ligesom i USA være en hårdt til
trængt saltvandsindsprøjtning for 
trækonstuklionssektoren. Det vil kunne 
skabe et nyt og innovativt grundlag for 
anvendelsen af træ. Landevejsbroeer i 
træ smukt indpasset i landskabet vil 
være en meget synlig måde at mar
kedsføre træs fortrinlige egenskaber på.

Hvad gør vi nu på 
Træteknik

Vore erfaringer fra studierejsen i USA 
håber vi at kunne fremlægge for 
vejmyndigheder fra stat, amter og kom
muner, rådgivende ingeniørfirmaer, 
træindustrier, landskabsarkitekter, forsk
ningsinstitutter m.fl. på en række work

shops for disse særligt indbudte. Her vil 
der også blive drøftet et evt. dansk 
træbrobygningsprogram koblet på et 
nordisk og andre landes træbropro
grammer.

En nordisk studierejse til Schweiz for 
at undersøge træbroprogrammet der er 
netop afviklet. Også her viser det sig, at 
den nye teknologi til træbrokonstuktio- 
ner har gjort træbroer til et ligeværdigt 
alternativ til broer i stål og beton. Det 
åbner nye muligheder for at fremme 
anvendelsen af træ, og det giver dansk 
træindustri et nyt markedsområde.

PALUDANS
PLANTESKOLE

HEDESELSKABET £5

Avej 4, Klarskov 
4760 Vordingborg 
Telefon 53 78 20 09 
Telefax 53 78 25 11

Leverandør af planter til den 
danske skov gennem 80 år.
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NORDIC WOOD -
UDVIKLINGSPROGRAM FOR NORDISK

TRÆINDUSTRI

Det skal gøres lettere at beregne og anvende træ i fx. byggeri. 
(Foto af lagerhal med spær af limtræ).

Af afdelingsdirektør Per Tutein 
Brenøe, Træteknik/Dansk Tek
nologisk Institut

Et nyt program har til 
formål at udvikle nye 
produkter af træ, som 
kan gøre træ mere kon
kurrencedygtigt over for 
andre materialer. Pro
grammet skal finansie
res med lige dele offent
lige midler samt midler 
fra træindustrien.

Allerede nu er man i 
gang med to delpro
grammer, nemlig om 
dokumentation af træs 
positive miljøegenska
ber, samt om forbedret 
ordre- og leverings
præcision.

Det er kendt, at træ og træprodukter 
på mange områder taber konkurrence
kraft og markedsandele til andre materi
aler. Det gælder f.eks. til stål, alumini
um, beton og ikke mindst til plast.

På den anden side er træindustrien i 
Norden (Danmark, Finland, Island, Nor
ge og Sverige) af overordentlig stor 
betydning for velstanden i de nordiske 
lande. Og ganske særligt i Finland, Nor
ge og Sverige, som også har de højkva- 
litative træressourcer i store mængder.

Derfor har Nordisk Industrifonds 
bestyrelse besluttet at forstærke forsk
ning og udvikling inden for træ og 
træindustri i perioden 1993-96. Nordisk 
Industrifond stiller midler til rådighed for 
udviklingsprojekter, som har det klare 
hovedmål at forstærke træs konkurren
cekraft over for de andre materialer.

Finansiering
Fra 1993 har Nordisk Industrifond 

stillet 9 mio. kr. til rådighed. Og for de 
følgende år ialt beløb af størrelsesorde
nen 50 mio. kr.

Flerudover forventes de nationale 
nordiske forskningsråd (i Danmark 
f.eks. Industri & Handelsstyrelsen) at 
bevilge ialt 40 mio. kr., mens den nordi
ske træindustri forventes at udføre 
udviklingsarbejde (egen arbejdskraft og 
materialer) for 100 mio, kr.

Der er således tale om samfinansie
ring med et samlet budget på ialt 200 
mio. kr. i programperioden.

Indsatsområde
Nordic Wood ledes af en programko

mite bestående af repræsentanter fra 
den nordiske træindustri og de nationa
le nordiske forskningsråd.

Danske medlemmer af programkomi
teen er direktør Margit Petersen, Becol 
Furniture A/S, Tage Boysen-Møller, 
Novopan Træindustri og akademiingen
iør Christoffer Svendsen, Industri- & 
Handelsstyrelsen.

Programkomiteen har udvalgt 6 ind
satsområder (delprogrammer) som stra
tegiske for træs fremtidige konkurrence
evne. De 6 delprogrammer er:

1. Træ og miljø
Træmaterialers positive miljøegen

skaber gennem hele trækæden fra sko
ven til destruktion skal defineres, doku
menteres og markedsføres. Dette kan 
blive træmaterialers stærkeste konkur
rencefordel.

2. Egenskabsforbedringer
Træets holdbarhed overfor mikroan- 

greb og dermed mod nedbrydning, 
samt form- og dimensionsstabilitet ved 
fugtændringer skal forbedres. Der skal 
kunne garanteres en bestemt livslæng
de samt bestemte intervaller for vedli
geholdelse hos træprodukter.

3. Træ som ingeniørmateriale
Træmaterialet skal være let at bereg

ne og anvende i f.eks. byggen. Der skal 
findes systemløsninger også for træ. I 
første omgang udvikles beregnings- og 
dimensioneringsmetoder for brandmod
stand i trækonstruktioner.

4. Ordre- og leverancepræci
sion

Kundeordrestyrede produktionssy
stemer og et fælles kvalitetssprog for 
sælger og køber i hele kæden fra sko
ven til slutkunde skal indføres. Der skal 
også kunne gives garantier. Træbran
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chens kvalitetsfejl skal mindskes til max. 
5% af råmaterialet og øvrige driftsom
kostninger.

5. Lønsomme markeder og 
produkter

Der skal skabes nye attraktive 
træprodukter og systemer med høj 
know-how, og disse skal sælges på 
både gamle og nye markeder. Det er 
vigtigt med en betydelig værdiforøgelse 
fra skov til færdigt produkt.

6. Produktionssystemer
Træindustrien har brug for at øge pro

duktiviteten og kvalitetsniveauet samti
dig med, at der stilles krav om øget kun
de- og produkttilpasning. Dette kræver 
indførelse af automatisering samt nye og 
fleksible produktionsprocesser og - 
metoder med øget anvendelse af avan
ceret informationsteknologi.

Inden for hvert delprogram kan der 
skabes flere selvstændigt projekter. Pro- 
gramkoniteen har allerede igangsat 
detailplanlægningen af to delprogram
mer, nemlig

1. Træ og miljø, samt
4. Ordre- og leverancepræcision.

Samarbejde nødvendigt
Nordic Wood lægger således op til et 

nordisk samarbejde, der muliggør den 
nødvendige kraftanstrengelse og sam
ling af nordiske ressourcer og kompe
tence til at øge træs konkurrenceevne.

Programkomiteen lægger stor vægt 
på, at den samlede nordiske viden og 
indsats fra forsknings- og udviklingsin
stitutterne koordineres og koncentreres 
på områder, der er af strategisk betyd
ning for træindustrien og træets konkur
renceevne på kort og længere sigt.

Hermed lægger programkomiteen 
vægt på, at de nordiske træinstitutter 
medvirker aktivt i programmet med de
res viden og laboratorier og værksteder.

Dette også fordi den nordiske træin
dustri er en af de industrigrene, der sat
ser mindst på videnopbygning i virk
somhederne samt på forskning og 
udvikling. Samtidig består den nordiske 
træindustri af mange små virksomheder 
uden den fornødne kapital og andre 
ressourcer til kraftfulde og innovative 
indsatser.

Dette i modsætning til de store og 
ofte internationale koncerner, der pro
ducerer stål, aluminium, plast og beton, 
og som anvender meget store ressour
cer til at udvikle og markedsføre deres 
produkter. Dette er en virkelig udfor
dring for den nordiske træindustri og 
derfor er samarbejdet i Nordic Wood 
vigtigt.

Danske interesser
Danske trævirksomheder har store 

interesser i at deltage i Nordic Wood.
Ikke alene er Danmark storimportør af

nordisk træ og træprodukter, men dan
ske virksomheder får betydelig lettere 
adgang til den meget store viden om træ 
og træprodukter, der findes på de nordi
ske træinstitutter og træinformationer.

Endvidere giver Nordic Wood lettere 
adgang for danske trævirksomheder til 
at søge samarbejdspartnere i de øvrige 
nordiske lande og udvikle nye produk
ter og processer, der øger konkurrence
kraften.

Træs mange gode m Ijøegenskaber 
bliver væsentlige konkurrenceparame
tre for træ og træprodukter fremover. 
Alene den opgave at få disse positive 
egenskaber dokumenteret og markeds
ført på forsvarlig vis kræver så store 
ressourcer, at der må et samarbejde 
over landegrænserne til.

Og på netop træ- og miljøområdet 
har dansk træ- og møbelindustri en 
særlig interesse, fordi industrien med 
sine produkter henvender sig direkte til 
slutbrugeren, der skal træffe valget mel
lem træ, aluminium, plast m.v.

Tilskudsmuligheder
I Industri- & Handelsstyrelsen (IHS) 

under Industriministeriet arbejdes med 
forskellige tilskudsmuligheder, der skal 
fremme og lette danske trævirksomhe
ders deltagelse i Nordic Wood.

Der er allerede åbnet for tilskudsmu
ligheder for virksomhederne til at finde 
samarbejdspartnere i de øvrige nordi
ske lande og udarbejde projektansøg
ninger.

Trævirksomhederne kan henvende 
sig herom til IHS (telefon 31 85 10 66) 
eller til Per Tutein Brenøe, Træteknik/DTI 
(42 99 66 11).

IHS arbejder endvidere med til
skudsmuligheder til projektgennem
førelse. Vi håber, at det vil medføre et

særligt træprogram tilknyttet Nordic 
Wood.

Betingelser for at få til
skud

Programkomiteen har opstillet en 
række kriterier, der skal opfyldes for at 
projektet kan opnå tilskud.

Blandt kriterierne skal nævnes, at i et 
udviklingsprojekt skal deltage virksom
heder og træinstitutter fra mindst to nor
diske lande. Projekterne skal kunne 
sandsynliggøre, at deres gennemførel
se vil medføre afsætning af store 
mængder af nordisk træ til eksisterende 
eller nye markeder.

Projekternes budgetter skal indehol
de en træindustriel medfinansiering på 
ca. 50% (f.eks. i form af egen arbejds
kraft og egne materialer), resten er til
skud fra Nordisk Industrifond og natio
nale fonde.

Nærmere oplysninger herom samt 
udlevering af ansøgningsskema fås ved 
henvendelse til

Peter G. Goransson, Nordisk Indu
strifond i Oslo, telefon 009 47 22 41 64 
80

eller hos

Per Tutein Brenøe, Træteknik/DTI, 
telefon 42 99 66 11.

Nordic Wood er beskrevet i publikati
onen:

Nordic Wood 1:1993, F & U-program 
for nordisk tråindustri 1993-1996, Ram
meprogram. Fås hos Nordisk Industri
fond, Oslo.

LOFT PLANTEMASKINE
med grubber m. udløser

Grubbeskærerne gør maskiner særdeles 
velegnet til plantning på strukturskadede jorder

□ Går i fuld dybde i al slags jord 
uden ekstra vægte

□ Løsner jorden i furebunden
□ Anvendes også til genplantning 

mellem stødrækker i nåletræs
kulturer

□ I dag markedets mest ergono
miske plantemaskine

Af ekstra udstyr kan nævnes:
□ Elektronisk planteafstandsmar- 

kering fra 10 cm til 3,90 meter
□ Udstyr til sideforskydning af 

sæder
□ Indskrabertallerkener, mar

kører m.m.

MASKINKOMPAGNI ApS
Varde Landevej 26 - DK-7200 Grindsted 
Telefon 75 32 01 44 - Telefax 75 32 30 34
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PRODUKTUDVIKLING
I SKOVBRUGET

Forskningscentret 
for Skov & Landskab

Af Niels Elers Koch og 
Kaj Østergård

En af skovbrugets veje 
ud af den nuværende 
krise er produktudvik
ling. Landbrugsministe
riet har nedsat en 
arbejdsgruppe for at 
vurdere perspektiverne i 
etableringen af en pro
duktudviklingsordning i 
skovbruget.

Forskningscentret for 
Skov & Landskab har 
oprettet en idébank med 
afdelingsleder Kaj 
Østergård som koordi
nator. I denne artikel 
gives nogle bud på, 
hvad produktudvikling i 
skovbruget kan inde
bære af konkrete tiltag.
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Fig. 1. Produktudvikling i skovbruget bør ses i relation til hele trækæden, fra dyrk
ning over forarbejdning til markedsføring og salg. I Oregon i USA har man med stor 
succes markedsført Myrtlewood, der sælges i en række produkter til høje priser. 
Måske kunne man gøre det samme i Danmark med elmetræ eller fuglekirsebær? 
(Foto: Niels Elers Koch).

Det kræver kreativitet at komme godt 
igennem en krise. Kreativiteten bør der
for blomstre som aldrig før i dansk skov
brug.

For at fremme kreativiteten og hjælpe 
skovbruget gennem den nuværende 
krise har Landbrugsministeriet bl.a. 
nedsat en arbejdsgruppe, der skal vur
dere perspektiverne i etableringen af en 
produktudviklingsordning i skovbruget 
nærmere.

Arbejdsgruppen har fået forhen
værende industriminister, forstkandidat 
Nils Wilhjelm som formand. Gruppen 
består desuden af repræsentanter fra 
følgende institutioner:

Landbrugsministeriets departe
ment, Jordbrugsdirektoratet, Industri
ministeriet, Miljøministeriet (Skov- og 
Naturstyrelsen), Forskningscentret for 
Skov & Landskab, Teknologisk Institut, 
DTH, Dansk Skovforening, Dansk 
Industri og Arbejderbevægelsens

Erhvervsråd.
Arbejdsgruppens sekretariat er pla

ceret i Jordbrugsdirektoratets 6. kontor, 
og der kan i øvrigt inddrages sagkyndi
ge efter behov.

Forskningscentret for Skov & Land
skab har - for at slutte op om Land
brugsministeriets initiativ - oprettet en 
idébank for produktudvikling i skovbru
get. Derudover vil vi gennemgå vores 
igangværende forsknings- og udvik
lingsprojekter med henblik på eventuel
le initiativer på produktudviklingsområ
det.

I denne artikel giver vi nogle bud på, 
hvilke initiativer en produktudvikling i 
skovbruget kan medføre. Det er vores 
håb, at dette kan medføre inspiration 
blandt SKOVEN's læsere til at lade krea
tiviteten blomstre og finde på flere 
muligheder for produktudvikling. Gode 
idéer modtages gerne skriftligt eller 
telefonisk af Kaj Østergård.

Træprodukter
Skovbruget bør være opmærksom 

på og føle et ansvar for produktudvik
ling i hele trækæden. Det vil sige en 
produktudvikling, der rækker fra pro
duktion i skoven, over fældning og 
transport, til den primære og 
sekundære træindustri samt til mar
kedsføring og salg overfor den endelige 
forbruger.

Træ er et miljøvenligt, reproducerbart 
og genanvendeligt råstof. I en verden 
med et fortsat stigende ressourcefor
brug og deraf følgende stigende mil
jøproblemer må der forventes en fortsat 
vækst i behovet for træ og træproduk
ter. Træproduktionen vil derfor fortsat 
være et af hovedområderne i det flersi
dige skovbrug.

Selv om træproduktionen bygger på 
flere århundreders erfaringer, kan der 
fortsat findes produktudviklingsmulighe
der inden for denne produktion.
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Fig. 2. Det må også være muligt at finde 
et "paradis" for andre produkter fra sko
ven. (Foto: Kaj Østergård).

De fleste og største muligheder må 
forventes at eksistere i træindustrien 
ved udvikling af nye træbaserede pro
dukter til f.eks. byggeri, boligindretning, 
autoværn, lydværn, lygtepæle, fiber- 
kompositter til emballage og lign.

Men der eksisterer også muligheder i 
skovbruget. Her skal blot nævnes nogle 
eksempler:
1) Opkvistning. Til trods for, at dette 

emne har været debatteret i mange 
år, finder der ikke udbredt opkvist
ning sted inden for skovbruget, lige
som produktudviklingen inden for 
dette område har været begrænset. 
Emnet er imidlertid blevet særdeles 
aktuelt gennem mulighederne for at 
lave stukket træ af løvtræ (se Skoven 
5/91), samt mulighederne for overho
vedet at få brugbart konstruktionstræ 
ud af vores ekstensivt dyrkede 
rødgran. Kjell Suadicani har behand
let opkvistning i en nylig udkommet 
rapport (1).

2) Vanriskapning. Specielt for eg har 
det igennem årtier været diskuteret, 
hvorvidt vanriskapning er økonomisk 
fordelagtigt eller ej. En netop udkom
met rapport af Jan Svejgaard Jensen 
viser, at vanriskapning af eg er øko
nomisk fordelagtigt på de bedre 
boniteter (2). Det er et godt eksem
pel på, at produktudvikling kan beta
le sig både for skovejeren og for 
samfundet.

3) Rundtræ til selvbyggere. Selvskovere 
og sankere udgør et stort marked for 
skovbruget. Sankebrænde er udtryk 
for salg af et kombineret produkt

bestående af både træ og friluftsop
levelser.
Produktet kan videreudvikles. De 
små effekter af rundtræ kan bruges 
til en række enkle konstruktioner som 
f.eks. brændeskure, garager, rafte
hegn og lign. Erik og Niels Holms- 
gaard er i færd med at udarbejde 
arbejdstegninger, der kan tilgodese 
sådanne formål, og derved udvikle 
dette produkt.
En videreudvikling af de mobile 
savværker, og navnlig organiserin
gen omkring disse, vil kunne udvide 
dette marked og skabe både 
beskæftigelse og nye produkter. 
Skovskolen og Forskningscentret har 
arbejdet med dette emne.

4) Markedsføring af en enkelt træart. I 
Oregon i USA har man med stor suc
ces markedsført Myrtlewood (Umbel- 
lulara californica) - på dansk: Califor
nisk laurbær eller oregonmyrte.
Der sælges fade, skåle, smykker, 
parfume, skulpturer og lign. lavet af 
Myrtlewood. Priserne ligger fra ca. 
100 kr. for et lille fad og opefter.
I Danmark kunne man forestille sig 
en lignende koordineret markeds
føringsindsats for f.eks. elmetræ (det 
bliver snart en sjældenhed) eller fug
lekirsebær. Tilsvarende ville cypres 
og thuja kunne erstatte imiprægneret 
træ, hvor en miljømæssig enkel gen
anvendelse er ønskelig.
Det kræver imidlertid, at skovbrugere 
tænker i hele trækæden, fra dyrkning 
over forarbejdning til markedsføring 
og salg.

Non-wood produkter
I landbruget taler man i disse år 

meget om non-food produkter. I skov
bruget kan non-wood produkter vise sig 
at være lige så interessante.

Non-wood produkter er et samlet 
begreb for en række skovprodukter, der 
kan sælges, men som ikke omfatter 
vedprodukter. Blandt de mere kendte 
eksempler er bær og svampe fra de 
nordskandinaviske skove, juletræer fra 
Danmark, kildevand fra skove i fx. Cen
traleuropa, trøfler fra de sydfranske sko
ve, kød fra jagtbart vildt fra stort set alle 
skove og lign.

Vi tror, at non-wood produkter fortsat 
rummer muligheder, der bør opdyrkes. 
Som eksempler kan nævnes:
1) Påsketræer (dvs. grene eller små 

træer af fx. troldpil). Niels Heding 
beskrev dette emne i DST 1991 (3). 
Det ideelle påsketræ bør være 
lysegrønt og gult. Dyrkningen bør 
kræve en vis form for specialiseret 
viden, en vis produktionstid, relativ 
ekstensiv produktion og en vis are
alstørrelse.
Men først og fremmest bør der en 
koordineret indsats til på dyrk
ningssiden og markedsføringssiden. 
Forskningscentret for Skov & Land
skab kan finde den dyrkningsmæs-
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Fig. 3. De fleste familier har et grantræ i 
stuen op til jul. Kunne det blive en tradi
tion at have grene eller små træer af fx. 
troldpil, måske med pynt på, stående i 
stuen op til påske? (Foto: S. Fod g aard).

sige viden, mens f.eks. Dansk 
Skovforenings Pyntegrøntsektion 
kunne stå for markedsføringsindsat
sen.

2) Produktudvikling af klippegrønt. De 
sædvanlige 5 kg- klippegrøntbundter 
kan i højere grad, end det i dag er 
tilfældet, videreforædles mod forskel
lige færdigvarer.

3) Æteriske olier til parfumeindustrien. 
Her tænkes på f.eks harpiks fra 
douglasgran, birkesaft, bark fra hæg 
og andre dele af træer og buske, der 
kan udnyttes i en kommerciel parfu
meindustri.

4) Fødevareindustrien. Skovene og sko
venes produkter har som helhed et 
grønt image, der bør kunne gavne 
dem også i forbindelse med en føde
vareproduktion. Her tænkes bl.a. på 
blade til forskellige te-sorter, samt 
svampe og bær i det omfang det er 
muligt at kommercialisere denne pro
duktion.
Man bør her huske naturbeskyttel
seslovens regler for færdsel i skove, 
hvoraf det klart fremgår, at det kun er 
tilladt at samle bær og svampe til 
eget forbrug. Flere restauranter 
reklamerer direkte med, at de køber 
produkter indsamlet i skov. En del af 
prisen for denne vare bør tilfalde 
skovbruget.

5) Produkter til medicinalindustrien. 
Dette marked er ligeledes vanskeligt, 
hvad der ikke bør forhindre skovbru
get i at opdyrke det. I nordvest USA 
er produktet Taxol f.eks. et vigtigt 
middel i kræftbekæmpelsen (se Sko-
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ven 6-7/92), ligesom te af askeblade 
anses for at være helbredende for 
visse kredsløbssygdomme. 
Naturmedicin er et område, der har 
mange kvaksalvere, men det kan 
ikke afvises, at flere af produkterne 
har en værdi. I givet fald bør dele af 
denne tilfalde skovbruget.

6) Produkter til den petrokemiske indu
stri. De bestræbelser, der er i fuld 
gang, med at udvikle et kommercielt 
biodiesel system, kan også tænkes 
at finde indpas i skovbruget. Der 
kræves dog en del strategisk forsk
ning inden for dette område, før en 
produktudvikling er mulig.

Er dette ikke pop?
Afslutningsvis kan man spørge sig 

selv, om nogle af de ovennævnte for
slag mon har nogen reel fremtid i skov
bruget?

Det er oplagt, at de enkelte forslag 
hver for sig kræver en nærmere analyse 
for at vurdere, om de skal iværksættes 
eller ej.

Vi skal imidlertid advare imod, at 
man uden videre kasserer forslagene 
som pop. Tænk på, hvorledes store 
dele af skovbruget betragtede juletræer 
og klippegrønt for bare 20-30 år siden.

Skovbruget har behov for, at kreativi
teten blomstrer.

Citeret litteratur:
(1) Suadicani, Kjell, 1992: Litteraturstudie 

vedrørende opkvistning i bøg, ask og ær. - 
Skovbrugsserien nr. 5-1992, Forskningscen
tret for Skov & Landskab, Lyngby, 52 pp., Hi.

(2) Jensen, Jan Svejgaard, 1993: Under
søgelse af knastdannelse og vanrisdannelse 
på eg. - Intern rapport fra Forskningscentret 
for Skov & Landskab og Sektion for Sko
vbrug, KVL, 1993, 33 pp., i!!..

(3) Heding, Niels, 1991: Påske træer - 
DST, Dansk Skovbrugs Tidsskrift 76: 91-97.

Training Adviser: 
Zimbabwe

Danida

Damda invites applications for a post as training adviser for the Rural Afforestation Programme II, 
Zimbabwe.
The project objectives are sustainable production and utilization of wood, conservation of forests, 
and woodland management and agroforesty development.
The adviser will work with a local counterpart and be part of the Special Services Unit of the 
Forest Extension Services Division (FES), Forestry Commission.

Duties
Identification of training requirements for farmers and various forestry extension target groups; 
Review present extension methods and materials in conjunction with the FES staff and 
recommend modifications or production of materials to suit project and FES requirements; 
Maintenance of an inventory of all extension training programmes in accordance with FES 
reporting and monitoring systems in liaison with FES staff and the Monitoring and Evaluation 
Adviser;
Planning and running of training courses for FES staff in the use of extension manuals and other 
extension activities;
Any other duties that might be assigned to the incumbent by the Manager, Special Services Unit.

Qualifications
Applicants must have:
- A university degree in forestry, agriculture, social science or other relevant fields;
- experience in establishment, planning, organisation and implementation of in-service training in 

forestry and agroforestry extension, public mobilization and soil and water conservation;
- fluency in wntten and spoken English.

Duty Station
Harare

Duration of Employment
Two years with a possibility of extension.

Employment Conditions
Tax-free salary based on qualifications, seniority and family status. Benefits include housing, 
education, health services, insurance and pension scheme,

Application
The closing date is 3 September 1993.

The Danida Application Forms and additional information on the position can be obtained from 
Danida through our 24-hour automatic telephone answering service, telephone no, + 45 33 92 
09 88, or through telefax no. 45 33 92 09 82 by quoting your full name, adress, title of position 
applied for and

Danida file no: 104.Zim.38 
Recruitment no: I993/ZIM.03

Danida
Udenrigsministenet Asiatisk Plads 2

1448 København K

PsykSske problemer 
loses i naturen
Viborg Amt vil nu forsøge at bruge akti
viteter i naturen til at hjælpe børn og 
voksne med psykiske problemer. Pro- 
jektet retter sig især mod børn på 7-16 
år med sociale og følelsesmæssige 
vanskeligheder, men det kan også bru
ges af voksne og børn med indlærings

vanskeligheder eller erhvervet hjerne
skade.

I et område ved Flade på Mors kan 
man prøve at svinge sig i reb over 
kløfter og klatre op og ned ad skræn
ter. Eller man kan mave sig gennem 
landskabet eller over opbyggede 
forhindringer. Projektet støttes af Skov- 
og Naturstyrelsen, som har brugt 
65.000 kr fra tipsmidlerne til at etablere

forhindringer og indkøbe reb, seler og 
taljer,

Projektet starter for alvor efter 
sommerferien, men inden da skal per
sonalet instrueres af en tidligere 
jægersoldat. Han vil desuden fortælle 
personalet om at tage risici i naturen, 
om sikkerhed og om at motivere an
dre.

Ritzau
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Woodland
Adviser:
Zimbabwe
Danida

Danida invites applications for a post as woodland management adviser for the Rural 
Afforestation Programme II, Zimbabwe.
The project objectives are sustainable production and utilization of wood, conservation of 
forests, and woodland management and agroforest/ development.
The adviser will work with a local counterpart and be part of the Special Services Unit of the 
Forest Extension Services Division, Forestry Commission.

Duties
Development of models for woodland management for adoption in the rural areas; 
Development of operation manuals to function as a guide for the implementation of woodland 
management and agroforestry programmes, (catchment area protection);
Any other duties that might be assigned to the incumbent by the Manager, Specialist Services 
Unit.

Qualifications
Applicants must have:
- A university degree in forestry, agnculture or other relevant fields;
- knowledge and expenence in planning and implementation of agroforestry, woodland 

management and integrated land use plans in develoment countries;
- fluency in written and spoken English.

Duty Station
Harare

Duration of Appointment
Two years with a possibility of extension.

Employment Conditions
Tax-free salary based on qualifications, seniority and family status, Benefits include housing, 
education, health services, insurance and pension scheme.

Application
The closing date is 3 September 1993.

The Danida Application Forms and additional information on the position can be obtained from 
Danida through our 24-hour automatic telephone answenng service, telephone no, + 45 33 92 
09 88, or through telefax no, 45 33 92 09 82 by quoting your full name, adress, title of position 
applied for and

Danida file no: l04.Zim.38 
Recruitment no: I993/ZIM.04

Danida
Udenrigsministeriet Asiatisk Plads 2

1448 København K

Have & Landskab 95
Udstillingen Have & Landskab afholdes 
næste gang i september 1995 på Sjæl
land. Have & Landskab henvender sig 
til alle der anlægger og plejer parker og 
landskabsplantninger inden for den pri
vate og offentlige sektor.

Have & Landskab 95 arrangeres af 
Forskningscentret for Skov & Landskab 
samt Have & Landskabsrådet, Der er

tale om en arbejdende friluftsudstilling, 
som bygger videre på de positive erfa
ringer fra den første udstilling i Gram i 
september 92 (se Skoven 10/92).

Møbeleksport i krise
Dansk eksport er netop nu inde i sin 
værste krise siden 1986. Efter seks år

med fremgang spås en tilbagegang i år, 
og møbelindustrien er en af de mere 
pessimistiske.

Det fremgår af det nye eksportbaro
meter som er udarbejdet af analysein
stituttet Sonar for Jyllandsposten. Der 
indgår fire industrigrene, og i møbelin
dustrien ventede kun 24% fremgang i 
den totale eksportomsætning i år, mens 
56% regnede med tilbagegang.

Der en smule mere optimisme inden 
for beklædning (29%, hhv. 57%) og 
maskiner (22%, hhv. 49%). Kun kød
industrien kunne melde om gode udsig
ter (74% ventede fremgang, 18% tilba
gegang).

Rundspørgen er foretaget sidst i juni. 
således at den lavere rente har kunnet 
indgå i vurderingerne, Der blev også 
spurgt om betydningen af det danske 
EF-ja, men 4 ud af 5 har ikke fundet 
anledning til at investere mere på den 
baggrund.

Der nævnes to årsager til den falden
de eksport. Dels en reel opskrivning af 
den danske krone med 7% i det sene
ste år (fordi andre lande har nedskrevet 
deres valuta), dels en meget lav vækst 
på vigtige markeder (især Tyskland).

Jyllandsposten 5.7.93

Statsskovene skal tjene 
mere
Statsrevisorerne mener at der er behov 
for at rationalisere statsskovene, og at 
miljøministeren bør overveje at om
lægge skovdriften, skriver Ritzaus 
Bureau.

Denne “næse” fra statsrevisorerne er 
givet på baggrund af en beretning fra 
Rigsrevisionen, som blev offentliggjort 
21. juni. Det fremføres at der kan hentes 
“betydelige” gevinster på selve skov
driften, som i 1990 udviste et underskud 
på 166 mio. kr.

Rigsrevisionen skønner at Skov- og 
Naturstyrelsen kunne forøge indtjenin
gen med 55-60 mio. kr årligt hvis stats
skovene blev drevet lige så effektivt 
som de private skove. Der kan bl.a. 
opnås besparelser på 11 mio. kr ved 
skovning, 8 mio. kr på transport, 5 mio. 
kr på vedligeholdelse af veje, vandløb 
mv. samt ca. 5 mio. kr på arbejdsudgif- 
ter (AUD, sygedagpenge mv.).

Desuden peges på muligheden for 
at forøge indtægterne med 3 mio. kr 
ved at hæve jagtlejen, ligesom produk
tionen af pyntegrønt kan forøges. Ende
lig foreslår Rigsrevisionen at styrelsen 
tager forpagtningskontrakterne med 18 
campingpladser op til revision,

Rigsrevisionens beretning er bl.a. 
udarbejdet på basis af en analyse af 
statsskovenes drift som Skov- og 
Naturstyrelsen iværksatte i 1992. Resul
taterne af dette arbejde blev udførlig 
omtalt af skovdirektør Karen Westerbye- 
Juhl i Skoven 11/92.

sf
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OLDENFALD IGEN

Af skovfoged Anders Grube, 
Ledreborg

Erfaringer vedrørende 
etablering af selvforyn- 
gelser af bøg på Ledre
borg Skovdistrikt.

Der vil igen i år, med stor sikkerhed, 
komme et godt oldenfald. Derfor vil der 
i det følgende blive givet en kort rede
gørelse for, hvorledes distriktet, på bag
grund af erfaringer fra de senere års 
rigelige oldenfald, vil etablere selvforyn- 
gelser i bøg.

Ledreborg Systemet
Forud for oldenfaldet i 1989 stillede 

vi følgende krav til vores metode for 
jordbearbejdning:

1. Optimal spiring og overlevelse 
uden brug af kemikalier.

2. Lave omkostninger til efterfølgen
de udrensninger.

HVALSØ MASK1NF0RRET N1NG
.s. viiimv tlf, OZ -*08065 |||

- service - i"cpa«»ation ——

Ledreborgplov
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Foto 1. Ledreborgplov og dækharvesystem til bøgeselvforyngelser.

f

Foto 2. Stribevis fjernelse af humuslaget 
med Ledreborgploven.

Den metode der opfyldte vores krav 
på kort og lang sigt ville være: En stri
bevis fjernelse af humuslaget med en 
efterfølgende løsning af mineraljorden, 
fulgt op af en dækharvning og tromling 
efter oldenfald.

Frøene lander på mineraljorden og 
bliver dækket med denne, hvormed der 
opnås optimal spiring og overlevelse. 
Risikoen for svampeangreb, musean
greb, frost og udtørring bliver minimal. 
De brede mineraljordsblottede striber 
vil bevirke en sen indvandring af kon
kurrerende bundvegetation, således at 
hericider ville kunne undgås.

Således overbeviste begyndte vi i 
1989, sammen med Flvalsø Maskinfor- 
retning, at udvikle Ledreborgploven 
med tilhørende dækharvesystem. Disse 
redskaber er tidligere beskrevet i Sko
ven 8, 1989.

Råvildt
Efter fremspiring i april/maj 1990 var 

resultatet mere end vellykket. Bøgekim- 
bladene stod som salat i striberne. På 
mange arealer blev glæden dog kortva
rig, idet vi havde undervurderet råvildtet

rwr<*
— -c*

&
%
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Foto 3. Frøene får optimale betingelser 
for overlevelse og spiring, og næste år 
står bøgekimplanterne som salat i stri
berne.
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I løbet af meget kort tid havde råvild
tet esset næsten alle kimbladene på en 
meget stor del af de behandlede area
ler. De arealer, der ikke var skadet af 
råvildt, var arealer der lå umiddelbart i 
nærheden af befærdede veje og stier.

Hegn
Efter denne ubehagelige overraskel

se sætter vi nu hegn overalt, hvor vi 
ønsker at etablere selvforyngelser. Heg
net skal sættes inden fremspiring i april. 
Det er uklogt at vente til skaden regi
streres, da det går meget stærkt, når 
råvildtet er begyndt at esse af striberne.

Det er vores indtryk at råvildtets inter
esse for bøgeselvforyngelser forsvinder, 
når kimplanterne får de første løvblade. 
Dette kan også hænge sammen med at 
udbuddet af anden føde stiger meget i 
løbet af maj måned. Efter vores opfattel
se er der derfor kun brug for hegn i en 
meget kort periode (ca. 2 måneder).

Til dette anvender vi de såkaldte “fly
vende” hegninger. Navnet passer fint til 
hastigheden, hvormed de kan sættes 
og nedtages igen.

De “flyvende” hegninger består af 
almindelig trådvæv, der bindes til de 
yderste træer i den bevoksning, der 
ønskes forynget. Imellem disse “hjørne
stolper” sættes jernpæle efter behov til 
afstivning af hegnet.

S*
S

*
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Foto 4. Hegnsruller, som reducerer tids
forbruget ved sætning af permanente 
hegn med 80%.

Hegnsruller
Til dette formål anvender vi en 

hegnsruller. Dette redskab er også 
udviklet i samarbejde med Hvalsø 
Maskinforretning.

Hegnsrulleren sidder monteret i 
traktorens trepunktsophæng. Redska
bet er udstyret med hydraulisk motor, 
bremse, tiltcylinder m.v., således at 
den har følgende funktioner: udruller, 
strammer, opruller og transporterer 
hegn.

Redskabet har bevirket at vores tids
forbrug ved sætning af permanente 
hegninger er faldet med ca. 80 %.

Herbicider
Vores ønske om helt at undgå at 

anvende bekæmpelsesmidler ved frem
bringelse og pleje af selvforyngelser 
kunne vi ikke overholde.

Det har vist sig, på enkelte arealer, at 
være nødvendigt at behandle med Kerb 
50 det tredje år efter spiring. Det skyl
des at lysning har åbnet for en kraftige
re ukrudtsvegetationen i striberne end 
ønskeligt.

Arbejdsplan 1993-94
Vores arbejdsplan ved det kommen

de oldenfald vil være:
August: Valg af arealer.
September: Mineraljordsblottet stri

be-bearbejdning.
December: Dækharvning og trom

ling.
April: Hegnssætning.

Det gensidige 
Forsikringsselskab

Dansk
Plantageforsikring

forsikrer for udgiften til genplant
ning af brændte plantagearealer. 
Præmier kan tegnes i følgende 
klasser:

Arlig 
præmie 
pr. ha.
Klasse V: 
Klasse VI: 
Klasse VII:

Private skove 
maksimums

erstatning 
pr. ha.

2,40 kr. 12.000 kr.
3,60 kr. 18.000 kr.
4,80 kr. 24.000 kr.

Mindste årlige præmie pr. forsik
ring: 100 kr.

Indskud ved forsikringstegning: 
10 kr. pr. ha. - dog mindst 100 kr.

Forsikringsbetingelser og anmel
delsesblanket fås ved henvendelse 
til selskabets kontor:

Dansk Plantageforsikring 
GI. Randersvej 2 
8800 Viborg 
Tlf. 86 67 14 44

KVALITET, SERVICE OG SAMARBEJDE

når det gælder planter til
- skov - pyntegrønt & juletræer
- læplantning - vildtbeplantning

JOHANSENS PLANTESKOLE-
Tømmervej 15 ■ 7080 Børkop • Tlf. 75 86 62 22 • Telefax 75 86 93 08

Vælg Johansens planteskole hvis du tænker og handler langsigtet

Specialist i skovgrøfteoprensning

A

26 års erfaring

NYHED
også med *foiE

skråstillelige larvebånd
Specialmaskiner til afret
ning af vejrabatter og 
grubning.

Brdr. Svanebier g
Leestrup . 4733 Tappernøje 

Telf. 53 82 53 77 - 53 82 54 25
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SKOVBRUGET FAR BEDRE 
AFSÆTNINGSMULIGHEDER 
MED BIOMASSEAFTALEN

Af energiminister 
Jann Sjursen

I løbet af få år kan der 
afsættes 200.000 tons 
flis mere om året til 
gavn for pleje af skove
ne.

Med biomasseaftalen - som regeringen 
netop har indgået med det konservative 
Folkeparti, Venstre og SF - er der lagt 
op til, at der i kommende år skal ske en 
væsentlig forøgelse af anvendelsen af 
træflis i energiforsyningen.

Der anvendes i dag allerede omkring 
800.000 tons træflis om året i energifor
syningen i form af træflis, bark, brænde 
m.v. Denne mængde vil nu som følge af 
aftalen blive forøget med yderligere 
200.000 tons om året. Aftalen vil derfor 
afgørende kunne forbedre anvendel
sesmulighederne for skovbrugets over
skudsprodukter.

Baggrunden for den indgåede aftale 
er, at regeringen lægger betydelig vægt 
på, at der sker en reduktion i energifor
syningens miljøbelastning. Ved at øge 
udnyttelsen af landbrugs- og skov
brugserhvervets betydelige overskud af 
halm- og træflisressourcer opnår vi 
således en ønskværdig reduktion af 
energiforsyningens miljøbelastning, her
under begrænsning i C02-udledningen.

Samtidig kan landbrugs- og skov
brugserhvervet se frem til at få opfyldt 
et længe ønsket behov om at få forbed
ret anvendelsesmulighederne for deres 
overskudsprodukter. Dette er især til 
gavn for beskæftigelse og økonomi i 
landdistrikterne.

Hovedelementet i aftalen er, at de 
store elværker successivt skal forøge 
anvendelsen af halm og træflis, og såle
des at der i år 2000 anvendes godt 1,2 
mio. tons halm og 0,2 mio. tons træflis.

Herudover lægges der i aftalen op til, 
at en række navngivne byer på eget ini
tiativ får mulighed for at vælge biomas
se fremfor hidtil forudsatte naturgas
løsninger, såfremt der omstilles til kraft
varme. I det omfang byerne vælger at 
etablere kraftvarme på biomasse, vil 
biomasseanvendelsen yderligere blive 
forøget.

*

11
SSr*

Den nye biomasseaftale forbedrer afsætningen af flis til energiproduktion. (Foto af 
Sdr. Felding Varmeværk, som anvender 7000 ton om året).

Der har længe været et udbredt 
ønske inden for skovbruget om at øge 
anvendelsen af træflis til energiformål. 
Baggrunden er at skovbruget i de sene
re år har fået stadig større problemer 
med afsætningen af sine produkter på 
de traditionelle markeder.

Det har derfor været et afgørende 
hensyn for regeringen, at skovbrugets 
afsætningsmuligheder for træflis til 
energiformål forbedres betydeligt. 
Regeringen er således meget opmærk
som på, at en opretholdelse af skove
nes plejetilstand i høj grad er bestemt 
af, at skovbruget kan opnå indtægter 
fra de udtyndingsprodukter, som skove
ne producerer.

En god og flersidig skovdrift kræver 
således, at der løbende foretages 
udtyndinger i beplantningerne af hen
syn til skovenes sundhed og stabilitet. 
De kommende års skovrejsning vil såle
des også være godt hjulpet i forbindel
se med de nødvendige førstegangsud
tyndinger.

Jeg synes, at der med aftalen nu er 
fundet en afbalanceret løsning med 
hensyn til anvendelse af biomasse con
tra andre brændsler, og vi kan nu kon
centrere vores indsats om at nyttiggøre 
biomassen bedst muligt. Der er store

perspektiver forbundet med aftalen for 
Dansk Skovbrug, som jeg tror, skovbru
get vil forstå at udnytte.

Y VX

AKKERUP PLANTESKOLE
5683 HAARBY 

Telefon 64 73 10 58 
Telefax 64 73 31 58

Skov-, læ og hækplanter
Tilbud afgives gerne 
Tilsluttet Herkomst

kontrollen med 
skovfrø og -planter
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PLANTAGER I 
ANDES

Af biolog Lars J. Christensen, 
juniorekspert i skovbrug, 
Ecuador

Andesbjergene i Syd
amerika er ændret meget 
i de seneste 50-100 år. 
Det meste af den natur
lige skov er ryddet, og 
der er lavet en del plan
tager af især fyr og 
eucalyptus.

Der er et stort behov 
for en hjælpende hånd 
til småbønderne og til 
dyrkningen af deres 
plantager. Muligheder
ne for at forbedre deres 
situation og miljøet er 
store. Men det skal ske 
ud fra bøndernes egne 
ønsker, ellers er det 
dømt til at mislykkes. 
Derfor må vi først kende 
den nuværende situati
on, med hvad og hvem, 
vi arbejder.

Når man snakker om Andesbjergene, 
tænker man ofte på troperne. Men i 
bjergene er det anderledes end i den 
fugtige lavlandsregnskov. Skovdyrk
ning i Andesbjergene har faktisk mange 
ligheder med danske forhold.

Klimaet i 3.000 meters højde kan 
være meget lig det danske. Jorden kan 
være frugtbar, sandet med et hårdt al
lignende lag, have en profil som en 
dansk mor-bund, eller på andre måder 
ligne det, vi kender. En stor del af plan
tagerne består af forskellige Pinus- arter 
med egenskaber som arterne fra vore 
hjemlige himmelstrøg.

Men forskelle er der også. At arbej
de ud fra de lokales behov og ønsker 
kræver kendskab til geografien, histori
en, kulturen og traditionerne.

Forhistorien
Andesbjergene fra Colombia til Chile 

er et komplekst system af bjergkamme 
og -dale orienteret i alle mulige retnin
ger. Der er sneklædte bjergtoppe, for
blæste påramo- sletter (højlands-græs
stepper), fugtige bjergskove på skrånin
gerne og i dalene, savannelignende 
sletter og sand- og stenørkener. Natur
typerne er mange, og sådan har det 
altid været.

Men skovene har i nogle århundre
der haft det hårdt, og de sidste 50 år 
har nok været de sværeste. Afskovnin
gen har været intens, og det er især 
gået ud over de fugtige og meget frodi
ge bjergskove, der har været den mest 
almindelige skovtype i Andes. Denne 
afskovning fører en kraftig erosion med 
sig. I Ecuadors Andesbjerge er ca. 20 
% af arealet udsat for meget stærk ero
sion.

Den gradvise degradering har flere 
årsager, som alle i sidste ende bunder 
et forøget befolknings- og dyrknings
pres på de før uberørte områder.

Da de jordløse landarbejdere fik 
deres frihed fra de store haciendaer 
(godser), fik de mulighed for at opdyrke 
jordlodder. Men de var nødt til at vælge 
den dårligere, marginale jord udenfor 
haciendaens besiddelser. Det betød, at 
de bevægede sig længere op ad de 
stejle skråninger, længere ud på græs
stepperne, eller fældede mere skov.

Vejen efter brænde blev længere og 
længere, og i dag bruger højlandsbøn
derne en anseelig del af deres tid på at 
hente brænde. Mange højlandsbønder 
bruger kun det stride påramo- græs 
(Stipa sp, ) som brændsel.

I skyggen af denne udvikling 
begyndte man at indføre nye træarter 
fra bl.a. USA og Australien. Eucalyptus- 
slægten holdt sit indtog på det sydame
rikanske kontinent for 200 år siden (6 - 7 
generationer). Pinus- slægten har "kun” 
ca. 100 år (ca. 3 generationer) på 
bagen i området.

Man byttede så at sige den naturlige 
skov ud med eksotiske arter, som blev 
plantet hist og her. For mange menne
sker er disse indførte arter altså ikke 
fremmede, men har “altid” været der.

Varieret og ensartet 
region

Ligeså mange kilometer, der er fra 
Colombia i nord til Chile i syd, ligeså

mange forskellige kulturer, traditioner og 
folkeslag er der i det andine højland, 
(dvs. højlandet i Andesbjergene). Hvert 
lille område har dets egne karakteristi
ka. Man kan næsten ikke gøre sig fore
stilling om mangfoldigheden af livsfor
mer, organisationsstrukturer og traditio
ner.

1 I Colombia er der ikke en stærk tradi
tion for at organisere sig i landsbyfæl
lesskaber som i Ecuador og Peru. Gen
nemsnitsarealet af bøndernes private 
ejendomme varierer fra måske 50 hek
tarer i Colombia til mellem een og 5 
hektarer i Ecuador. I Bolivia er de 
højandine områder væsentligt tørrere 
end f.eks. hovedparten af Colombias 
andine region. Disse forhold gør det 
ulig sværere at generalisere metoder til 
at arbejde i Andesområdet.

Der kan dog også udpeges nogle 
fællestræk, som man må starte sit 
arbejde på basis af.

Småbønderne i det andine højland 
hører for hovedparten til den oprindeli
ge befolkning, "indigenas”, med et fæl
les hovedsprog, “quechua”, omend 
med forskellige dialekter. De har 
spansk som andet sprog, men især 
mange kvinder taler det ikke. De lever 
på subsistensniveau med en landøko
nomi væsentlig forskellig fra byøkono
mien.

Hele området har været under indfly
delse af det mægtige Inkarige, med en 
vis homogenisering til følge.

Endelig bør nævnes en institution fra 
før Inkatiden, ayllus, som en vigtig histo
risk faktor for flere andine områder i 
dag. Aylluen var en social og økono
misk enhed bestående af familier og 
knyttet til dens medlemmer og den jord, 
der var blevet tildelt.

Hver ayllus - lokalsamfundet - fik fra 
staten tildelt jord efter behov, som så 
blev delt ud mellem familierne. Selve 
aylluen ejede ikke jord, men havde 
brugsret til den. Der fandt en livlig 
udveksling af varer og tjenster sted mel
lem lokalsamfundene. Men ikke mindst 
den gensidige hjælp småbønderne 
imellem, ayni, var en vigtig del af orga
nisationen i lokalsamfundet.

Småbønderne af i dag
De mere konkrete forhold som man i 

dag må tage udgangspunkt i, udsprin
ger for nogles vedkommende fra de 
historiske forhold.
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Foto 1. Snedækkede vulkaner og smålandbrug tvunget langt op ad bjergskråningerne er et karakterisk landskab i Andes. Den 
naturlige skov er væk. Las Llinizas. Ecuador.

Bonden arbejder først og fremmest 
på sin egen jord og dækker sine egne 
behov. Hvis der siden er tid og andre 
ressourcer i overskud, kan han begyn
de at tænke i fælles arbejde. Dette er 
så afhængigt af, om der er en tradition 
for at hjælpe hinanden i markarbejdet 
(aym, prestamanos = “lånehænder”)

eller arbejde sammen om fælles 
projekter (mingas = fælles arbejdsda
ge).

Flere landsbyer har idag fælles plan
tager, for det meste etableret af et 
udviklingsprojekt eller af staten. Det er 
hovedsageligt plantager på mellem 10 
og 100 hektarer etableret på marginal

jord. Marginaljord kan f.eks. være 
påramo -områder eller stejle skråninger.

Alderen af plantagen er typisk mel
lem 0 og 25 år, men der findes også 
mange, der er meget ældre. Træarter
ne er for det meste af slægterne Pinus 
og Eucalyptus, men også Cupressus, 
Alnus og Juglans plantes blandt mange 
andre.

Kvindernes rolle i beslutningsproces
serne, familiære eller på landsbyniveau, 
er ikke særlig synlig, men de har en stor 
indflydelse. Mændene står frem og 
siger, hvad de mener, men de har reelt 
svært ved at tage beslutninger og 
bestemme på egen hånd. Det hænger 
bl.a. sammen med, at meget af arbejdet 
i landsbyen udføres af kvinderne. Dvs. 
hvis kvinderne ikke synes om beslutnin
gen, sker der ingenting!

Bondens økonomiske virkelighed er 
en anden end den, bymennesket lever 
i. Bondens reelle alternativ til en inve
stering i en plantage er måske ikke at 
sætte pengene i banken, men at gem
me dem under sengen.

Det er meget væsentligt i et udvik
lingsprojekt at arbejde ud fra bondens 
verdensbillede og ikke ud fra det, der 
investeringsmæssigt ville være ideelt. 
Hér kan man stadig tale om en stor for
skel mellem land- og byøkonomi.

Foto 3. En kaffepause under en minga, fælles arbejdsdag, i Ecuador. Det er for det 
meste kvinderne der deltager i disse fælles arrangementer.
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Foto 2. Tilstanden i de tørre andine områder i Bolivia, som her nær Tarija, er alarmerende. Erosionen er kraftig og den nyetable
rede plantage har det svært.

Hvorfor skovdyrknings
planer?

I det andine højland lige fra Chile til 
Colombia er der indenfor de sidste årti
er opstået en større bevidsthed om 
nødvendigheden af træplantning. Man
ge udviklingsprojekter har som et af 
deres formål at forøge landbefolknin
gens bevidsthed om træets vigtighed 
og brug. Motiverne kan være mange: 
reducere erosionen; forøge småbønder- 
nes indtjening; etablere en stabil forsy
ning af brændetræ og andre træpro
dukter.

Derfor er der de sidste årtier blevet 
tilplantet enorme arealer, både som 
industrielle og enkeltmands-ejede plan
tager, og som fælles landsbyplantager. 
Fra 1962 til 1986 blev der i den andine 
region i Ecuador etableret ca. 75.000 
hektar plantager.

Da de indførte arter, såsom Pinus 
spp. og Eucalyptus spp., har mange 
umiddelbare fordele, specielt større til
vækst, består plantagerne langt overve
jende af disse. Det er et yderst ensidigt 
og kritisabelt træartsvalg, man har gjort 
i tidens løb, men nu er plantagerne der.

Elvis ikke dyrkningen af de eksiste
rende plantager forbedres nu, forværres 
situationen. Vi mister måske for altid

SKOVEN 8 1993

chancen for at genindføre de lokale 
træarter og forbedre småbøndernes 
situation og miljøet.

Disse plantagers produktion af spe
cielt brændetræ skulle gerne lette pres
set på de naturlige skove i bjergene, 
der er så stærkt truede. Samtidigt er 
der eksempler på, at plejede Pinus

plantager fremmer en naturlig opvækst 
af træarter, der før var naturligt forekom
mende.

En monokultur af indførte, højproduk
tive arter kræver som i Danmark en 
skovdyrkningsplan for at kunne forbed
re produktionen, beskytte træerne mod 
sygdomsangreb, forudsige produktio-

Foto 4. Manglen på dyrkning og pleje medfører en dårlig helbredstilstand for træer
ne, som her i en plantage i Cotopaxi, Ecuador. Plantagen er fra 1962 og har stået 
under landbrugsministeriets administration siden.
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nen af råtræ, blandt meget andet.
F.eks. har mange misligholdte Pinus
plantager i Andes store problemer med 
rustangreb.

Et andet mål med landsbyplantager
ne er at forbedre småbøndernes levevil
kår. En tilpasset produktionsplan kan 
give småbønderne mulighed for at 
forøge deres indtægter, skabe arbejde 
og styrke landsbyens organisation. 
Samtidigt kan plantagen levere de nød
vendige råvarer til en eventuel småindu
stri i landsbyen.

Mangel på pleje
Størstedelen af plantagerne er blevet 

etableret uden opmærksomhed på nød
vendigheden af pleje. Denne udvikling 
har blandt andet resulteret i plantager i 
dårlig tilstand, lav produktion af ønske
de produkter, en uorganiseret fordeling 
af produkter og goder mellem landsby
ens medlemmer, med en nedbrydning 
af det sociale system til følge.

Samtidigt er der ikke sket en parallel 
og tilstrækkelig uddannelse af skovfolk 
til at stå for en skovdyrkning. Derfor er 
der en katastrofal mangel på kvalificere
de forstfolk.

Det er værd at bemærke, at specielt 
disse landsbyplantager er blevet etab
leret af udviklingsprojekter fra hele den 
vestlige verden. Vi ved da ellers godt, 
hvor vigtig dyrkning er for vore egne 
plantede skove! Men motivet med gen
plantningen har først og fremmest været 
at producere brændetræ og forhindre 
den stærkt fremadskridende erosion, 
uden en tanke til plejen.

At den efterfølgende pleje og pro

duktion skulle blive noget problem, hav
de ingen forestillet sig. Det er ellers, set 
i bakspejlet, lige ud ad landevejen.

Elvordan skulle det være muligt for 
en gruppe fattige mennesker uden 
overskud af menneskelige og økonomi
ske ressourcer at planlægge og udføre 
en skovdyrkningsplan? De har ingen 
erfaring i skovbrug, intet traditionelt 
kendskab til de anvendte træarter, og 
de står med en fælles plantage, som 
ikke var deres egen ide fra starten.
Uden støtte ville dette være utænkeligt. 
Altså er det ligeså meget træplantnings
projekterne, der har brug for hjælp.

Behov for nytænkning
Situationen nu er, at Andesbjergene 

ligger ryg til en masse plantager i dårlig 
tilstand, og der mangler folk til at plan
lægge og udføre den nødvendige pleje. 
Samtidigt er der et enormt potentiale for 
at forbedre småbøndernes vilkår på 
basis af de allerede eksisterende 
råtræressourcer. For at løse disse pro
blemer behøver vi at udvikle tilpassede 
skovdyrkningsplaner.

Der har været en del tiltag verden 
over til at identificere problemerne, og 
på den baggrund udvikle “management 
plans". For det meste er det eksempler 
udviklet til lokalt brug.

Generelt har skovfolk i samarbejde 
med specielt økonomer set produktio
nen og den økonomiske rentabilitet som 
de altafgørende faktorer. Endvidere har 
de økonomiske analyser af skovbruget i 
udviklingslandene haft en tendens til 
ikke at arbejde med de reelle økonomi
ske alternativer i bondens hverdag.

Dette må være en forudsætning for at 
udvikle et acceptabelt skovbrug.

Samtidigt har der været en tendens 
til at arbejde adskilt mellem de forskelli
ge faggrupper og på denne måde over
se problemernes sammenhæng. For år 
tilbage introducerede man begrebet 
“integrerede projekter”, hvor man for
søgte at tage hensyn til alle aspekter i 
samfundet. Men disse projekter var så 
omfattende, at de var umulige at gen
nemføre med succes.

Også i dag tilstræbes generelt at 
skabe tværfaglige hold til evalueringer 
af projekter, forundersøgelser og lignen
de, men nu er man nået så langt, at 
man for det meste erkender sine be
grænsninger.

I udarbejdelsen af en skovdyrk
ningsplan gælder det om at arbejde ud 
fra småbøndernes virkelighed. De pro
jekter, der har gjort det, har opnået 
meget. Efvorimod mange af de projek
ter, der ikke er opstået eller udviklet på 
baggrund af småbøndernes egne 
behov, er slået fejl. Ideen med sko
vdyrkning på basis af småbøndernes 
egne behov og ønsker, kaldes partici- 
patorisk skovbrug og har relativt få år 
på bagen i Andes.

I en artikel i næste nummer af Sko
ven beskrives hovedlinierne til en meto
de til at udvikle en participatorisk dyrk
ningsplan for plantager, der allerede er 
etablerede. På en mere systematisk 
måde end tidligere tages der hensyn til 
de væsentlige aspekter for en succes
fuld gennemførelse af en sådan plan, 
baseret på småbøndernes egne ønsker. 
- Det er på høje tid!

UNIVERSAL GRENKNUSER

Mm

MODEL SPG 1800 MED HYDRAULISK SIDEFORSKYDNING
Kan sideforskydes 400 mm valgfrit til venstre eller højre.
Betjenes nemt fra førerens plads.

ANVENDELSESOMRÅDERNE ER MANGE
F.eks.: Rydning af undervækst, kratrydning, kvashugst, opriv- 
ning eller slåning afgræs, planering af eng, mose og hedearealer.

Alle vores modeller kan monteres med kæder i stedet for 
knive.

Buchtrups Maskinfabrik’s Eftf. ApS

RING OG FÅ ET TILBUD PÅ SPG 1800 
eller en af de andre modeller.

Lucernevej 81 
P.O.Box 2008 
DK-8900 Randers
® 86 42 99 33. Telex 65 1 74. Fax 86 42 92 03 
Aften: 86 42 96 41
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LOVGIVNING

ÆNDREDE REGLER FOR 
SPRØJTECERTIFIKAT

Forskningscentret 
for Skov & Landskab

Af Paul Christensen

Miljøstyrelsen har nu revideret regler
ne for sprøjtecertifikater og udgivet en 
ny bekendtgørelse herom: Bek. nr, 360 
af 24. maj 1993, “Bekendtgørelse om 
undervisning for erhvervsmæssige bru
gere af bekæmpelsesmidler". De nye 
regler er allerede trådt i kraft og de tidli
gere ophævet.

For de fleste brugere inden for skov
bruget betyder ændringerne ikke det 
store, mens der nu er krav om at alle 
landmænd gennemgår et kursus og får 
bevis.

Fremover består uddannelserne af to 
typer kurser med tilhørende prøver: 
Sprøjtecertifikat (74 timers undervisning 
fordelt på 10 kursusdage) og sprøjtebe
vis (12 timer fordelt på 2 dage). Under
visningens indhold er nærmere beskre
vet i et bilag til bekendtgørelsen.

På længere sigt skal alle brugere af 
bekæmpelsesmidler have en af de to 
uddannelser, og man kan ikke bare væl
ge den korteste. Uddannelsen afhæn
ger af, hvem brugeren er, og hvordan 
midlerne skal anvendes.

Kurser og prøver afholdes som tidli
gere af AMU-Centre, landbrugsskoler, 
Skovskolen m.fl.

For skovbruget vil reglerne i praksis 
betyde følgende:

- Skovarbejdere, skovfogeder, entre
prenører og andre, der i praksis håndte
rer og udbringer bekæmpelsesmidler 
må kun gøre dette efter 1. april 1993, 
hvis de har et sprøjtecertifikat.

Ansatte skovarbejdere og skovfoge
der, der arbejder mindre end 4 timer pr. 
år med bekæmpelsesmidler, skal 
senest den 31. decemiber 1994 have et 
sprøjtebevis.

- Personer, der kun udbringer vildtaf- 
værgningsmidler ved påsmøring, skal 
senest den 1. april 1996 have et sprøj
tebevis.

- Elever under uddannelse behøver 
hverken certifikat eller bevis for at sprøj
te, hvis de er under instruktion af en 
skovfoged, der har et certifikat/bevis.

For personer der erhvervsmæssigt 
udfører bekæmpelse i egen eller for- 
pagtet bedrift er reglerne skærpet i for
hold til tidligere. Har man etableret sig i 
egen eller forpagtet bedrift efter den 1.

januar 1991 skal man have et sprøjte
certifikat.

Har man etableret sig før denne dato 
kan man nøjes med at være i besiddel
se af et sprøjtebevis. Dette sprøjtebevis 
skal være erhvervet inden for en fastlagt 
tidsplan, således at personer der sam
menlagt ejer og/eller forpagter over 50 
ha skal have erhvervet sprøjtebevis 
senest 31. marts 1995; har man 30-50 
ha senest 31.3.96; har man 10-30 ha

DIANA
SKOVTJÆRE

mod vildtbid,

musegnav,

barkskader.

Tlf. 53 83 44 96 

Skovrider Tage Hansen, 

4840 Nr. Alslev

KØB DANSK

senest 31.3.97; og har man under 10 ha 
senest 31.3.98.

Nogle af de eksisterende jordbrugs
uddannelser skønnes at kunne modsva
re sprøjtecertifikat-kurserne. Personer, 
der har gennemført f.eks. EFG-Skovbrug 
eller skovteknikeruddannelsen efter den 
1. januar 1985 og inden 1. juni 1991, 
behøver således hverken at gennemgå 
certifikat-kurser eller bestå prøver. Per
soner, der har gennemført en af Landbo
højskolens uddannelser, behøver ikke at 
gennemgå certifikat-kurser, men de skal 
dog aflægge og bestå prøverne.

Det er fremover stadig sådan, at 
skovridere og skovfogeder, der ofte 
bestemmer middel og dosering m.v., 
men som ikke selv bringer midlerne ud, 
ikke behøver at have certifikat eller 
bevis.

Skovplanter
Prisliste tilsendes gerne. 
Tilsluttet Herkomstkontrollen 
med Skovfrø og -planter.

. 4

ØRTING
F0RSTPLANTESK0LE
Forstkandidat Anker Gold 
Horsensvej 201 - 8300 Odder 
Telefon 86 55 43 44

GRØFTER!
30 27 49 47
Den direkte 
forbindelse til perfekt 
grøftearbejde.

Lille effektiv maskine. - 
Skovl med anlæg til almindelige 
grøfter. - Rabatskovl til dybe 
grøfter samt grøfter i blødt 
terræn. - Desuden skovle på 300, 
360, 500 og 1600 mm. - Til dræn, 
vand og planering!

ENTREPRENØR

HMW ^PERSEN

• Gravning af nye grøfter
• Gravning til vandrør
• Nedlægning af rør i overkørsler
• Rensning af grøfter
• Gravning til dræn
• Planering af mindre veje samt spor

HØJ KVALITET 
FAST METERPRIS

SILKEBORGVEJ 170 - RØGEN 
8472 SPORUP - 86 96 81 81 
BIL TLF. 30 27 49 47
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Kvalitet, servic
Vi producerer og sælger samlet ca. 16 mill, planter årligt 

og respekt uanset mængden. Denne indstilling tilgod

Kvalitet er for os en frisk 
sund og velsorteret 
plante i den ønskede 
proveniens.
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JOHN ROLSKOV’S PLANTESKOLEl
Sønder-Vissing • 8740 Brædstrup ■ Telefon 75 75 40 53 

Telefax 75 75 42 26

JOHANSENS PLANTESKOLE
Elbæk ■ 7080 Børkop • Telefon 75 86 62 22 

Telefax 75 86 93 08

Aalegaard Planteskole I/S
Skræmvej 230 • 9690 Fjerritslev ■ Telefon 98 21 51 65 
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e og samarbejde
. Dette er muligt fordi enhver ordre behandles med omhu 
eser såvel den store som den mindre planteforbruger.

Service er for os en hurtig 
og flexibel levering direkte 
til kunden.

Samarbejde er for os at
yde service, kvalitet og 
leveringssikkerhed, mod 
at få rettidig information 
om provenienser, mæng
der og leveringstidspunk
ter fra vore kunder.

Levering hurtigt og direkte til 
kunden.

Optagning af 2/1 Nohilis
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FO S T P L A N T E S K O L
V E R N I N G E

»tø: J

5690 Tommerup • Telefon 64 75 12 88 
Telefax 64 75 14 85

vanTJOL

I P E T E R  S C H J Ø T T S*
¥

P l a n t e s l z o l
7361 Ejstrupholm • Telefon 75 77 25 52 

Telefax 75 77 31 34

Bondes Planteskole
Gammelbyvej 10 • 7300 Jelling • Telefon 75 87 11 07 

Telefax 75 87 25 72



DEBAT

GREENPEACE OG SKOVENE
- SVAR TIL JESPER GROLIN

Af skovrider Anders E. Bille- 
schou, Frijsenborg

Fra mange sider ønskes 
at skovbruget tager 
større miljøhensyn i 
skovdriften - en mere 
"bæredygtig drift".

Men moralske appeller 
er ikke nok. I praksis vil 
graden af bæredygtig
hed blive afgjort af de 
økonomiske vilkår.

o■B

$

Vi

Miljøorganisationerne bør støtte skovbrugets arbejde for ændrede vilkår for skov
driften, således at vi kan drive skovene på en både “bæredygtig” og økonomisk for
svarlig måde.

I Skoven 6-7/93 skriver Jesper Grolin på 
vegne af Greenpeace godt og engage
ret om nødvendige ændringer i skov
driften.

Mange skovejere og skovadministra
torer vil med glæde støtte Jesper Grolin 
i hans ønsker til et mere bæredygtigt 
skovbrug. Og vi vil også erklære os eni
ge i at dette begreb - uanset en fælles 
intuitiv forståelse af dets altfavnende 
indhold - er alt for upræcist til at danne 
grundlag for vores daglige administra
tion.

Det er mere egnet til at støtte politi
kerne i deres fastsættelse af rammebe
tingelserne for at drive skovbrug. Og 
derfor er artiklen desværre nok fejlan
bragt i Skoven. Bladet læses jo især af 
skovejere og skovadministratorer. Men 
vi må håbe at synspunkterne også når 
frem til det politiske niveau.

(Redaktionen kan til orientering oply
se at der hver måned sendes 70 
eksemplarer af Skoven til Folketinget, 
primært til landbrugs- og miljøudvalge
ne. Red. anm.).

Bæredygtighed i en 
markedsøkonomi
Skovbruget udsættes i stigende grad 
for moralsk berettigede krav om ændre
de driftsformer, som under de hersken
de økonomiske vilkår for at drive skov
brug er umulige at opfylde. Og der 
synes desværre ikke at være udsigt til 
at vilkårene ændrer sig til det bedre i 
den fremtid vi kan overskue.

Skovbruget agerer inden for de ram
mer som lovgivningen og markedskræf
terne sætter. Det vil sige at det opfører 
sig effektivt og økonomiserer med sam
fundets knappe ressourcer.

Samtidig ønskes det af os at vi 
følger moralske værdier som “bære
dygtig forvaltning". Men fastlæggelsen 
af generelle og bindende moralske 
regler tilhører den politiske verden 
(som vi jo alle er en del af og har 
adgang til at påvirke). Den optimale 
økonomiske adfærd inden for disse 
overordnede rammer tilhører økonomi
en.

En appel til ansvarsbevidstheden 
hos borgeren eller til hans samvittighed 
er ofte forgæves. Han hører nemlig ikke 
bare budskabet: “Hvis ikke du gør som 
ønsket, er du en dårlig og uansvarlig 
medborger”. Han hører også et andet 
budskab: “Hvis du gør som de siger, 
bliver du til grin for alle de andre som 
udnytter fællesskabernes goder gen
nem overudnyttelse og forurening.”

Denne dobbelte knibe løses kun 
gennem “fælles tvang besluttet i fælles
skab" (Garret Hardin); dvs. gennem en 
politisk proces.

Det er nødvendigt at forstå disse 
adskilte niveauer inden for vores mar
kedsøkonomi. Ellers ender vi blot i en 
konstant moralisering og nedvurdering 
af den driftsøkonomiske rationalitet i 
modsætning til den moralske opførsel.

Moralske appeller til skovbruget 
uden samtidig ændring af de økonomi
ske rammevilkår fører ingen steder hen 
- det skulle da lige være til demoralise
ring og øget usikkerhed for erhvervets 
udøvere.
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Behov for ændrede 
vilkår
Professor Gerhard Oesten fra Albert- 
Ludwigs-Universitåt i Freiburg peger i 
en aktuel artikel på hvilke hindringer der 
er de største for at opnå en “bæredyg
tig forvaltning” i skovbruget.

Den første lyder: “The crisis in the 
economic environment: Many enterpri
ses would like to, but cannot subscribe 
to sustainability by themselves". (Krisen 
i de økonomiske vilkår: Mange virksom
heder ville gerne, men er ikke i stand til 
alene at tilslutte sig bæredygtighed).

(De øvrige fire hindringer drejer sig 
om vildttryk - som er meget højt i visse 
dele af forfatterens Centraleuropa - fri
luftsliv, forurening og klimaændringer.)

Greenpeace og andre moralister bør 
derfor støtte skovbrugets arbejde for 
ændrede vilkår for skovdrift i bl.a. Dan
mark, således at vi kan drive skovene 
på en både “bæredygtig" og økonomisk 
forsvarlig måde.

Litteratur
Hardin, G 1968: The Tragedy of the Com
mons. Science, vol. 162, pp. 1243-1248. 
Oesten, G. 1993: Some remarks on sustai
ned yield as a model for an economy in 
accordance with nature. EC Scientific Work
shop. The Scientific Basis for Sustainable 
Multiple-Use Forestry in the European Com
munity. June 28-29, 1993.
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Standard monteret med 2 
vægtkasser pr. række. 
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Kontakt os for yderligere 
information.
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Det rigtige materiel og 10 års erfaring giver skånsom oprensning for skoven.

H.C KJÆR
Vestermarksvej 3, Frørup, 6070 Christiansfeld 

Tlf. 74 56 83 54 - Biltlf. 302 638 74 
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SKOVEN 8 1993 317



REGNSKABSSTATISTIK

1992
- ET SORT ÅR FOR 

PRIVATSKOVBRUGET
Af forstkandidat Anette Munk 
Ebbesen

Skovbrugets krise er 
fortsat i 1992. F.eks. er 
dækningsbidraget ved 
træproduktion faldet 21 - 
28 % i de gamle skoveg
ne fra 1990 til 1992, 
mens faldet i hedeplan
tagerne har været på 
ca. 60 °/om
Der har fra 1991 til 1992 
været store regionale 
forskelle på, hvorledes 
de negative konjunktu
rer har påvirket skov
bruget.

I begyndelsen af juli udsendte Dansk 
Skovforening beretning nr. 47: “Regn
skabsoversigter for dansk privatskov
brug 1992”.

Denne beretning bygger på regn
skabsmateriale fra ialt 174 skovdistrik
ter, der tilsammen dækker ca. 46% af 
det samlede private skovareal for ejen
domme over 50 ha. Dette er en markant 
stigning i forhold til 1991, hvor 154 
distrikter deltog (41% af arealet).

Hovedårsagen til denne stigning må 
tilskrives en henvendelse til samtlige 
skovejende medlemmer af Dansk Skov
forening med anmodning om deltagelse 
i regnskabsoversigten. Ca. 80% af de 
deltagende distrikter deltog også i
1991.

Oversigten er af stor betydning for 
erhvervet, idet man med analysedelen 
let og overskueligt informeres om skov
brugets vilkår og udviklingstendenser i 
f.eks. indtjeningsevnen. Herudover får 
de deltagende distrikter en anonymise

ret distriktsvis opstilling, hvor kun egen 
ejendom kan identificeres. Oversigten 
kan anvendes som grundlag for udøvel
sen af driftskritik m.v.

Hovedpunkterne i beretningen kom
menteres i denne artikel.

De deltagende distrikter er som i tid
ligere beretninger opdelt i tre grupper: 
De gamle skovegne henholdsvis øst og 
vest for Storebælt (i det følgende blot 
henvist til som øst og vest) samt hede
plantager.

De gamle skovegne er opdelt i føl
gende arealgrupper: 50-250 ha, 250- 
500 ha, 500-1000 ha og over 1000 ha. 
Hedeplantagerne er opdelt i følgende 
arealgrupper: 0-50 ha, 50-100 ha 100- 
500 ha og over 500 ha.

Ejendomskarakteristik
Ejendomsværdien for de deltagende 

distrikter er steget ca. 7% fra 1991 til 
1992, Ved 19. aim. vurdering pr. 1. janu
ar 1992 steg ejendomsværdierne i gen-

Tabel 1. Nøgletal pr. ha produktivt skovareal i faste 1992 priser.

Gamle skovegne Hedeplantager

Øst for Storebælt
1990 1991 1992

Vest for Storebælt
1990 1991 1992 1990 1991 1992

Salg af træ 2825 2384 2171 2404 2035 1942 1898 1510 1336
Skovning =515 -420 -427 -504 -472 -447 -764 -748 -645
Transport -286 -288 -240 -277 -252 -233 -234 -170 -159
Nykultur -258 -205 -223 -266 -268 -290 -281 -306 -236
Kultur/bevoksningspleje -290 -231 -216 -199 -187 -185 -212 -186 -147
Sankning/Selvskovere 222 266 280 127 129 133 2 4 12

DB-Træproduktion 1698 1507 1346 1284 985 920 409 104 161
DB-Pyntegrønt 389 408 485 773 967 734 302 327 262
DB-Bivirksomhed -34 -151 -34 23 -92 -56 -2 35 50
Administration -557 -535 -536 -570 -553 -535 -381 -368 -330
Arbejderudgifter -160 -138 -151 -165 -153 -124 -29 -28 -25
Vand m.v. -108 -98 -83 -43 -44 -28 -10 -10 -10
Vej -107 -107 -77 -71 -73 -74 -38 -23 -23
Øvrige generalomkostninger -326 -338 -422 -255 -311 -339 -183 -199 -235

Overskud ialt 796 548 527 975 726 497 65 -162 -149

Forrentning af ejendomsværdi 3.4 2.7 2.7 5.2 3.5 2.3 0.5 -1.0 -0.5
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Figur 1. Dækningsbidrag for alle træarter i kr/m3, faste 1992 
priser.

Figur 2. Gennemsnitlig salgspris i kr/m3 for alle træarter faste 
1992 priser.

nemsnit under 1%. Der er således tale 
om, at de deltagende distrikters ejen
domsværdistigning i de gamle skov
egne ligger et stykke over landsgen
nemsnittet. For hedeplantagerne er der 
tale om en stigning på 9%.

Som noget nyt har Skovforeningen i 
år indhentet oplysninger om de betalte 
ejendomsskatter. Baggrunden herfor er, 
at disse indkomstuafhængige skatter 
udgør en stadig stigende belastning af 
det løbende afkast.

Flugsten var i de gamle skovegne 
6.5 m3/ha i 1992, det samme som i 
1991. Forholdet mellem hugst og sank
ning er ligeledes konstant. Tilvæksten 
er opgjort til 9.2 m3/ha, og hugsten lig
ger således langt under tilvæksten, og 
har gjort det siden 1985. Dette er en 
helt naturlig følge af stormfaldene I 
80’erne og især i 1981.

I hedeplantagerne udgjorde hugsten 
5.4 m3/ha, mens tilvæksten var 6.4 
m3/ha. Også i hedeplantagerne sker 
der derfor en mindre vedmasseopspa- 
ring.

Dækningsbidrag ved 
træproduktion.

Ved “Dækningsbidrag (DB) ved 
træproduktion” forstås i regnskabsover
sigten: Dækningsbidrag I (DB I) minus

kulturomkostninger, da disse kun delvist 
varierer med hugstens størrelse. DB I er 
salgsindtægter fratrukket de direkte 
pålignelige stykomkostninger (skovning 
og transport til fast vej).

Vedligeholdelse af vand og vej hen
føres til generalomkostninger.

Af tabel 1 fremgår det i faste 1992- 
priser (nettoprisindexet er anvendt), at 
dækningsbidraget pr. ha produktivt 
areal har været faldende siden 1990.
Øst er DB 1346 kr/ha og vest 920 kr/ha.
I 1991 udgjorde dækningsbidraget ved 
træproduktion henholdsvis 1507 og 
985 kr/ha,

I hedeplantagerne var dækningsbi
draget ved træprodukton i 1992 161 
kr/ha mod i 1991 104 kr/ha. Hedeplan
tagerne har således modsat de gamle 
skovegne opnået forbedret dæknings
bidrag i 1992. Forbedringen er primært 
sket gennem billigere skovning og 
transport.

Figur 1 viser udviklingen i gennem
snitligt dækningsbidrag I i kr/m3 for alle 
træarter i perioden 1986 til 1992. Talle
ne er opgjort i faste 1992-priser. Det 
gennemsnitlige dækningsbidrag har 
været stigende i hele landet fra 1988 til 
1990, men faldende herefter.

Middelprisen (den gennemsnitlige 
salgspris) for alle træarter er fra 1991 til

1992 faldet fra 432 til 407 kr/m3 i faste 
priser øst og 386 til 344 kr/m3 vest. Der 
er således tale om fald på 6-11% (se 
figur 2). For hedeplantagerne er der 
tale om et fald på 10%.

Det skal bemærkes, at middelpriser
ne udover det generelle prisniveau 
naturligvis afhænger stærkt af hugstens 
fordeling til træarter og sortimenter, 
samt af de salgspriser, der opnås for de 
enkelte sortimenter.

I 1993 er priserne på nåletræ faldet 
yderligere 10%, mens løvtræpriserne er 
nogenlunde uændrede. Effekten af det 
yderligere prisfald for nåletræ i 1993 
kan derfor først aflæses i regnskabso
versigten for 1993.

Middelprisen for bøg er faldet både 
øst og vest fra 1991 til 1992. I faste 
1992-kroner udgør faldet 5-9%.

Middelprisen for nål er ligeledes fal
det fra 1991 til 1992. Regnet i faste 
1992-kroner udgør faldet både øst og 
vest 8%. Vestprisen er højere end øst
prisen. Siden 1986 er de gennemsnitli
ge nåletræpriser faldet ca. 30% regnet i 
faste 1992-priser.

Skovningsomkostningerne i kr/m3 har 
i de gamle skovegne udvist et nogen
lunde konstant niveau fra 1991 til 1992, 
mens transportomkostningerne er faldet 
en smule. For hedeplantagerne udviser

Figur 3. Dækningsbidrag for klippegrønt og juletræer i kr/ha 
bevokset skovareal, faste 1992 priser
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Figur 4. Overskud i alt i kr/ha, faste 1992 priser

1500

-500 L
1986 1987 1988 1989 1990 1991 1992

SKOVEN 8 1993 319



REGNSKABSSTATISTIK

disse to poster samlet et fald på 
12%.

Dækningsbidrag ved 
juletræs- og pyntegrønt
produktion

Dækningsbidrag for juletræs- og 
pyntegrøntproduktion er udregnet som 
salgsindtægt minus de påløbne 
omkostninger i forbindelse med opar
bejdningen. Endvidere er kultur- og 
bevoksningsplejeomkostninger til nord
mannsgran og nobilis fratrukket i de 
tilfælde, hvor distrikterne har kunnet 
udskille denne post fra de øvrige kultur- 
og bevoksningsplejeomkostninger. 
Frøproduktion m.v. medregnes under 
bivirksomhed.

Det skal understreges, at der er tale 
om dækningsbidrag pr. ha totalt bevok
set areal, hvorfor en ændring i pynte- 
grøntets arealandel vil påvirke 
dækningsbidraget stærkt.Der har fra 
1991 til 1992 været tale om en stigning i 
dækningsbidraget ved juletræs- og 
pyntegrøntsproduktion øst på 19%, 
mens der vest er tale om et fald på 
24%. For hedeplantagerne er der tale 
om et fald på 20%.

Tendensen i dækningsbidraget har 
været svagt stigende fra 1986 til 1992, 
selvom der i enkelte år har været tale om 
et fald. Se udviklingen i dækningsbidra
get for juletræer og pyntegrønt i figur 3.

Generalomkostninger
Generalomkostningerne er i regn
skabsoversigten opdelt i skovvedlige
holdelse, administration, arbejderom
kostninger samt øvrige generalomkost
ninger.

De samlede generalomkostninger 
blev i de gamle skovegne i 1992 
opgjort til 1269 og 1100 kr/ha henholds
vis øst og vest. Der er tale om små 
udsving i forhold til 1991, hvor tallene 
var henholdsvis 1216 og 1134 kr/ha. 
Generalomkostningerne i hedeplanta
gerne udgjorde i 1992 623 kr/ha mod 
628 kr/ha i 1991.

A dmmis tra t ion som kos tn in gerne, d e r 
dækker funktionærlønninger, lejeværdi 
af boliger, EDB, godskontor, befordring 
m.v., udgør ca. halvdelen af de samle
de generalomkostninger. Disse er kon
stante øst mens de er faldet 3% vest. I 
hedeplantagerne er administrationsud
gifterne faldet 10% fra 368 kr/ha til 330 
kr/ha fra 1991 til 1992.

Den gennemsnitlige grundværdistig
ning fra 18. aim vurdering i 1986 til 19. 
aim. vurdering i 1992 udgør 45% reg
net i faste 1992-priser. Ejendomsskat
terne, der er direkte relaterede til 
grundværdierne, udgjorde i 1992 317 
kr/ha øst og 246 kr/ha vest. I hedeplan
tagerne udgjorde ejendomsskatterne 
197 kr/ha.

Ejendomsskatterne er den væsent
ligste del af posten øvrige generalom
kostninger. De stigende ejendoms

skatter er hovedårsag til stigningen i 
øvrige generalomkostninger fra 1991 
til 1992.

Kasseoverskud og 
forrentning
For de gamle skovegne viser figur 4, at 
overskuddet ialt er faldet fra 1991 til
1992. Øst er faldet 4% mens det vest 
udgør 32%. Forklaringen skal søges i, 
at salgspriserne særlig for nåletræ er 
faldet markant. Faldet opvejes ikke af, 
at skovnings- og transportudgifterne 
har været lavere. Endvidere er dæk
ningsbidraget for pyntegrønt faldet mar
kant vest.

I hedeplantagerne er underskuddet i 
alt faldet en smule fra -162 kr/ha til -149 
kr/ha.

Dette må henføres til de effektivise
ringer, der har fundet sted bl.a. indenfor 
områderne skovning, transport samt 
administration.

Det skal understreges, at regnskabs
tallene gælder for den gældfrie ejen
dom, det vil sige at renteudgifter, per
sonlig beskatning, formuebeskatning 
m.v. ikke er fratrukket regnskabstallene.

Der er i 1992 opnået en forrentning 
af ejendomsværdien på 2.7% og 2.3% 
henholdsvis øst og vest for Storebælt. 
Hedeplantagerne fremviser en forrent
ning på -0.5%.

Afslutning
Det må konstateres, at den forværring i 
skovenes økonomi i de gamle skoveg
ne, der kunne iagttages fra 1990 til 
1991 er fortsat i 1992.

54% af de deltagende distrikter i de 
gamle skovegne har regnskabsår, der 
følger kalenderåret, mens den resteren
de del har afsluttet regnskabet tidligere 
i 1992. Prisfaldet på nåletræ sidst i 1992 
har således ikke påvirket ca. halvdelen 
af de deltagende distrikter.

Når det tages i betragtning, at der 
har været yderligere prisfald på nåletræ 
i 1993 tegner udsigterne for regnskab
stallen for 1993 alt andet end lyse for de 
gamle skovegne.

Hedeplantagerne udviser i 1992 en 
svag forbedring i forhold til 1991, der 
dog var det regnskabsmæssigt dårlig
ste år i lange tider.

Analysen kan købes i Dansk Skovfore
ning. Pris for medlemmer 55, - kr plus 
moms og porto. For ikke-medlemmer er 
prisen 125 kr,- plus moms og porto.

COMPINOL® VILDTBIDMIDDEL
Et gennemprøvet middel,
som forhindrer vildt- og musebid på nyplantninger.

Lev. i 5 Itr. sprøjte-dunk.
- Doseringspistol kan leveres. - Nemt: Anvendes ufortyndet.
- Tåler -20°. Nemt at opbevare.

TLF: 53 90 61 80 
*^|PsCAN KOREST a/s

Forstplanteskolen Verninge
FUGLEKILDEVEJ 20 • 5690 TOMMERUP ■ TLF. 64 75 12 88 • FAX 64 75 14 85

SPECIALPLANTESKOLE FOR 
skov-, læ-, hæk,- og hegn- samt vildtremiseplanter

Prisfortegnelse sendes på forlangende 
Planteskolen er tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og planter
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NATURVÆRDIER

EN FREDNINGSSAG 
OM ET EGEKRAT

I området omkring 
Skjernåens udspring er 
der rejst en frednings
sag som har flere princi
pielle aspekter med 
interesse for andre ejere 
af naturområder.

Der lægges op til over
vejelser om bevarelse af 
egekrat - egeskove af 
jysk race, om nåle
træers plads i områder 
med egeskov af 
vestjysk race, samt om 
hvordan en frednings
kendelse bør hånd
hæves.

I Midtjylland, mellem Tørring og 
Nørre Snede, findes et af Danmarks 
smukke naturområder.

Midt i en smuk ådal udspringer vore 
to største åer, Gudenåen og Skjernåen 
med få hundrede meters afstand for at 
løbe i hver sin retning mod havet. Dalen 
er på begge sider omgivet af skove - 
både af nåletræ og løvtræ - hede
strækninger, egekrat og agerland. Hær
vejen krydser ådalen i vandskellet, fordi 
det har været let at færdes her i gamle 
dage.

Den sydlige del, omkring Gudenåen, 
er blevet fredet i 1980. For fire år siden 
blev der så rejst fredningssag for den 
nordlige del omkring Skjernåen. Den 
omfatter bl.a. Tinnet Krat, Lindet Krat, 
Skovsbøl Krat, Rørbæk Sø og skovene 
omkring søen - bl.a Nørre Risager plan
tage og Nedergård skov. Ialt godt 1500 
ha.

Fredningssagen rejser flere principi
elle spørgsmål som kan blive aktuelle 
andre steder i landet. Derfor skal den 
omtales mere udførligt her. I særlige 
boxe beskrives fredningsforslag og for
slag til plejeplan, mens der afslutnings
vis bringes en kommentar om egekrat
tene.

Fredningsforslaget
Området har fra gammel tid rummet 

mange egekrat. En væsentlig del af 
fredningsforslaget går ud på at bevare 
de eksisterende områder der er bevok

set med eg, så vidt muligt i form af ege
krat.

Begrundelserne for at frede egekrat
tene er mange - at egekrat er en særlig 
skovtype for Vestjylland, at de rummer

FREDNINGSSAGEN
Fredningssagen for landskabet omkring Hærvejen og Rørbæk Sø er rejst af 

Vejle Amtsråd i juni 1989. Den omfatter ialt 1565 ha, hvoraf 325 ha tidligere er 
fredet (bl.a. dele af Hærvejen samt Rørbæk sø). Staten ejer 210 ha, resten er 
privatejet.

Det fredede areal omfatter bl.a. 493 ha produktionsskov, 264 ha egekrat/- 
skov, 240 ha hede, 310 ha agerjord, samt 258 ha sø, eng, overdrev mv.

Det fredede areal støder op til en fredning fra 1980 omkring Gudenåens kil
der. Der sker således en samlet fredning af området omkring vandskellet ved 
Skjernåens og Gudenåens udspring. Hærvejen krydser her markante ådale, 
omgivet af store skovområder.

Formålet med fredningen er:
“- at sikre, at landskabet omkring denne strækning af Hærvejen bevarer sin 

åbne karakter i et samspil med ådale, egekrat og søen,
- at sikre at områdets naturværdier ikke forringes ved forskellige former for 

erhvervsmæssig og rekreativ udnyttelse,
- at sikre naturværdiernes beståen om fornødent gennem pleje,
- at genoprette skader på naturen forårsaget af forurening, opdyrkning, til

groning eller tilplantning mv. Her kan særlig nævnes Rørbæk Sø og de meget 
værdifulde egekrat,

- at sikre og regulere offentlighedens ret til færdsel og ophold i området.”
Truslerne mod områdets fredningsmæssige værdier er især tilplantning og

forurening. Nåletræsplantninger forringer landskabsbilledet ved at fortrænge 
egekrattene og sløre landskabsformerne. Og tilstanden i Rørbæk sø er stærkt 
forringet som følge af Søhale dambrug.

Der lægges op til afvikling af visse nåletræplantninger, men også pleje af 
bl.a. egekrattene. Desuden skal arealet ved dambruget købes for at fjerne for
ureningen herfra.

Det erhvervsmæssige skovbrug er næsten udelukkende nåletræplantninger 
og bør begrænses til det niveau det har i dag. Yderligere tilplantning bør i prin
cippet undgås, og der lægges op til afvikling af granen i de centrale dele af 
egekratkomplekset, samt på steder hvor granskoven er til særlig skade for 
landskabsbilledet.

Fastholdelse af egekrattene forudsætter en særlig driftsform der modvirker 
en udvikling mod ensartet højskov. Det kan ske ved plukhugst eller ved spred
te afdrifter/rodsætninger på højst 1/4 ha. Hvor nåletræ afvikles skal genplant
ning så vidt muligt ske med eg af lokal herkomst.

Denne pleje kan foretages af ejeren, ellers vil amtet stå for arbejdet uden 
udgift for ejeren. Amtet kan betinge sig ret til at udvise de træer som må og 
skal fjernes.

Området er allerede i dag meget søgt til friluftsformål. For at beskytte natur
værdierne lægges ikke op til en væsentlig større udnyttelse af området, men 
presset søges fordelt bedre. Der er planer om at lave et stisystem omkring en 
del af Rørbæk sø, samt et antal mindre P-pladser.

Endelig kan nævnes, at der ikke må gødes eller sprøjtes mod ukrudt og 
skadedyr (gælder dog ikke agerjord).
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Foto 1. Typisk egekrat fra Skovsbøl Krat med mange krogede typer. Der ses dog også en del rette eller næsten rette træer, som 
tegn på at træernes arvelige egenskaber for ret vækst kommer til udtryk når træerne vokser op uden indgreb. (På skovbunden 
ses net til brug for indsamling af agern).

et plante- og dyreliv med mange sjæld
ne arter, at de rummer særlige landska
belige værdier, og at de har kulturhisto
risk interesse ved at vise hvordan de 
vestjyske skove så ud engang.

Omkring halvdelen af egearealet har 
stadig karakter af krat. De skal bevares 
som krat gennem en pleje, som amtet 
kan forestå uden udgift for ejeren. 
Resten kan behandles som egeskov 
efter normale forstlige principper.

Men fredningsforslaget foreskriver 
også at der i områder med mange ege
krat ikke må dyrkes nåletræ. Derfor skal 
der ifølge forslaget fjernes Ialt 183 ha 
nåletræ, og på arealerne vil man søge 
at etablere egekrat.

Lodsejernes reaktion
Igennem generationers ihærdig ind

sats er det lykkedes at skabe et bære
dygtigt skovbrug, som netop inden for 
dette område ofte kræver en ekstraordi
nær indsats som følge af de specielle 
jordbunds- og klimaforhold. Opbygnin
gen af dette funktionsdygtige skovbrug 
er vel at mærke sket samtidig med at 
naturværdierne er bibeholdt og i mange 
tilfælde udbygget og fremhævet.

Som en af pionererne inden for skov

opbygningen markerer skovrider Ebbe 
Løfting sig stærkt - dels gennem de 
resultater der er skabt på ejendommen 
Nr. Risager, dels gennem et langt livs 
forskning, erfaring og store viden inden 
for netop denne del af skovbrugser
hvervet. Løfting er i dag 89 år, han har 
været leder af hedeafdelingen i Statens 
forstlige Forsøgsvæsen, og ejer Nr. 
Risager og Skovsbøl Krat i området.

Skovrider Løfting har således i høj 
grad været med til at præge lodsejer
nes reaktion mod det restriktive og unu
ancerede i det foreliggende frednings
forslag - der iøvrigt blev lagt på bordet 
stort set uden forudgående kontakt 
med lodsejerkredsen.

Lodsejerne er generelt positive over 
for bevarelsen af arealerne med ege- 
krat/-skov, men på den anførte bag
grund er en stærk reaktion forståelig. 
Der er bl.a. stærk modstand mod tan
ken om radikalt at fjerne indblandet 
nåletræ i egekrat/- skovbevoksninger
ne. Der foreligger jo et tydeligt bevis for, 
at en sådan indblanding udmærket kan 
eksistere uden at det behøver at gå ud 
over oplevelsen af områdets sammen
hængende egekratmassiv.

Ejerne ønsker at kunne opretholde et

erhvervsmæssigt skovbrug med en 
andel af nåletræ frem for udelukkende 
at dyrke de lavtydende egebevoksnin
ger. I denne del af Jylland er der sær
deles gode betingelser for dyrkning af 
nåletræ i kraft af den høje nedbør og 
den kuperede, grusede jordbund. Den 
sygelighed, som er så almindelig i disse 
år, ses kun sjældent.

Næsten alle almindeligt forekommen
de nåletræarter trives godt og forynger 
sig mange steder særdeles rigeligt. Der 
er gode muligheder for et fleretageret 
skovbillede, hvor nåleskoven drives 
med naturlig foryngelse.

Denne skovtype er da også frem
hævet i et brev fra Palsgård statsskov
distrikt. Her foreslås det at modificere 
afviklingen af granbevoksninger i områ
der med egekrat. “Værdifulde granbe
voksninger ... som på grund af god triv
sel og andre forhold er spændende ud 
fra et forstligt og et landskabeligt syns
punkt ... bør ejeren kunne drive videre 
uden tidsbegrænsning ... hvis det kan 
ske gennem selvforyngelse.”

Ejerne ønsker også at kunne bevare 
det nuværende varierede skovbillede af 
biologiske årsager. En skov med en 
mosaik af mange forskellige træarter
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giver plads til et langt mere varieret 
dyre- og planteliv end en monokultur i 
form af et rent egekrat.

En nyligt udkommet rapport fra Dan
marks Miljøundersøgelser konstaterer 
således, at “fragmenteret skov - som er 
en mosaik af bevoksninger af nåletræer 
og løvfældende træer - har signifikant 
flere ynglende arter og højere tæthed af 
fugle end homogen skov af såvel bøg 
som nåletræ".

Som et konkret eksempel har det 
været fremdraget at kronvildtet i områ
det ville få ringere vilkår hvis nåletræer 
fjernes helt. I de senere år er der ind
vandret en del krondyr, som om vinteren 
har behov for dækning i tykninger med 
nåletræ.

Hvis alt nåletræ fjernes vil krondyrene 
formentlig søge over i de tilstødende 
skove som rummer meget nåletræ. Men 
da det er vinterperioden der er den be
grænsende faktor for en bestands stør
relse, vil den samlede bestand i og uden 
for det fredede område blive mindre.

Sammenholdes dette med et forven
tet større publikumspres som følge af 
flere stier, P-pladser mv, så frygtes det 
at kronvildtet forsvinder næsten helt fra 
det område der er omfattet af forslaget.

Rørbæk Sø
Et af de centrale punkter i forslaget 

er Rørbæk Sø. Det er landets højest 
beliggende sø og en af landets reneste 
søer, der ligger kun få km fra Skjer- 
nåens udspring. Vandet er klart til stor 
dybde. Der lever sjældne dyr som 
isfugl, odder, en stor bestand af søørre
der og den biologisk interessante hue
snegl, der er tegn på rent vand.

Det vil sige - sådan var det engang.
I 1962. Dengang blev søen fredet - 
bl.a på initiativ af skovrider Ebbe Løf- 
ting, som ejer en af skovene ved søen. 
Kort før kendelsen blev afsagt, lykke
des det imidlertid en af lodsejerne at få 
tilladelse til at oprette nogle ørreddam
me.

Disse damme er i dag et egentligt 
dambrug, som gennem årene har 
udledt store mængder af fosfor. Dam
bruget har desuden foretaget omlæg
ninger af et vandløb og terrænændrin
ger - også i strid med fredningen. 
Resultatet er at søen i dag bedst kan 
karakteriseres som en algesuppe, og 
alle de sjældne dyr er forlængst væk.

Gennem årene har der været mange 
protester over disse overtrædelser af 
fredningen. Amtet - der har tilsyn med 
fredningen - har på sin side beroliget 
alle med at der ikke var nogen grund til 
bekymring. Man havde fuld kontrol med 
Rørbæk sø. Alligevel blev der i 1988 
indført forbud mod badning - i en sø 
der er fredet for sit rene vand.

Søens tilstand blev efterhånden så 
kritisk at det var nødvendigt at gøre 
noget. Derfor rejste amtet en ny fred
ningssag i 1989, som dels betyder at 
det offentlige køber dambruget, dels
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Foto 2. Udsigt over Hørbæk Sø - en gang en af landets reneste søer.
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Foto 3. Under ældre douglas er fremkommet en særdeles tæt foryngelse af tsuga 
med spredte rødgran og douglas. (Skovsbøl Krat).

Foto 4. På vindudsatte steder udvikles naturligt stærkt krogede typer. (Vestkant af 
Skovsbøl Krat).
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Foto 5. Efter stødsætning er fremkom
met 4-5 nye træer fra det gamle stød. 
Bortset fra en svag krumning for neden 
vokser de op til helt rette træer. (Skovs
bøl Krat).

indfører begrænsninger på et stort 
omliggende skovområde.

Dette træk er af mange kritikere set 
som et forsøg på forhaling - dambruget 
er endnu ikke lukket. Og det havde vel 
været mere naturligt at søge at overhol
de den oprindelige fredning frem for at 
rejse en helt ny sag med helt andre pro
blemstillinger.

Medieinteresse
Denne fredningssag har ikke kun 

været omtalt i den lokale presse, men 
også i landsdækkende medier. For et 
par år siden bragte Danmarks Radio en 
kritisk radioudsendelse om emnet. Den 
blev bl.a, hørt af Ritt Bjerregaard, MF. 
Flun satte sig nøjere ind i sagen og kon
taktede bl.a. skovrider Ebbe Lotting.

Ritt Bjerregaard skrev derpå en kro
nik i Politiken. Fler omtalte hun dels 
skandalen omkring Rørbæk sø, dels det 
besynderlige i ønsket om at fjerne resul
tater af generationers skovopbygning 
for i stedet at genskabe en skovtype 
som skyldes mishandling af naturen.

Sidste sommer besluttede DR-TV at 
lave en udsendelse om emnet. Et tv- 
hold var i området en halv snes dage. 
Der blev lavet indslag med bl.a. Løfting, 
amtet og Danmarks Naturfredningsfore
ning. Også Ritt Bjerregaard var med - 
på opfordring fra DR-TV.

Udsendelsen blev færdigproduceret 
og programsat til 8.12.92. I dagene før 
blev der flere gange vist korte klip fra 
udsendelsen. Men pludselig, dagen før,

PLEJEPLAN
Forslaget til plejeplan er udarbejdet i maj 1992 af lodsejerne, de berørte 

kommuner, Palsgård statsskovdistrikt og amtet.
Lodsejerne er fundamentalt uenig i fredningsforslagets manglende mulig

hed for indblanding af nåletræ i egekrattene og har derfor Ikke ønsket at drøfte 
plejebestemmelserne for egekrattene.

Neden for omtales de bestemmelser som vedrører skovene.

Egekrat/-skov
Målsætningen for plejen er at “fastholde egekrat som skovtype. Skovbe

handlingen skal sigte mod at fremme den for stedet naturlige, meget varierede 
og stedvis meget lave og forkrøblede egevækst”.

I løbet af en periode på 20-30 år sigtes mod at halvdelen af arealerne med 
egekrat/-skov til stadighed drives som egentlig stævningsskov. De øvrige area
ler er på vej til eller er blevet til egentlig egeskov i regulær højskovsdrift.

Generelt skal nåletræer - på nær ene - fjernes fra egekrat/- skov, alt plante
materiale skal være af lokal herkomst, og bevoksninger af fremmed herkomst 
skal drives således at der ikke sker selvforyngelse.

Der foreslås 3 behandlingsformer:
- Egekrat med stævningsdrift. Stævnes med 40-60 års mellemrum, uden 

forstlig udtynding og evt. i forbindelse med græsning.
- Egeskov med selvforyngelse. Tyndes og drives efter “normale” forstlige 

principper. Foryngelse helst ved selvforyngelse, evt. med plantning af planter 
af lokal herkomst. Omdrift over 140 år.

- Frøavlsbevoksninger. Tyndes stærkt med henblik på høst af agern.

Løvskov
Plejen sigter mod at fastholde eller fremme overgang til bevoksninger med 

naturligt forekommende danske løvtræarter, så vidt muligt i naturlig omdrift. Der 
sigtes mod et fleretageret skovbillede, og nåletræer kan indblandes som 
enkelttræer.

Nåleskov
Der tilstræbes lysåbne bevoksninger i naturlig omdrift med en varieret forde

ling af træarter og aldre. Massiv gentilplantning efter afdrift skal undgås. Plejen 
består i at fremme et fleretageret skovbillede, at fremme indblanding af løvtræ, 
især eg, samt at undgå store afdrifter.

LODSEJERNES FORSLAG
Lodsejerne har - efter et oplæg fra skovrider Ebbe Løfting - udarbejdet et 

forslag til pleje af egekrattene. Efter dette forslag opdeles plejen efter aftale 
med den enkelte ejer i fire behandlingsformer:

1. Areler hvor stævningsskov - hvis det ønskes - opretholdes og renhugges 
som hidtil på et for ejeren passende tidspunkt for derefter at skyde op igen ved 
stødskud.

2. Arealer som tyndes på “forstlig” måde for at egene kan indgå i driften 
som en mere blivende bevoksning. Her må man dog vente, at gamle stødskud
sege tidligt vil få nedsat tilvækst (og dårlig form).

3. Arealer som tyndes stærkt nogle gange med henblik på selvsåning for at 
blive afløst af en bevoksning af den akklimatiserede danske egerace.

4. I særligt udpegede områder - stærkt vindudsatte vestkanter og småholme 
på åbne lyngbakker - hugges indblandet nåletræ og bævreasp. Ved udtynding 
tages hensyn til bevarelse af de krogede emner.

Lodsejerne ønskede hermed at fremkomme med et konstruktivt og operatio
nelt forslag til en behandlingsmodel der kombinerer de fredningsmæssige hen
syn med de produktionsmæssige. Forslaget blev forelagt Fredningsnævnet, 
amtet og Skov- og Naturstyrelsen på et møde den 29.11.91.

For at illustrere modellens anvendelighed blev Nr. Risager brugt som et kon
kret eksempel. Der er her tale om ca. 40 ha egekrat/-skov, der fordeler sig til de 
nævnte kategorier som følger: 12%, 35%, 20% og 33%. Eksemplet var valgt 
som repræsentativt for fredningsområdet som helhed.

Desværre blev der ikke opnået enighed om anvendelsen af den foreslåede 
model.

324 SKOVEN 8 1993



NATURVÆRDIER

tm*

Foto 6. Denne bevoksning er etableret 
med frø fra et af de kendte egekrat - 
Flørbylunde Krat. Men under beskyttede 
forhold udvikler den sig til en næsten 
“normal" egebevoksning. (Nr Risager).

blev det meddelt at programmet var 
droppet.

Producenten oplyste at "programmet 
er ikke forståeligt eller tilgængeligt nok 
til udsendelse. Det er ikke godt nok. 
Sagen er uhyre kompliceret, og den 
form vi havde valgt fungerede simpelt
hen ikke", løvrigt med den tilføjelse at 
dele af udsendelsen kan bruges senere 
når fredningen er blevet afgjort.

Denne afgørelse affødte flere indlæg 
fra Ritt Bjerregaard m.fl. i Politiken og 
Ekstrabladet. Her blev det fremført at 
udsendelsen var droppet som følge af 
pres fra amtet og Danmarks Naturfred
ningsforening, fordi den tager stilling 
mod fredningsmyndighederne. Denne 
udlægning er klart afvist fra både amtet 
og naturfredningsforeningen.

Så landets tv-seere har stadig til 
gode at vide hvad fredningen ved 
Rørbæk Sø egentlig går ud på!

sf
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Heri bl.a. 3 notater af Ebbe Løfting samt et 
brev fra Palsgård statsskovdistrikt om fred
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Personlig samtale med skovrider Ebbe 
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FORMÅLET MED 
EN FREDNING

For at kunne vurdere en frednings
sag, må man forsøge at finde ud af 
hvad det egentlige formål med frednin
gen er. I det følgende vil det blive for
søgt at analysere formålet med at frede 
og bevare egekrat samt udelukke nåle
træer i dele af området ved Rørbæk Sø. 
Baggrunden for at tage netop denne 
sag op er at der kan tænkes andre 
sager af lignende karakter i Vestjylland 
senere.

Blandt formålene med fredningen 
kan nævnes:
- bevarelse af den vestjyske egerace,
- bevarelse af dyre- og planteliv knyt

tet til egekrat,
- kulturhistoriske hensyn,
- bevarelse af et særligt landskabsbil

lede,
- behovet for naturoplevelser og fri

luftsliv.

Den vestjyske skovs 
historie

Men allerførst må man se på hvordan 
egekrattet er opstået. På baggrund af 
bl.a. pollenanalyser og historiske kilder 
har det vist sig at den oprindelige vege
tation i Vestjylland var overvejende 
skov.

På sandede jorder var der en 
lysåben egeblandingsskov som stedvist 
gik over i krat bestående af eg, bævre- 
asp, røn, birk mv. På bedre jorder har 
der været regulær højskov med bøg, 
lind, eg, hassel. Fugtige arealer har 
båret dunbirk, pil, el, med enkelte ege, 
elm og lind. Enkelte steder har der 
været skovfyr (der så sent som i 1600 
tallet fandtes enkelte steder i Jylland 
samt på Læsø og Anholt).

De vestjyske skove blev ligesom 
andre steder i landet trængt tilbage i 
flere tusinde år gennem forhugning, 
græsning, afbrænding osv., og området 
blev dækket af lyngheder. På grund af 
den ringe jord og det barske klima har 
skoven i Vestjylland haft sværere ved at 
klare dette pres end andre steder i lan
det.

Der blev kun efterladt ubetydelige 
rester skov, næsten udelukkende med 
eg. Netop egen har en særlig evne til 
at tåle gentagne stævninger og 
græsning, den kan så sig i lyngen, den 
tåler blæst og frost osv. De vanskelige 
forhold gjorde at den oprindelige

højskov blev til et krat med krogede 
træer,

De nuværende egekrat er således 
næsten overalt en kulturbetinget natur
type som er fremkaldt af menneskers 
mishandling af naturen. Egekrattene har 
imidlertid - på linje med lynghederne - 
fået et særligt romantisk skær over sig. 
De krogede træer er blevet opfattet som 
en naturlig del af det barske Vestjyl
land.

Vil man da bevare naturværdier ved 
at bevare egekrat, og ved at forsøge at 
skabe nye egekrat på steder der i dag 
bærer nåletræer? Lad os tage argu
menterne et ad gangen.

En særlig egerace
Egekrattene må formodes at rumme 

en egerace som er tilpasset de vanske
lige klimatiske forhold. De krogede for
mer er imidlertid ikke genetisk betinget, 
men skyldes overvejende de ydre 
påvirkninger. Dette ses tydeligt i områ
det ved Rørbæk Sø, hvor halvdelen af 
egearealet i dag betegnes som høj
stammet skov.

Både her og andre steder har man 
konstateret at frø høstet fra krogede 
træer som regel udvikler sig til træer 
med rette stammer. Ikke så flotte som 
østdansk eg, men dog skovtræer.

Ønsket om at bevare en særlig 
vestjysk egerace kan derfor ikke 
begrunde at man opretholder et ege
krat. Det er fuldt tilstrækkeligt at bevare 
arealer med eg af oprindelig race og 
lade dem udvikle de træformer som ste
dets naturgivne vilkår tillader.

Dyre- og planteliv
Egekrat rummer et særligt dyre- og 

planteliv, som er værd at bevare. Men 
disse naturværdier findes i lige så høj 
grad i en egeskov af højstammede 
træer. Et varieret dyre- og planteliv 
afhænger ikke af træernes form, men 
kun af træarten. Derfor må man snarere 
bestræbe sig på at bevare bevoksnin
ger af eg og ikke kun krat med eg.

Et varieret dyre- og planteliv kræver 
en varieret skov, og antallet af arter bli
ver lavere i skove af kun en træart. Der
for bør man tillade alle naturligt fore
kommende løvtræarter - selvom nogle 
bevoksninger i dag stort set kun rum
mer eg (fordi de andre arter blev udryd

det ved fortidens mishandling af skove
ne).

Der vil nok blive mere debat om, 
hvorvidt man skal tillade nåletræer i 
eller omkring egekrattene. Som nævnt 
har skovfyr været naturlig i Danmark. 
Rødgranen er ikke naturlig, men man
ge botanikere mener, at den ville være 
indvandret fra Sverige, hvis menne
sker ikke var begyndt at rydde sko
ven. I dag trives den udmærket på 
stedet og sår sig selv mange steder 
under egen.

Da nåletræerne generelt trives sær
deles godt og forynger sig rigeligt i 
området omkring Rørbæk Sø, bør de 
kunne indgå i et nærmere fastlagt 
omfang. En sådan mosaik af løv- og 
nåletræer vil give et varieret skovbillede 
som giver plads til et stort antal dyr og 
planter.

Betydningen af dette aspekt er i den 
omtalte sag illustreret ved mange dyrs 
(bl.a, kronvildtets) behov for vinter
dækning og for områder med fred og ro 
(fx. på tidspunkter med megen færd
sel). Dette opnås bedst ved indblan
ding af nåletræ.

Kulturhistorie
Det kan have en mening at bevare 

egekrat i et vist omfang af kulturhistori
ske årsager. Det kan ske dels for at vise 
hvordan fortidens skove så ud, dels for 
at vise hvad der sker når naturen mis
handles.

Derimod er det mere tvivlsomt at for
søge at “bevare” egekrat ved at pleje 
dem gennem stævning. En sådan 
behandling vil medføre at hvert stød 
fremkalder et antal nye stammer, som - 
bortset fra en svag krumning ved jorden 
- vil vokse op til rette stammer; det kan 
ses mange steder i de nuværende ege
krat.

Et “rigtigt” egekrat fordrer langt mere 
omfattende mishandling i form af 
græsning, afbrænding osv. Et særligt 
problem er at det i dag er svært at gen
skabe det barske klima fra dengang 
Vestjylland var en åben, forblæst hede
flade.

Egekrattene er derfor et resultat af 
fortidens natur- og samfundsforhold 
som ikke kan genskabes i dag. Næsten 
alle de nuværende egekrat vil derfor 
med tiden blive til egeskov.
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Landskabsæstetik
I fredningsforslaget nævnes at ege

krat er attraktive af landskabsæstetiske 
årsager, og at nåletræer forringer land
skabsbilledet ved at “sløre landskabs
formerne”.

Skønhed er i høj grad subjektivt. 
Enkeltstående ældre træer - både af 
løvtræ og nåletræ - kan have stor skøn
hedsværdi (det indgår da også i fred
ningsforslaget at bevare sådanne 
enkelttræer). En bevoksning af nåletræ 
kan passe smukt ind i et landskab, hvis 
grænserne følger landskabets naturlige 
linjer.

En stor afdrift efter nåletræer er næp
pe “pæn”, men en lille kuiturflade er 
ikke særlig fremtrædende. Hvis der er 
tale om en naturlig, gruppevis foryngel- 
ser vil ingen opdage at den gamle skov 
er ved at blive erstattet af en ny. Og om 
vinteren vil skovgæsten have stor for
nøjelse af at se grønne klatter i et ellers 
gråbrunt landskab.

Det er derfor unuanceret at mene at 
nåletræer slet ikke har plads i et fredet 
område ud fra landskabsmæssige over
vejelser. Spørgsmålet må afhænge af 
hvordan bevoksningerne placeres i 
landskabet, og af hvordan de drives.

Friluftslivet
Endelig ønsker man at tilgodese hen

synene til friluftslivet gennem fredning 
af egekrat. Her viser flere undersøgel
ser at skovgæster sætter pris på variati
on. Det opnås ikke ved at skabe store 
flader af ensartet egekrat/-skov, men 
derimod gennem en blandet skov af 
løvtræarter og nåletræarter, som desu
den giver basis for et varieret dyre- og 
planteliv.

Skovgæsterne synes formentlig det 
er spændende at se de krogede træer i 
egekrattene. Men som tidligere nævnt 
er netop dette ønske vanskeligt at opfyl
de på længere sigt, da krattilstanden er 
kulturbetinget. Det ville være bedre at 
henvise interesserede til de “naturlige" 
egekrat på lyngbakker og forblæste 
udkanter, samt at fortælle hvordan ege
krat er opstået, og hvordan den 
vestjyske skov oprindeligt så ud.

En mulig løsning
Af det ovenstående er fremgået hvil

ken løsning man kunne forestille sig for 
at tilgodese både samfundsmæssige 
hensyn og ejernes ønsker.

Der kunne være tale om en mosaik af 
dels blandet løvskov med hovedvægten 
på eg, dels nåleskov af forskellige arter. 
Denne skov kunne drives uden store 
afdrifter, og gerne med selvforyngelse, 
evt. stødsætning i bevaringsværdige 
egekrat som er udsat for blæst mv.

Forholdet mellem løv og nål kunne 
variere i forskellige områder, alt efter 
hvilke interesser der blev lagt vægt på. 
Løvtræerne bør være af den naturlige 
race, og grøfter og sprøjtning bør ude
lukkes i sårbare områder.
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Foto 7. Nåletræer trives fortræffeligt i hele området. Under en douglasgran fra 
1930 (opstammet) findes selvsået douglas, rødgran, lærk, sitka samt birk. 
(Skovsbøl Krat)

Alle disse begrænsninger skal natur
ligvis følges af en passende erstatning. 
Resultatet ville blive en smuk og varieret 
skov, med plads til dyr og planter, rige 
muligheder for friluftsliv og muligheder for 
en erhvervsmæssig produktion af træ.

Ejerne er generelt positive over for at 
bevare egekrat/skov - de nuværende 
arealer er jo bevaret udelukkende på fri
villig basis. Derfor må der være mulig
heder for at tilgodese alle parter.

Planter til skov 
og hegn
PETER SCHIØTT’s 
PLANTESKOLE
7361 Ejstrupholm 
Tlf. 75 77 25 52
Tilsluttet Herkomstkontrollen med 
skovfrø og -planter.
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Fremover skal der braklægges 250.000 ha landbrugsjord som led I EF's markedsordninger Disse arealer kan udnyttes til gavn 
for naturen og for det danske samfund.

NOGET OM
Af sekretariatsleder Karsten 
Raae, De Danske Skovdyrker- 
foreninger

Tilbudet om permanent 
braklægning bør udnyt
tes til nye former for 
arealanvendelse.

På permanente brak
arealer bør man tillade 
tilplantning, naturlig til
groning der kan blive til 
urørt skov, etablering af 
skovbryn og skovland

brug. Herved kan grund
vandet sikres bedre, og 
ældre landmænd kan 
sælge gården til brak 
for siden at tilplante 
den.

Alle disse muligheder 
bør udformes som tilbud 
til den enkelte land
mand.

BRAK

Når man bevæger sig rundt i det 
danske landskab, støder man for tiden 
på en række fænomener, der er noget 
ud over det sædvanlige.

Nogle landbrugere er tilsyneladende 
begyndt at dyrke lugtløs kamille og val
mue. Andre har høstet tynde afgrøder af 
spildkorn i midten af juni, harvet nogle 
af markerne eller slået en slags hø uden 
at bjærge det.

Fænomenerne kaldes reformbrak 
eller braklægning indenfor omdriften.

Disse arealer udgør de omkring 15%
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MARGINALJORD - DEBAT

af landbrugsarealet, man i EF har 
besluttet skal braklægges for at ned
bringe produktionen af visse landbrugs
afgrøder. Braklægningen har hidtil skul
let foregå indenfor omdriften, hvilket vil 
sige at arealerne skifter fra år til år. De 
kan ikke anvendes til andre formål end 
brak.

Permanent brak
Først i juni kom landbrugsministeren 
imidlertid hjem fra Bruxelles med nogle
- for en lægmand at se - positive resul
tater til gavn for landbruget. Et af resul
taterne handler om braklægning.

Ministeren har nu fået EF’s godken
delse til, at man kan vælge mellem den 
nuværende braklægning indenfor 
omdriften og en permanent braklæg
ning. Med den permanente braklæg
ning er det pludseligt blevet interessant 
at spekulere over hvordan denne kan 
håndteres, og om ikke den skulle kunne 
anvendes til noget fornuftigt. Hvis alle 
vælger permanent brak, er der tale om 
godt 6% af landets areal eller i størrel
sesordnen 250.000 hektar.

De Danske Skovdyrkerforeninger fin
der det glædeligt og rigtigt, at denne 
valgmulighed er blevet etableret. Det 
kunne være interessant, om man på 
den enkelte ejendom kunne kombinere 
såvel permanent brak som brak i 
omdrift.

Handel med brak
Af såvel økologiske, driftsmæssige som 
sociale grunde kunne det være en stor 
fordel, om særligt den permanente brak
- men også brakken indenfor omdriften
- kunne handles.

Handel med brak åbner mulighed 
for:

En samling af landbrugsdriften på de 
mest dyrkningssikre jorder. Dette kan 
medvirke til at skåne de mindre dyrk
ningssikre jorder for en miljøbelast
ning, som de har sværere ved at 
tåle.
Den enkelte bedrift kunne opnå en 
optimal driftsmæssig arrondering 
ved at braklægge fjernere liggende 
marker, for derpå at opretholde dyrk
ningen af markerne nær gården.
Hvis ikke det er nok at braklægge 
fjernere liggende marker, så kunne 
man “købe” brakarealer fra andre 
ejendomme.
Ældre landmænd, som er på vej ud 
af erhvervet, ville kunne “sælge” sto
re dele eller hele ejendommen til 
brak.
Handel med brak kunne f.eks tillades 

indenfor nærmere specificerede regio
ner En inddeling af landet i 3-5 regioner 
er vel passende.

Anvendelse af den 
permanente brak
Braklægning betyder ikke, at den 
braklagte jord skal eller kommer til at
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ligge unyttig hen. Der etablerer sig i alle 
tilfælde en eller anden form for natur. Så 
det må være logisk at optimere nytte
værdien af det øgede naturudbud der 
kommer, specielt med den permanente 
brak. Det kan ske på en række forskelli
ge måder:

Skov er en mangelvare i Danmark. 
Folketinget har besluttet, at det dan
ske skovareal skal fordobles over en 
trægeneration. Hvis det blev tilladt at 
tilplante den permanente brak, ville 
man kunne nå meget langt mod det
te mål.
Urørt naturskov er også en mangel
vare i Danmark. Skov- og Natursty
relsen har udarbejdet en naturskovs
strategi for landet som opfølgning på 
Rio-konferencen. Ved at tillade natur
lig tilgroning af hele eller dele af den 
permanente brak ville man på langt 
sigt kunne skabe områder med den 
ægte naturlige danske urørte natur
skov.
Gode stabile og brede løvtræskov
bryn er en mangelvare i Danmark. 
Derfor kunne man placere den per
manente brak op til eksisterende 
skove og lade den gro delvis natur
ligt til. Samtidig kunne man foretage 
supplerende indplantning af særligt 
ønskelige arter. På denne måde ville 
man på den permanente brak kunne 
skabe nye og bedre skovbryn til 
gavn for produktionen inde i skoven 
og med stort æstetisk indhold. 
Overdrevslignende arealer er en 
mangelvare. Skovlandbrug kan være 
med til at skabe sådanne arealer i en 
kombination mellem træproduktion, 
ekstensiv græsning og høslæt. Skov
landbrug på den permanente brak 
kunne skabe flere sådanne arealer.

H Følsomme grundvandsressourcer 
skal sikres for eftertiden. Ved at 
præmiere permanent braklægning 
og tilplantning i sådanne områder 
kunne grundvandsressourcerne sik
res endnu bedre.
Den landmand, der tænker på at hol
de op, kunne i stedet for at sælge 
bedriften skabe sig en tredie tilværel
se som skovejer ved at “sælge’Ybort- 
forpagte gården til brak og derefter 
plante den helt eller delvis til.

Styring af udviklingen
Der er i Danmark udpeget skovrejs
ningsområder, negativområder, råstof
indvindingsområder, miljøfølsomme 
områder...

Der er nu blevet vedtaget lov om 
“ændring af lov om støtte til forbedring 
af strukturen og effektiviteten i jordbru
get og om ophævelse af lov om økolo
gisk jordbrugsproduktion og lov om til
skud til skovforbedrende foranstaltnin
ger".

Denne lov indeholder - sammen 
med naturbeskyttelsesloven, skovlo
ven, læplantningsloven o.a. - de for
nødne redskaber til at påvirke udviklin
gen i den for samfundet ønskelige ret
ning. Her findes ordninger for tilplant
ning, ekstensiv jordbrugsproduktion, 
beskyttelse af miljøet og naturressour
cerne og bevarelse af naturen og land
skabet...

Styringsredskaberne er altså tilstede, 
hvis samfundet ønsker at påvirke udvik
lingen i en bestemt retning.

Skovdyrkerforeningeme
mener
De Danske Skovdyrkerforeninger anser 
det derfor for rigtigt og fornuftigt at tilla
de tilplantning, naturlig tilgroning og 
skovlandbrugsdrift på de permanent 
braklagte jorder.

De Danske Skovdyrkerforeninger 
anser det ligeledes for rigtigt og fornuf
tigt at tillade handel med brak og mulig
hed for på den enkelte ejendom at kun
ne kombinere den permanente brak og 
brakken indenfor omdriften.

De nævnte tilladelser skal overfor 
den enkelte jordbruger gives som et til
bud, det er frivilligt at benytte sig af. 
Ønsker det offentlige at styre udviklin
gen i en bestemt retning, kan der blot 
ændres på prioriteringen blandt de 
nævnte ordninger.

Inden man måske når hertil, bør man 
lade ordningerne virke for at se, hvad 
de vil føre med sig.

De Danske Skovdyrkerforeninger 
anser den permanente braklægning 
som den største mulighed/risiko i nyere 
tid for at ændre væsentligt på det dan
ske landskab. Den bør derfor udnyttes 
med den største omtanke.

TRIUMF RUNDSAV
For kun kr. 17.500.-
kan du både save og kløve i én arbejdsgang. 
Meget enkel og robust konstruktion.

Kan leveres til 
såvel traktor 
som el-motor

JOHS.RANDL9VS(Z^
) MASKINFABRIK ** IVi 

86 SKANDERBORG 52 10 22 V—

Mere end 50 år med træ

Vi fremstiller også: 
Rullebordssave. Vippe- 
bordssave og trækløvere.



FAKTA OM SKOVINSEKTER

GRÅSNUDER
- ET AKTUELT SKADEDYR

KVI é
Af lektor Susanne Harding, 
Sektion for Zoologi

Gråsnuder er små snu
debiller som kan gnave 
bark, knopper og blade 
på både løv- og nåle
træer, bl.a. i 6-10 m høje 
klippebevoksninger af 
nobilis. Det vil være en 
god ide at holde øje med 
gråsnuder i den kom
mende tid med henblik 
på eventuel bekæmpel
se.

Fig. 2. Gnav af gråsnuder på nåle af 
nobilis. Nålene begnaves fra randen, 
hvorved de får "billetklip"-lignende 
gnav. Ved kraftigere angreb kan nålene 
gnaves fuldstændig af.

Fig. 4. Nobilis beskadiget af gråsnuder. 
Gråsnuder kan forårsage ganske omfat
tende skader i pyntegrønt, både i kultu
rer og i ældre klippebevoksninger.

Fig. 1. Stribet gråsnude. Den voksne snudebille er 4-5 mm 
lang og kan træffes på både løv- og nåletræer. Bemærk det 
karakteristiske, mørke felt på dækvingerne. (Foto: Leif Staus- 
holm Jensen).

Fig. 3. Skader efter gråsnuder i rødgrankultur. Billerne har 
især ædt de nye nåle, men gnavet kan også omfatte de ældre 
nåle, og kulturplanterne kan blive totalafnålet. (Foto: B. Bejer).
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FAKTA OM SKOVINSEKTER

I de kommende måneder kan vi forven
te gnav af gråsnuder på blade og nåle 
af vore skovtræer. Det kan bl.a gå ud 
over pyntegrønt, hvor især nobilis gen
nem de senere år har været udsat for 
øget angreb.

I dette forår er der i forbindelse med 
gennemgang af nobilis for viklerangreb 
flere steder observeret usædvanlig man
ge gråsnuder. Der er derfor risiko for 
gråsnudeangreb i løbet af den kommen
de måned. Det vil derfor være en god 
ide at holde øje med bevoksningerne, 
så en evt. bekæmpelse kan foretages, 
før skaderne giver økonomiske tab.

Kendetegn 
og skadebillede

Gråsnuder (Strophosoma sp.) er - 
som navnet siger - ret uanselige grå 
snudebiller, hvis tilstedeværelse ofte 
overses. Billerne er 4-6 mm lange, tem
melig plumpe - nærmest ægformede - 
og med en kort, bred snude. Dækvin
gerne er beklædt med skæl, der giver 
billen et “mat" udseende.

Slægten rummer flere arter, men 
særlig to arter optræder som skadedyr 
på skovtræer: Stribet gråsnude (Strop
hosoma melanogrammum), der er den 
hyppigste, og som kan kendes på et 
mørkt, ikke skælklædt parti på den for
reste del af dækvingerne ("melano- 
gram’) - se fig. 1 - og den helt ensfarve
de Strophosoma capitatum.

Gråsnuderne kan ikke flyve, da de 
ikke har nogen flyvevinger. Larverne ser 
man ikke meget til, da de lever en skjult 
tilværelse i jorden.

Gråsnudernes gnav kan forekomme 
på mange dele af planterne, og det kan 
godt være vanskeligt at stille den rigtige 
diagnose. Skaderne rammer såvel løv
som nåletræer, hvor de voksne biller kan 
begnave bark, knopper, blade og nåle.

Mest udpræget ses gnavet nok i kul
turer af nåletræ, hvor nålene kan få nog
le nærmest “billetklip"-lignende gnav i 
randen (Fig. 2), Billerne æder helst års
skud, hvor nålene kan afbides totalt ved 
basis, men evt. også ældre nåle.

Gråsnudeangreb har erfaringsmæs
sigt været værst på unge planter (Fig.
3). At dømme efter de forespørgsler, der 
indkommer til Sektion for Zoologi, volder 
gråsnuderne dog ikke kun problemer i 
kulturstadiet, men begnaver i udpræget 
grad også ældre træer. Skader på klip
pebevoksninger af nobilis er ikke ual
mindelige.

Levevis
Gråsnuderne begynder deres aktivi

tet i maj, hvor de begnaver planterne 
forud for æglægningen. Billerne forme
rer sig i øvrigt i udstrakt grad - måske 
udelukkende - ved partenogenese 
(jomfrufødsel).

Man ser ikke så meget til billerne, da 
de fortrinsvis er aktive om natten. Lar
verne udvikler sig i jorden, hvor de lever 
af finrødder på græsser og urter.

Endnu en gnavperiode finder sted i 
august-september. Da kommer de ny- 
klækkede biller frem og begynder at 
begnave nåle og blade. Dette gnav kan 
være ganske omfattende, men opdages 
desværre ofte så sent, at skaden allere
de er sket, og gnavet afsluttet.

Gråsnudernes levevis er i øvrigt kun 
ufuldstændig kendt. Således vides ikke 
noget om vejrforholdenes eller vegetati
onens indflydelse på bestandsniveau 
og skadernes omfang.

Forstlig betydning
Gråsnudernes forstlige betydning er 

ikke ubetydelig.
Problemerne er mest udbredte i kul

turer. Der er eksempler på ødelæggen
de skader i bøge- og egekulturer, hvor 
billerne har udgnavet knopper og for
tæret barken på de tynde stængeldele. 
Hyppigst forekommer skaderne i nåle
trækulturer, hvor gnavet som regel går 
hårdest ud over de nye nåle. Der fore
kommer hvert år tilfælde af kraftige 
gråsnudeangreb i nåletrækulturer.

Gnavet sætter naturligvis planterne 
tilbage. Under uheldige betingelser kan 
planterne svækkes så meget, at de går 
ud. Totalafnåling, der dræber planterne, 
er heller ikke et sjældent syn.

Gennem de senere år synes der at 
være en stigning i skaderne, også i 
ældre bevoksninger. Dette gælder spe
cielt nobilis, hvor der er adskillige 
eksempler på at gråsnuder har begna
vet nåle og knopper i 6-10 mi høje klip
pebevoksninger. Gnavet kan være tem
melig omfattende og stærkt generende 
for pyntegrøntproduktionen (Fig. 4).

Forvekslingsmuligheder
Flere snudebillearter kan begnave

SKOVGØDSKNING
* effektiv spredebredde 30/60 m

SKOVSPRØJTNING
afdrift-, ukrudt- og lusesprøjtning
m. RIFFEL, TÅGESPRØJTE og BOM

KONGSHØJ MØLLE 
il SPRØJTESERVICE 

TLF. 65 37 12 42
L2i

- VI KØRER I HELE LANDET -

knopper, blade, nåle og bark og frem
kalde symptomer, der ligner gråsnuder
nes. Det drejer sig bl.a. om øresnude
biller (Otiorhyncus sp.) og snudebiller af 
slægten Polydrosus.

Disse snudebiller er noget større end 
gråsnuderne, og deres gnav en smule 
grovere, men det kan være særdeles 
vanskeligt og i visse tilfælde umuligt at 
se forskel. Det kan derfor være nødven
digt at lede nøje efter billerne på de 
beskadigede planter.

Billerne sidder om dagen gerne godt 
gemt på planterne. En enkel måde at 
eftersøge billerne på er at banke eller 
ryste grenene over en bakke el. lign., 
hvorved billerne falder ned.

Bekæmpelse
Skaderne erkendes som nævnt 

ofte først, når gnavet er afsluttet, og 
det er for sent at foretage en bekæm
pelse. Dette er ikke mindst uheldigt, 
når det drejer sig om billernes efterårs
gnav i pyntegrønt, hvor skaden som 
regel ikke opdages, før der skal klip
pes.

Det vil derfor være hensigtsmæssigt 
at være opmærksom på gråsnuder alle
rede nu og holde bevoksninger og kul
turer under opsyn, så begyndende ska
der kan tages i opløbet.

Vurdering af snudebillernes tæthed 
og dermed behovet for bekæmpelse 
kan foretages ved at banke grenene 
over en hvid bakke og optælle de ned
faldne gråsnuder og evt. andre snude
biller.

Bekæmpelse kan foretages med 
pyrethroider og rettes mod de voksne 
biller, når deres gnav starter. Billerne 
kan bekæmpes både i foråret og i det 
tidlige efterår.

Siden 1896

HJORTSØ
PLANTESKOLE

4470 Svebølle 
Tlf. 53 49 30 20 
Fax. 53 49 40 03 
Biltlf. 30 53 45 20 

Indehaver: P.V. Pedersen

Skov-, læ- og hækplanter 
Forlang prisliste 

Planteskolen er tilsluttet 
Herkomstkontrollen med 

skovfrø og -planter
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LITAUISK SKOVBRUG 
OG MARKEDSØKONOMI

Af direktør Jesper Christen
sen, Skovbrugets Center for 
Markedsøkonomi (MEC)

Litauens skovbrug er 
midt i en vanskelig 
omstilling til markeds
økonomiske forhold.

Danmark bistår ved at 
etablere et rådgivnings
organ, og helt konkret 
ved at forære landet et 
flisfyr som kan anvende 
nogle af de mange uud
nyttede ressourcer i 
skovene.

Litauisk skovbrug er - som alle sekto
rer i det tidligere Sovjetunionen - udsat 
for totalt ændrede vilkår, i forhold til 
hvad der gjaldt for blot få år siden.

Litauen har lige genvundet sin natio
nale frihed (omend der endnu i nogle 
måneder befinder sig russiske besæt
telsestropper). På alle områder må og 
skal suveræniten hævdes.

Ingen sovjetiske (russiske) love, 
dekreter, praktiske retningslinier eller 
dokumenter kan have gyldighed. Men 
det tager tid at udarbejde hensigts
mæssige (helst EF-tilpassede) nationale 
normer, og der skal handles i mellemti
den.

Planøkonomi præger endnu mange 
områder. Det viser sig tydeligst ved at 
en del varer sælges til en pris, der er så 
lav, at den ikke dækker verdensmar
kedsprisen for de ressourcer (især 
energi), der går til fremstillingen og 
transporten af de pågældende varer,

Andre områder - detailhandel og ser
vicefagene f.eks. - er præget af totalt fri 
og tilfældig prissætning. Bogholderi, og 
dermed offentlige kontrolmuligheder, er 
i bedste fald utilstrækkelige. Anarkiøko
nomi er nok et mere dækkende udtryk 
end markedsøkonomi.

Vilkår for skovdriften
De samfundsøkonomiske forhold 

påvirker naturligvis også skovdistrikter
ne og deres medarbejdere. Skovdistrik
terne har - som alle statslige virksomhe
der - på den ene side en meget stor fri-

Foto 1. I marts stiftede det litauiske Skovbrugsministerium og Hedelselskabet et 
rådgivningsorgan som skal bistå ved overgangen til markedsøkonomi.

hed til at sælge og investere som de vil, 
uden nogen økonomiske krav. På den 
anden side fastsættes bl.a. lønningerne 
efter statslige takster.

Skovdistrikterne har fået store områ

der overdraget fra de russiske besæt
telsestropper og opløste kolkhozer 
(landbrugskollektiver), men skal samti
dig til at afgive arealer til de retmæssige 
ejere fra før besættelsen i 1939.

Figur 1. Arligt nykulturareal i Litauens skove 1921-1985 - bemærk de store tilplant
ninger efter 2. verdenskrig.
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Indtil sommeren 1992 skulle skovdi
strikterne blot producere og udlevere 
træ mod rekvisition fra Ministeriet m.fl. 
Nu skal skovdistrikterne selv markeds
føre, finde kunder og indgå aftaler. De 
skal helst handle med udenlandske 
opkøbere, der både har en helt anden 
baggrund, og som hovedregel tillige er 
tysk- og/eller engelsktalende.

De mennesker, f.eks. i skovbruget 
(ministerium, skovdistrikter, læreanstal
ter m.v.), som skal gennemføre alle de 
nødvendige ændringer har deres 
uddannelse, næsten al deres erhvervs
erfaring og netværk fra et andet sam
fundssystem.

Langt de fleste bestrider de samme 
stillinger som før ændringerne begynd
te. De har imidlertid i de seneste år 
måttet se deres lønningers købekraft 
smuldre til et niveau, hvor de kun dæk
ker det allermest nødvendige mad, 
sæbe m.v..

Vestligt fremstillede varer udgør en 
stadigt større andel af også almindelige 
forbrugsvarer, efterhånden som de 
gamle organisationer i Østeuropa og 
den tidligere Sovjetunion bryder sam
men. Over for disse varer er købekraf
ten af en litauisk skovbrugers løn cirka 
en hundrededel af hans nordvesteuro
pæiske kollegaers løn. Og over for varer 
fremstillet i den gamle “rubel-zone” er 
købekraften cirka en tiendedel.

Kort fortalt er situationen på skovdi
strikterne, at de kan investere - og gør 
det - i helt moderne PC-ere m.v. Men de 
må ikke udbetale højere lønninger til de 
medarbejdere som skal betjene dem, 
end at disse kan købe to pakker disket
ter for en månedsløn!

Læg hertil uhensigtsmæssigt og/eller 
nedslidt materiel og bygninger, besvær 
med at skaffe reservedele, kraftig inflati
on (op til et par procent om ugen), 
dårligt fungerende bank- og kreditvæs
en m.v. - så giver det et godt billede af 
de vilkår som litauiske skovbrugere 
arbejder under.

Men både på skovdistrikterne og i 
Skovbrugsministeriet er der utrolig 
megen vilje og engagement til at få 
gennemført ændringer, i retning af vest
europæiske og amerikanske forhold.
Og der er en klar erkendelse af, at kon
takter med vestlige - f.eks. danske - 
organisationer kan være gavnlige.

Samarbejde mellem 
Litauen og Danmark

Det litauiske Skovbrugsministerium 
og Det Danske Hedeselskab indledte i 
foråret 1992 et samarbejde for at over
føre dansk viden og erfaring indenfor 
skovbrugsområdet til Litauen. Det viste 
sig hurtigt, at det ville være ideelt med 
et rådgivnings- og koordinationsorgan i 
Litauen til at lette kontakten.

Siden begyndelsen af februar 1993 
har en dansk forstkandidat og en med
arbejder fra skovbrugsministeriet arbej
det med forskellige opgaver fra et kon

FAKTA OM LITAUEN
Indbyggertal: 3,7 millioner 

Sprog: Litauisk.

Areal: Litauens areal udgør 65.300 km2 - cirka 1_ gang så stort som Danmark. 
Heraf udgør skovarealet cirka 28 %. Den østlige del af landet har med 45 % 
den største skovandel.

Terræn: Landskabet er fladt og svagt bølget, og går fra Østersøen op til 292 
m.o.h. i de østlige dele af landet.

Klima: Klimaet varierer fra kystnært ved Østersøen til kontinentalt i de østlige 
egne med en gennemsnitlig nedbør på 662 mm.

Skove: 59 % af den stående vedmasse udgøres af nåletræer (fyr: 38 %, gran: 
21 %). 37 % er løvtræ, fortrinsvis el og birk. Eg og ask udgør 4 %. Bøg fore
kommer næsten ikke.

Skovbrugets ejerforhold: Staten ejer 97 % af det samlede skovareal. Private 
skove udgør kun 0,1 %. Det resterende areal ejes af kommuner m.fl.

Skovbrugets organisation: Der findes et særligt skovbrugsministerium som 
inden for sit ressort har de 44 statsskovdistrikter med tilhørende savværker, 3 
nationalparker, to harpiksproducerende virksomheder, Skovforskningsinstituttet, 
Skovskolen, Skovplanlægningsinstituttet og Skovbrugets Center for Marked
søkonomi (MEC).

tor i Vilnius.
Den 4. marts i år stiftede ministeriet 

og Hedeselskabet “Misku Ukio Rinkos 
Ekonomikos Centras" (på engelsk MEC, 
The Market Economic Center og Lithua
nian Forestry). Det er en uafhængig 
non-profit organisation i Skovbrugsmini
steriets regi, på linie med Skovforsk
ningsinstituttet m.fl..

MEC’s bestyrelse består af repræs
entanter for det Litauiske Skovbrugsmi
nisterium og Det Danske Hedeselskab.
I centeret er der nu ansat to unge litau
iske forstfolk, en sekretær og en dansk 
direktør. Etableringen og driften af MEC 
støttes af den danske østlandepulje 
(IMØ).

Den overordnede opgave for cente
ret er at støtte de litauiske skovbrug 
under overgangen til markedsøkonomi. 
Samtidig skal centeret medvirke til at 
skabe gode, gensidigt fordelagtige for
bindelser mellem Litauen og Danmark, 
specielt indenfor skovbrugsområdet.

Konkret sker det ved at identificere 
og beskrive samarbejdsprojekter mel
lem litauisk skovbrug og danske samar
bejdspartnere, i skovbruget, forskellige 
virksomheder indenfor forskning/under
visning.

Flisfyr og prisnotering
Et særligt vigtigt projekt som MEC 

p.t. medvirker til at realisere, er etable
ringen af et flisfyr til ca. 11 mio. kroner. 
Dette anlæg gives som dansk gave til 
Litauen, for at fremme udnyttelsen af 
landets egne - meget store - uudnytte
de energiressourcer i skoven.

Som det ses af figur 1 er der tilplan
tet store arealer i Litauens skove efter 2. 
verdenskrig. Langt størstedelen af disse 
bevoksninger har aldrig været tyndet, 
og meget store mængder småt dimen
sioneret træ ligger og rådner op i sko
ven.

Landets egen industri kan ikke 
udnytte de små dimensioner. Og eks
port er, både p.g.a. de aktuelle lave pri
ser på cellulosetræ og problemer med 
udskibning m.v. ikke nogen ideel 
løsning.

Samtidig står Litauen i den situation, 
at den tidligere "gratis” olie-import fra 
Rusland m.v. nu skal betales i hård 
valuta. Så brug af træflis til at erstatte 
dyr importeret olie kan være med til at 
løse flere problemer på en gang.

Blandt andre aktuelle MEC-projekter 
er prisnotering for råtræ m.v., efter bl.a. 
dansk mønster (Dansk Skovforening). 
Større kendskab til forholdene på 
råtræmarkedet vil efter al sandsynlig
hed blive stærkt medvirkende til at be
grænse muligheden for at vestlige 
opkøbere kan gøre “kup” - til skade for 
skovbruget både i Litauen og andre lan
de.

MEC’s adresse og telefon:
The Market Economy Center of Lithuani
an Forestry (MEC), Smolensko G-vé 15, 
2006 Vilnius, Lithuania

Telefon og -fax fra Danmark: 009 370 2 
26 09 29.

SKOVEN 8 1993 333



MINDEORD

FHV. STATSSKOVDIREKTØR
HAKON FRØLUND

Den tidligere direktør for 
statsskovene, Hakon 
Frølund, døde 22. juni,
76 år gammel.

Som det vil være mange af “Skoven”s 
læsere bekendt, døde fhv. statsskovdi
rektør Hakon Frølund den 22. juni 1993 
efter en trafikulykke, 76 år gammel.

Hakon Frølund begyndte oprindeligt 
på en landbrugsuddannelse. Selvom 
den blev kortvarig og afløstes af skov
brugsstudiet, var de primitive forhold, 
som datidens landbrugselever blev 
budt, med til at præge hans livsstil. Han 
fortalte gerne, hvor lidt man behøver for 
at leve.

Han blev forstkandidat i 1941, forst- 
assistent ved Statsskovbruget i 1942 
og handelsskovrider i 1953. Og fra 
1958 til 1986, i 28 år, var Frølund skov
direktør. Selve denne lange periode 
med væsentlige ændringer i samfundet 
og med overgangen fra et landbrugsmi
nisterielt direktorat til en miljøministeriel 
styrelse giver anledning til et tilbageblik 
på en epoke, som Frølund prægede 
med sin usædvanlige og sammensatte 
begavelse.

Ledelsesstil
Det er vanskeligt at karakterisere 

Frølunds ledelse. Den var både gam
meldags - fordi han forbeholdt sig ret
ten til uden konsultationer i demokrati
ske organer at træffe beslutninger - og 
moderne - fordi han allerede tidligt 
uddelegerede langt udover, hvad andre 
ville gøre.

Han uddelegerede i tillid til, at med
arbejderne traf fornuftige afgørelser, og 
han bebrejdede dem sjældent, at de 
f.eks. i hans fravær havde truffet andre 
afgørelser, end han ville have gjort. Det 
var vel ikke uddelering i formel forstand, 
men snarere en accept af, at medarbej
dere, der evnede det, traf beslutninger. 
Da han samtidig udviste askese m.h.t. 
ressourcer, opnåede han, at der i de 
personalemæssigt beskedne enheder - 
Statsskovdirektoratet og siden Skovsty
relsen - var en god og tæt forbindelse 
mellem alle.

Alle, der har arbejdet sammen med 
Frølund véd at fortælle anekdoter om

ro

Statsskovdirektør Hakon Frølund under 
et interview med Skoven i 1984.

Frølunds undertiden overraskende 
synsvinkler, om hans sproglige evner, 
hang til dialekter og til et korrekt, men 
ofte fortidigt dansk, renset for anglicis
mer og andre vulgære elementer, og 
om hans veloplagte foragt for alle 
management- ordene - og hvad der 
måtte ligge eller ikke ligge bag dem.

Internationalt arbejde
I synet på Frølunds virksomhed, tæn

ker man umiddelbart på hans nordiske 
og internationale arbejde. Frølund var 
medlem af Nordisk Skovunion i 30 år. 
Her gjorde hans kendskab til de skandi
naviske landes skovforhold, historie og 
sprog ham til en velkvalificeret advokat 
for en række opgaver, der skulle sikre 
f.eks. et nordisk samarbejde inden for 
skovforskningen.

Frølund var derudover internationalt 
orienteret og fandt, at Danmark havde 
pligt til en effektiv u-landshjælp. Han 
brugte derfor mange kræfter på opga
ver i DANIDA, FAO og ILO. Det var en 
stor tilfredsstillelse for ham, da det gen
nem etableringen af Tropical Forestry 
Action Plan i 1984 endelig lykkedes at 
gennemføre en samordnet indsats til 
sikring af en fornuftig prioritering og 
langsigtet planlægning af den forstlige 
u- landsbistand.

Som et resultat af Frølunds indsats 
og i samarbejde med FAO og DANIDA 
etableredes Skovfrøcentret i 1969. Der
med sikredes udsendelsen af mange 
danske forstfolk til u-landsopgaver, 
hvorigennem Danmark har erhvervet sig 
gode muligheder for en kvalificeret 
fremtidig bistand.

Det skal betale sig
Skovbrugsfagligt var Frølund præget 

af professor Grøns økonomiske teorier: 
Skovbrug skulle betale (forrente) sig. I 
denne holdning, som genfindes i 
Frølunds administrative askese, finder 
man kimen til hans komplicerede for
hold til den stadigt mere miljøbevidste 
omverdens omkostningskrævende for
dringer til den statslige skovdrift.

Også fagligt gik han i rette med per
fektionisterne. Fagfæller husker hans 
initiativ til “kulturbetænkningen”, der 
skulle standse en overdreven investe
ring i plantninger, der ikke kunne give 
det fornødne afkast.

Samspillet eller konflikten mellem 
den strikte økonomiske tankegang og 
de omkostningskrævende samfunds
hensyn blev hos Frølund aldrig afklaret.

Flersidighed
Det faldt ironisk nok i Frølunds lod at 

lede statsskovvæsenet i en tid, hvor de 
umålelige, ikke-prissatte samfundsgo
der i skoven blev mere og mere efter
spurgte. Her tog Frølund bl.a. allerede i 
1960-erne initiativ til de vandreture og 
vandretursfoldere, som stadig er stats
skovenes største publikumssucces. 
Flersidigheden kom også til udtryk i, at 
statsskovene tidligt blev rammen om 
vellykkede beskæftigelsesprojekter 
med grønne og fremsynede opgaver.

Frølund havde - fra sin tid som han
delsskovrider - et varmt hjerte for det 
private skovbrug. Han bidrog med sine 
synspunkter og holdninger i høj grad til 
et vellykket samspil mellem en privat og 
en statslig sektor.

Fredningsarbejdet
Når man i dag ser, hvordan stats

skovbruget har udviklet sig til at blive en 
væsentlig faktor i den statslige miljø- og 
naturforvaltning, må man også erindre 
sig Frølunds holdninger til fredningsar
bejdet. De var som meget andet i hans 
virke også modsætningsfyldte.

Han var tidligt aktivt med i arbejdet,
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fra 1959 som medlem af Naturfred
ningsrådet og fredningsplanudvalg og 
fra 1961 af Naturfredningskommissio
nen.

Han tog som nævnt initiativer til for
del for friluftslivet og det flersidige, 
naturnære skovbrug. Men samarbejdet 
med “frederne” - som han yndede at 
kalde dem - kom aldrig rigtigt til at fun
gere. Det var nok navnlig, fordi personli

ge modsætninger stødte sammen i 
arbejdet, og fordi Frølund - trods sin 
uformelle lederstil og optræden - lagde 
vægt på den formelle kompetence: 
“Hvem skal holde kæppen?”

Frølund kendte sine medarbejdere, 
mange af dem personligt i en grad, der 
gjorde ham rede til at tage vidtgående 
personlige hensyn i sin personaleledel
se.

I den eftertanke, der melder sig nu, 
samles hans tidligere medarbejdere i 
anerkendelsen af en usædvanlig bega
velse og i taknemmelighed over de 
mange slags inspirationer, som denne 
modsætningsyldte personlighed bød 
sine omgivelser.

Karen Westerbye-Juhl, 
Jens Bjerregaard Christensen og 

Klaus Waage Sørensen

Tykke MDF-plader fra 
Junckers
Junckers Industrier i Køge har udvidet 
sit sortiment af Sylvapan MDF plader. 
Der leveres nu også pladetykkelser på 
25, 28, 30 og 32 mm. Hermed opfyldes 
et behov i møbelindustrien og bygge
branchen for stærkere og mere stabile 
plader til fremstilling af senge, bordpla
der, højttalerkabinetter, døre, karme og 
lister.

(MDF står for Medium Density Fibre
boards eller mellemhårde fiberplader. 
MDF plader har mange af det massive 
træs styrkeegenskaber, men er helt fri 
for knaster og årringe).

De tykke Sylvapan plader er af sam
me renhed og densitet som de øvrige 
Sylvapan plader. Det vil sige at man kan 
helt undgå afbrydelser i den videre for
arbejdning ved fx. fræsning, slibning, 
lakering og finering.

Selv om pladen er let at slibe og 
fræse i, bevarer man en glat overflade, 
som giver flotte lakeringsresultater, selv

med vandbaseret lak. Plader med 
bøgefibre rejser sig generelt ikke så 
meget som plader af nåletræ, tordi 
bøgefibrene er kortere.

Junckers har siden årsskiftet produ
ceret Sylvapan i fuldt omfang efter et 
længere, ufrivilligt driftsstop sidste år 
(som betød en forringelse af 1992 resul
tatet med 70 mio. kr). Junckers mener 
nu at alle tekniske problemer på MDF 
fabrikken er overvundet, og de sædvan
lige leveringsbetingelser overholdes på 
både standardsortimentet og fær- 
digskårne plader. Levering sker fra 11 
forhandlerlagre over hele landet, samt 
fra fabrikken i Køge.

Standardsortimentet af plader omfat
ter i dag tykkelser fra 6 til 32 mm, men 
fra sidst på året er der planer om at ind
føre plader med tykkelser helt ned til 3 
mm.

Junckers er den eneste producent af 
MDF plader i Skandinavien, og Sylva
pan er den eneste MDF plade der be
står af 100% bøgeflis.

Pressemeddelelse

Verdenskongres om 
læhegn
Hedeselskabet og Viborg var vært ved 
den 4. verdenskongres om læplantning 
og skovlandbrug, som blev holdt den 
26.-30. juli. Det er første gang, at et 
internationalt symposium af den type 
afholdes i Europa, og der kom 150 del
tagere fra 30 forskellige lande. Pro
grammet omfattede både faglige fore
drag og ekskursioner.

Når Danmark var valgt som vært 
skyldes det ikke blot at der er plantet 
mange læhegn herhjemme - alene 
Hedeselskabet har således plantet 
140,000 km. Årsagen er også at 
læplantning er blevet en gedigen suc
ces især på grund af to forhold: Offent
lig støtte og folkelig organisation.

Alle de politiske partier har sympati 
for plantningssagen i en sådan grad at 
læhegn er blevet en naturlig del af det 
danske kulturlandskab. Senest har et 
stort flertal i Folketinget besluttet at 
hæve tilskuddet til 6- og 7-rækkede 
læhegn fra 50 til 70%.

Også andre lande har støtteordnin
ger, men kun få har den samme folkeli
ge organisation som herhjemme. De fle
ste læhegn er plantet i den kollektive 
plantningsordning, hvis tanker hviler på 
andelsbevægelsens ide om en fælles 
opgave og et fælles ansvar.

Den danske model kopieres i mange 
lande, og især de amerikanske deltage
re understregede vigtigheden af sam
spillet mellem landmænd, konsulenter 
og entreprenører. I North Dakota gen
nemføres med statsstøtte et projekt som 
skal kopiere den danske model teknisk 
og organisatorisk. For tiden vurderes i 
hvilket omfang modellen kan kopieres i 
andre stater.

Pressemeddelelse

Skovejendom købes
Max. 80 km fra København søges 
skovejendom 30-50 ha med god 
beboelse.
Billetmrk. »Skovejendom købes«
Dansk Skovforening
Amalievej 20 
1875 Frederiksberg C

KS23B SylvaJO

En sending af de nye, tykke MDF plader fra Junckers MDF fabrik i Køge.
MDF plader med tykkelser på 25-32 mm er særligt velegnede til fremstilling af bl.a. 
senge, bordplader, døre og lister pga. den større styrke og stabilitet.
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LITTERATUR I NOTER

Skov- og Naturstyrelsen 
1992
Skov & Natur 1992. Udgivet af Skov- og 
Naturstyrelsen 1993. 52 sider, ill. Pris: 60 kr, 
købes i styrelsen, tlf. 39 47 20 00.

Årsberetning 1992 for Skov- og 
Naturstyrelsen - der bl.a. omfatter stats
skovene - er netop udkommet. Regn
skabets hovedtal er (mio. kr):

Bruttoudgifter 1017
Bruttoindtægter 497

Nettoresultat -520

Nettoresultatet fordelt på de enkelte 
indsatsområder er (mio. kr):

Skovproduktion -162
Biproduktion -41
Skovlovgivning -29
Naturbeskyttelse -154
Friluftsliv -84
Kulturhistorie -32
Råstoffer -18

Ialt -520

Skovproduktionen omfatter udgifter 
på 395 mio. kr og indtægter på 232 
mio. kr. Nettoresultatet er forbedret med 
knapt 10 mio. kr i forhold til 1991. Årsa
gen er bl.a. lavere omkostninger ti 
skovning og transport, samt at et pris
fald blev kompenseret ved en større 
hugst end i 1991.

Figur 1. Middelpriser for alt solgt træ i 
statsskovene siden 1910. Faste 1992- 
priser, kr/m3.

Der er en grundigere gennemgang 
af tre emner - som har været omtalt tidli
gere i Skoven: Virksomhedsanalyse af 
statsskovenes drift (Skoven 11/92), 
naturbeskyttelsesloven, bl.a. med nye 
regler for offentlighedens adgang til 
naturen (Skoven 3/92 mil.), og biodiver
sitetskonventionen om beskyttelse af 
planter og dyr (Skoven 8/92 m.fl.).

Aktiviteterne på andre hovedområder 
omtales: Naturbeskyttelse (om ny lov
givning, handlingsplan for fredninger 
samt naturovervågning), friluftsliv (om 
bl.a. unges viden om naturen), kulturhi
storie og fortidsminder, skovdyrkning 
(om skoverklæringen fra Rio-konferen- 
cen og naturskovsstrategien), råstoffer 
og havbund, jagt og vildtforvaltning (om 
forslaget til ny jagtlov), samt organisa
tion (om ny struktur på distrikterne samt 
nyt lønsystem).

J 2 r*.

h

Skovproduktionen
Afsnittet om skovproduktionen skal 

gennemgås mere udførligt her.
Den samlede hugst udgjorde 

530.000 m3, 4% mere end året før. 
Træsalget indbragte 161 mio. kr mod 
160 mio. kr året før.

Løvtræhugsten faldt med 4%, især 
pga. fald i hugsten af savværks- og 
industrikævler af bøg og eg samt et

Mb,

\\J\ ih
^ v, VÅ m

F r ...sv<%-

lavere brændesalg. Nåletræhugsten 
steg med 8%, især pga. en større hugst 
af tømmer vest for Storebælt, men også 
større salg af skovflis.

Beretningen indeholder en udførlig 
omtale af afsætningssituationen i løbet 
af året. Afslutningsvist gøres opmærk
som på at realpriserne på træ nu er på 
det laveste niveau siden slutningen af 
30’erne (figur 1).

Prisudviklingen har dog været meget 
forskellig for bøg og nål, især i de to 
sidste årtier. Den gennemsnitlige salgs
pris for bøg er steget med 0,5% om året 
siden 1970, mens nåletræpriserne i 
samme periode er faldet med 2,3% om 
året (figur 2).

Antallet af solgte juletræer faldt med 
22% til 237.000 stk, mens klippegrøntet 
gik ned med 11% til 2.500 tons. Faldet 
lå dog mest på de billige produkter, 
således at de samlede indtægter kun 
faldt med 8%.

Der var et usædvanligt godt år for 
frøsætning, og der blev høstet 20 tons 
bog svarende til 3-4 års forbrug. En ny 
opbevaringsteknik, som er udviklet i 
Frankrig, skulle gøre det muligt at opbe
vare bogene i flere år.

Årsberetningen indeholder som 
sædvanlig en serie tabeller med regn
skabstal for de enkelte distrikter, og 
med grafer vises udviklingen over en 
tiårs periode for statsskovene under et.

1992-kr./KFM

Figur 2. Middelpri- 
ser for bøg og nål i 
statsskovene siden 
1970. Faste 1992- 

priser, kr/m3. Talle
ne til højre angiver 

den årlige realpris
udvikling i pct. 
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"MIN" SKOV
Af Ljuba Castot, 12 år

“Min” skov skal helst være en blandet skov fyldt med dyr som 
harer, masser af fuglearter, ræve, egern, fritgående heste, 
rådyr osv.

I nogle områder må der gerne (for mig) bruges åben ild. 
Skoven skal være ren og frisk, og der må meget gerne være 
skraldespande, så folk ikke går og sviner den til.

X Mk

m.

MAJ OG 
JUNI 1993
Maj har givet en nedbør på godt halvdelen af det normale, ret jævnt 
fordelt over måneden. Der kom mindst øst for Storebælt, især i Nord
sjælland. Temperaturen blev næsten 2 grader højere end normalt, 
men dog 0,2 grader under sidste år. Den varmeste periode var i uge 
19 og 20. I uge 18 blev der mange steder målt ned til 1-2 graders fro
st, og i uge 21 har en halv snes stationer målt 0-2 grader.

Juni fortsatte det tørre vejr med en nedbør på halvdelen af norma
len. Hele nedbøren faldt i sidste halvdel af måneden. Der faldt mindst 
i Nord- og Vestjylland. Trods en varm begyndelse blev det alligevel 1 
grad koldere ned normalen, og hele 4 grader koldere end sidste år. 
Især i uge 25, omkring Sankt Hans, var det 3,5 grader koldere end 
normalt og med en del byger. I uge 22 målte en fjerdedel af stationer
ne temperaturer under +2 grader, og et sted i Midtjylland måltes -0,2.
I uge 23 var der 2 steder under +2 grader.

Juli har som den første måned i et halvt år givet mere nedbør end 
normalt. Der kom 99 mm mod normalt 74 mm, mest i Nordsjælland og 
Storstrøms amt, og mindst på Fyn. Der faldt mest i uge 29 (39 mm - 
især i den sydlige del af landet) og i uge 30 (26 mm - især øst for 
Storebælt). En række stationer har målt mellem 30 og 40 mm i løbet 
af et døgn, især i uge 30. Temperaturen var godt to grader under nor
malen. Til gengæld har der ikke været frost; i uge 28 målte enkelte 
stationer ned omkring +3 grader.

Nedbør februar-juni. I fem måneder i træk har nedbøren været 
under det normale. Der er kun faldet 114 mm mod normalt 198 mm. 
Planternes fordampning har dog været væsentlig større, især i maj.

Nedbør,mm Maj Juni Juli
Det skal være tilladt at sove i telt. Det er måske umuligt, 

men der må gerne være rene kilder man kan drikke af.
Jeg/vi vil passe på den ved som sagt at stille skraldespan

de op og jævnligt rense den for syge træer, grene og evt. 
affald. I stedet for at bruge traktorer, som gør skade, vil jeg 
bruge trækheste til forskelligt arbejde. Man må kun tænde bål 
i visse områder. Ikke for meget jagt*), og kun fiskeri i visse 
søer.

Jeg vil bruge skoven ved at gå tur i den. Selvfølgelig skal 
der fældes træer, men ikke for mange (det gælder især i 
regnskoven). Jeg vil også ride i skoven og lufte hunden.

*) Man må ikke “opdrætte" dyr, slippe dem løs og skyde dem. Det 
synes jeg ikke er retfærdigt.

Prins Joachim fik 
tre 11-taller
Prins Joachim fik topkarakteren 11 hele tre gange da han var 
oppe i faget skovbrug på Næsgård Agerbrugsskole ved 
Stubbekøbing først i juni. Faget skovbrug består af tre dele.

Censorerne i skovbrug er nuværende eller tidligere funktio
nærer fra Corselitze; Skovfoged Henrik Buhr, skovfoged Frits 
V. Larsen og skovrider Jørgen Rolsted. Sidstnævnte udtalte til 
Lolland-Faisters Folketidende, at prinsen har ualmindelig god 
forstand på skovbrug.

Eksaminationen var en del af den afsluttende eksamen til 
agrarøkonom. Prinsen har til Politiken oplyst at han “ikke vil 
snakke om” de lavere karakterer han havde fået.

Prins Joachim har nu i to år sammen med 55 andre fulgt 
undervisningen til agrarøkonom. Han er derfor godt rustet til 
at drive Schackenborg i Sønderjylland, hvor han overtog den 
daglige ledelse 1. april i år.; Godset er på ialt 1038 ha, heraf 
239 ha skov, som overvejende er nåleskov.

Pitzau, Politiken m.fl.

Amt Målt Normalt Målt Normal Målt
Nordjyllands 25 34 21 50 90
Viborg 24 35 14 47 100
Århus 25 35 19 49 88
Vejle 28 40 15 49 96
Ringkøbing 21 39 15 49 98
Ribe 29 42 31 48 106
Sønderjyllands 33 45 40 48 104
Fyns 31 40 27 45 78
Vestsjællands 20 35 27 47 95
Nordøstsjælland 14 38 34 45 114
Storstrøms 23 40 34 47 116
Bornholms 22 34 32 43 87
Landsgennemsnit 25 38 25 48 99

Temperatur°C

Maj

Målt Normalt

Juni

Målt Normal

Juli

Målt
Middel 12,6 11,0 13,5 14.4 14,1
Absolut min. 0,7 0,5 3,8 4,5 5,9
Absolut max. 24,4 23,6 25,3 26,0 22,7
Antal soltimer 272 256 277 257 184
Antal frostdøgn 0,6 1 0,0 - 0,0
Antal graddage 138 187 109 79 89

Vindstyrke hyppighed, %, større end eller lig

Målt Normalt Målt Normal Målt
Styrke 6
(hård vind) 7 5 11 5 18
Styrke 8 
(hård kuling) 0 0 0 0 1
Styrke 10 
(storm) 0 0 0 0 0
Hyppigste
vindretninger E,W SE,W w W W
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Amputerer sit eget ben
En 37-årig amerikansk skovarbejder,
Don Wyman, har amputeret sit eget ben 
med en lommekniv, efter han var blevet 
klemt fast under en væltet træstamme 
ude i skoven.

Da Wyman var alene og ingen kunne 
høre hans råb om hjælp, besluttede han 
sig for det dramatiske indgreb. Han 
bandt først et snørebånd stramt om sit 
venstre ben, lige under knæet, før han 
skar.

Efter operationen kravlede han 40 
meter hen til sin bulldozer og kørte 100 
meter med den hen til sin lastvogn. Her
fra kørte han 5 kilometer til den nærme
ste bondegård.

- Jeg ringede efter ambulancen og 
kørte den imøde med Wyman på bag
sædet. Han blødte over det hele, man 
alligevel bad han mig om at køre forsig
tigt, siger farmeren John Huber.

Talsmænd på Punxsutawney hospita
let siger, at David Wymans tilstand er til
fredstillende. Men de vil ikke oplyse om 
lægerne har forsøgt at sætte det afskår
ne ben på igen. Det blev bjærget af 
redningsfolk, efter at træstammen blev 
skåret i mindre stykker.

Politiker!

* Grønne priser. Redaktionen afsluttet 06.08.1993. Skoven-Nyt 33/93 er et hæfte på 20 sider.

Effekt Forhandlet Offentliggjort Gældende fra Næste forhandling

Bog
Kævler 08.12.1992 Skoven-Nyt 33/93 08,12,1992
Svellekævler 30.09.1987 Skoven-Nyt 33/93 01.01,1992
Bundgarnspæle 15.06.1993 Skoven Nyt 33/93 15.06.1993

Eg
Kævler 09.09.1992 Skoven-Nyt 33/93 09.09.1992
Bundgarnspæle 15.06.1993 Skoven-Nyt 33/93 15.06.1993

Ask
Kævler 09.09.1992 Skoven-Nyt 33/93* 09.09.1992
Bundgarnspæie 15.06.1993 Skoven-Nyt 33/93 15.06.1993

Ær
Kævler 11.06.1992 Skoven-Nyt 33/93* 11.06,1992

Andet lov
Kævler Skoven-Nyt 33/93* 02,04,1992

Nåletræ
Uafk. tømmervest 26.01.1993 Skoven-Nyt 33/93 26.01,1993
Uafk. tømmer øst 15.13.1993 Skoven-Nyt 33/93* 16.12,1992
Korttømmer 08.03.1992 Skoven-Nyt 33/93* 08.03.1992
Emballagetræ 01.07.1993 Skoven-Nyt 33/93* 01.07.1993
Lameltræ 15.12.1992 Skoven-Nyt 33/93 15.12,1992
D.K.I.-Træ 03.08.1993 Skoven-Nyt 37/93 03.08,1993
Impr.master mv. 07.01.1993 Skoven-Nyt 33/93 07.01.1993
Novopan-træ 09.12.1992 Skoven-Nyt 33/93 01.01.1993
Brænde Skoven-Nyt 33/93*
Pæle, lægter Skoven-Nyt 33/93*

IWABO flis- og savsmuldsfyr
• Bruger ikke strøm, men fungerer ved gasforbrænding.
• Stor virkningsgrad p.g.a. høj forbrændingstemperatur (ca. 1100° C)
• Brænder lige godt med flis, savsmuld og korn - også friskhugget. w
• Små ydre mål gør, at det kan stå i ethvert fyrrum. 1

BUSKEGÅRD SKOVMATERIEL *
C.M. NIELSEN, Buskevej 8, 3751 Østermarie, tlf. 56 47 04 34

w

•s-

V'A

Støtte til Skovbrugs
magasinet
Skovbrugsmagasinet på Corselitze har 
modtaget 40.000 kr i støtte fra Knud 
Højgårds Fond.

Skovbrugsmagasinet rummer i dag 
en meget omfattende og værdifuld 
samling af gamle skovbrugsredskaber, 
især fra Storstrøms amt. (Se fx. omtale i 
Skoven 6-7/90).

Legatbeløbet skal bruges til at fær
diggøre arbejdet med at registrere 
Skovbrugsmagasinets mange effekter 
på edb.

Effekterne indføres i et databasepro
gram som benyttes af de kulturhistori
ske museer. Herved bliver det nemmere 
for andre museer, forskere og studeren
de at bruge samlingen, og samtidig 
åbnes der mulighed for at koordinere 
bevaringsarbejdet.

Pressemeddelelse

Skovbrugsmagasinet rummer mange 
hundrede gamle redskaber. Her ses en 
skovteknikerelevs samling af værktøj fra 
omkring 1950.
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DM I SKOVNING 
OG LOGGERSPORT 93

- FOR RIGTIGE MÆND OG QUINDFOLK

Af Per Kjær, Gram

Årets mesterskaber i 
skovning med motorsav 
samt loggersport fore
gik i Rold Skov.

Danmarksmesterskaberne i skovning 
og loggersport blev afviklet lørdag den 
12. juni 1993 i Rold Skov under ledelse 
af skovrider Uffe Laursen, Buderupholm 
skovdistrikt.

Vi havde sagt godmorgen til hinan
den kl. 7.30 og gik til savkontrol. 
Træfældningen startede i et ca. 70 år 
gammelt stykke rødgran, 5 minutters 
gang fra Jamborettepladsen. Det var en 
af de dage med optræk til regn, så der 
var en meget drilsk tordenvind. Men 
vind eller ej, ned kom alle træerne dog.

Mesterskaberne fortsatte på Jambo
rettepladsen med de næste tre discipli
ner - sværdvending, under/overskæring 
og plankeskæring.

Konkurrencen blev kun afbrudt af 
jægersoldaternes invasion fra luften. 
Tordenvinden var der stadig, så efter 
vores bedømmelse blev det en meget 
flot, men spredt invasion. Efter opvisnin
gen fik jægerne overrakt en canadisk 
tveægget kasteøkse, så vi ser dem nok 
igen næste år som deltagere i logger
sporten.

Efter de fire første discipliner skulle 
der findes en vinder, idet afkvistnmgen 
blev kørt som en finale fra nr. 12 og 
nedefter. Jeg var selv den sidste - hel
digvis - for da jeg manglede 3-4 kviste, 
fornemmede jeg at saven ikke længere 
lød som en Jonsered. Efter disciplinen 
skulle den “efterses" og fejlen findes - 
det var en løs svinghjulsmøtrik.

For dommerne var det en travl for
middag. De havde fået frist til kl. 12.00, 
og der blev fløjtet af kl. 11.53, så der 
var lige tid til præmieoverrækkelsen. De 
fine præmier var skænket af: Karlo Niel
sen, Jonsered Danmark, Stihi og Dansk 
Sportshugger Klub.

Loggersport
Efter konkurrencen i skovning skulle 

en meget flot opstillet loggersports 
bane hugges og saves ned. Der var ialt 
15 discipliner - øksekastning, mastekla-

mli ^ill ***<*■

Mi • fi: \ i i

Fra DM i skovning og loggersport 93.

tring, langsavning, hurtigsavning osv.
Der var ingen tvivl om at alle vi tilsku

ere blev godt underholdt. Der blev hep- 
pet og jublet, især da Preben og Jens 
viste hvordan en økse og langsav skulle 
bruges. Ifølge speakeren Palle Lind var 
deres redskaber så skarpe, at de blev 
brugt til barbering om morgenen.

Ud over et styrt fra masten og en 
flænge i en fod og knæ, så skete der 
vist ikke noget alvorligt som Hjemme
værnets samaritter skulle bruge forbin
dinger til.

En del af os undrede os over at sta
ten har råd til at sende folk som hugger
ne fra Rold hjem på en lang sommerfe
rie, med den energi som de udviste 
under arrangementet.

VM i Schweiz
De tre vindere fra DM i skovning får 

fornøjelsen af at repræsentere Danmark 
ved VM i Schweiz den 23.-31. august
1993. Der er ved at blive arrangeret en 
bustur derned sammen med de festlige 
svenskere. Den 26. august er der en 
stor skovbrugsudstilling i forbindelse 
med VM.

Tak til:
Ved konkurrencen udstillede: Stihi. Karlo
Nielsen Gravlev, samt Jonsered Danmark. En
stor tak til dem.

Også en stor tak til:
- Buderupholm statsskovdistrikt ved skovri

der Uffe Laursen, som lagde træ, master 
og toiletvogne til.

- Entreprenør Bent Hanehøj og vognmand 
Erik Rytter, der rejste masterne.

- El-installatør Per Jacobsen der lavede 
strøm på pladsen.

- Hjemmeværnet Rold Kompagni der brug
te løs af forbindsstoffer og lavede parke
ring.

- SiD Skørping afd. der hjalp til med de 
administrative opgaver.

Resultater
Skovning
1. Per Kjær
2. Ole Kjær
3. Arne Jørgensen 
Loggersport
1. Jens Johansen
2. Preben Palsgaard
3. Lars Bjerregaard
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